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2. KRONIKA 

 

Kroniku naší obce píše již osmým rokem pan Stanislav Výtisk (1957), který žije v Polance 

od svého narození. Je nástupcem bývalých kronikářů, a to Mgr. Jaroslava Krále a Mgr. 

Františka Humla.    

Celá kronika Polanky má ve vázané podobě pět částí. První díl „Pamětní kniha obce“ byl 

psán ručně učitelem Antonínem Figalou a jeho psaný originál je uložen v archivu města 

Ostravy. Druhý díl „Kronika Polanky“ zaznamenala učitelka Jiřina Dobešová. Ta ještě 

dopsala kroniku za rok 1975, ale o rok později ztratila Polanka samostatnost, stala se 

součástí Ostravy a obecní kroniku v této době již nikdo nevedl.  

Třetí díl proto 15 let scházel, ale pan Jaroslav Král podle dochovaných podkladů později 

vystopoval a zdokumentoval dění v Polance z let 1976–1990. Také se zasloužil o záznamy 

v dalších dvou desetiletích, a to až do roku 2010. Obě kroniky jsou ve svázané podobě 

k dispozici v archivu Města Ostravy a na polanské radnici.  

Kronika vedená od 1. ledna 1991 je tak čtvrtým dílem obecní kroniky obce Polanky a až do 

roku 2019 jsou k nahlédnutí jednotlivé roky kroniky i v elektronické podobě na webových 

stránkách obecního úřadu. Poslední roky kroniky jsou rovněž v tištěné podobě k nahlédnutí 

případným zájemcům na polanské radnici. Většina polanských spolků a organizací si vedou 

své kroniky, které jsou pak u různých výročí v obci nebo při každoročním pořádání Dne 

obce vystavovány pro širokou veřejnost. 
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3. HISTORIE A  POPIS  OBVODU 

 

Původ Polanky sahá do 14. století. Nejstarší dochovanou písemnou zmínkou o Polance je 

však zápis v zemských deskách knížectví opavského z roku 1424. Jan Kravař z Jičína zajistil 

své manželce Anežce, dceři opavského knížete Přemka, kromě jiného také roční důchod na 

vsi Polance. Sídlem majitelů polanského panství byla tvrz, prvně písemně doložena v roce 

1586. 

Na počátku 17. století došlo k rozdělení obce na dvě části. Horní Polanku vlastnil Zikmund 

Porubský a Dolní Polanku Anna Porubská. Dolní Polanka byla od roku 1698 natrvalo 

připojena ke klimkovickému panství hrabat Wilczků. Horní Polanka přešla v roce 1639 do 

vlastnictví Jana Kryštofa Vaneckého, který nechal přestavět tvrz na barokní zámek s kaplí sv. 

Michaela archanděla. Na počátku 18. století získali Horní Polanku Mőnnichové, kteří založili 

osady Václavovice, Fonovice a Janová. V této době vznikl na mőnnichovském polanském 

panství první nám známý spolek, a to Bratrstvo sv. Michaela archanděla při zámecké kapli, 

povolený bulou papeže Benedikta VIII. z roku 1729. V roce 1791 se dcera Václava hraběte 

Mőnnicha Anna Marie Tekla provdala za Jana hraběte Larische. Její dcera Marie se stala 

držitelkou Horní Polanky v roce 1829 a o tři roky později se provdala za Gebharda Leberechta 

Blűchera z Wahlstattu. Blűcherové byli posledními vlastníky statku Horní Polanka včetně 

zámku. 

Obce Horní Polanka a Dolní Polanka se v roce 1850 spojily v jednu politickou obec Polanka, 

jejíž součástí byly také osady Janová, Václavovice, Fonovice a Přemyšov. Tvář obce se 

postupně měnila. Její novou dominantou se vedle zámku, který byl ještě v roce 1895 zcela 

restaurován, stal římskokatolický kostel sv. Anny, vysvěcený v roce 1900. Zámek, který 

vlastnil rod Blücherů, je stále v havarijním stavu a jeho další využití, rekonstrukce anebo 

demolice řadu let brání nevyjasněné vztahy dědiců.  

Dopravní přístupnost obce se lepšila. Od roku 1847 Polankou prochází železniční trať bývalé 

Severní dráhy Ferdinandovy (Krakov-Vídeň). V roce 1911 byla zprovozněna místní dráha 

Svinov - Polanka - Klimkovice. 

Po 1. světové válce se široce rozvinul spolkový život a zlepšovala se vybavenost obce 

(telefon, telegraf, elektrifikace části obce v roce 1926). V roce 1935 byl čestným občanem 

Polanky jmenován T.G.Masaryk. V obci do té doby převažovala hlavně zemědělská činnost, 

zaměstnanost se však na počátku 20. století začala postupně měnit vlivem industrializace 

sousedního Svinova, Mariánských Hor a dalších obcí ostravské aglomerace. 

Po osvobození obce 1. května 1945 obnovila většina předválečných spolků opět svou činnost. 

Protože válečné události těžce postihly mnohé oblasti Slezska, vznikla z iniciativy 

akademické malířky Heleny Salichové, která žila a tvořila v Polance v létech 1923 - 1975, 

akce „Budujeme Slezsko“, kdy česká města a různé společenské organizace převzaly patronát 

nad jednotlivými slezskými vesnicemi a městy. Patronem Polanky n.O. se stalo město Tábor. 

 

V období od konce 2. světové války do roku 1975 se realizovaly v obci mnohé akce sledující 

zlepšení životního prostředí a občanské vybavenosti. Byly opraveny a rozšířeny komunikace, 

zaveden místní rozhlas, rekonstruováno veřejné osvětlení, postaveny nová škola a dvě 

mateřské školy, vybudováno širokoúhlé kino a sportovní areál u nové školy, zřízen hřbitov s 

urnovým hájem atd. V roce 1976 se Polanka (původně jedna z největších obcí ve Slezsku) 

stala součástí města Ostravy jako část městského obvodu Ostrava – Poruba. 

Počínaje rokem 1991 je Polanka nad Odrou samostatným obvodem (jedním z 23) statutárního 

města Ostravy. Svou rozlohou 17,24 km2 patří k druhému největšímu obvodu a má dnes přes 

5 100 obyvatel. Jihovýchodní hranicí protéká řeka Odra, která je současně hranicí Národního 

přírodní rezervace Polanská niva.  



 4 

Národní přírodní rezervace Polanská niva je unikátní místo tvořené lužními lesy, mokřady, 

tůněmi, lukami, mnohými toky (Polančice, Mlýnka), náhony a dravým tokem meandrující 

řeky Odry i s jejími slepými rameny mezi Polankou a Jistebníkem. Tato přírodní rezervace 

bohatá na vzácnou faunu i floru je součástí většího celku – Chráněné krajinné oblasti (CHKO) 

Poodří. Dlouholetou součástí krajiny je také rybniční soustava tvořená několika většími i 

menšími rybníky na levém břehu řeky Odry, z nichž některé zasahují přímo do rezervace. 

Jsou to dva hraniční rybníky s Jistebníkem, a to Podhorník a Kukla, dále na polanském 

katastru jsou rybníky Kačírek, Malý Vaček, Velký Vaček, Oderský Vaček, Zimní rybník, 

Malý Budní, Velký Budní, Nová Louka, Palarňový rybník, Pastevní rybník, Nádražní rybník a 

Spasitel. V CHKO „Na sádkách“ jsou i tři chovné rybníky místního rybářského spolku. Mimo 

tyto rybníky v CHKO jsou v Polance ještě tyto rybníky: Velký Polní rybník, Malý Polní 

rybník, Zámecký rybník a Bartošův rybník.  

Národní přírodní rezervací byla tato lokalita vyhlášena v roce 1985 a zaujímá plochu 122,3 

ha. Celou Národní přírodní rezervací je vedena síť turistických i naučných tras a stezek, které 

návštěvníky díky několika informačních tabulí seznamují s historií i významem tohoto místa. 

Nacházejí se zde čtyři čerpací stanice jodobromových vod, které zásobují 11-kilometrovým 

potrubím nedaleké lázně v Klimkovicích na Hýlově. 

 

Místní obyvatelé žijí převážně v rodinných domcích se zahradami. Proto má Polanka vesnický 

charakter a poměrně hodně zeleně. Vzhledem k rozsáhlosti obvodu byly už v šedesátých 

letech ulice pojmenovány. Pojmenovaných ulic je už v Polance celkem 78 a v letošním roce 

nepřibyla žádná nová. Dobré dopravní spojení autobusem nebo vlakem činí Polanku 

dostupnou v základních potřebách. Vybudované cyklostezky a turistické chodníky nabízejí 

klidné trasy vedoucí většinou kolem řeky Odry. Dostupnost přiblížila i dálnice D1, vedoucí 

z Prahy a Brna směrem na Bohumín a dál do Polska.  

 

Celá plocha Polanky je rozdělena do 7 227 jednotlivých parcel. Celková výměra se skládá ze 

zemědělské půdy (pole, zahrady, louky, pastviny), lesní půdy, vodních ploch (rybníky, řeky, 

potoky, močály), zastavěné plochy (budovy, průmyslové objekty) a do ostatní plochy (hřiště, 

hřbitov, manipulační plochy, neplodná půda, veřejná zeleň, silnice, komunikace apod.). Na 

zastavěné ploše se nachází 1574 domů s popisnými čísly. Poslední letošní přidělené popisné 

číslo bylo 1610. Hustota osídlení v Polance činí cca 295 obyvatel na 1 km2, což výrazně 

převyšuje republikový průměr (133 obyvatel na 1 km2).  

 

K Polance patří i osada na Janové a na Přemyšově, které byly založeny v létech 1740 - 1780. 

Největší autonomie dosáhla osada Janová už před válkou. Byl zde samostatný hasičský sbor, 

hrávali tu ochotnické divadlo, později tu byl zahrádkářský spolek. „Janováci“ mají i slavného 

rodáka, a to plk. let. Jiřího Krále, který byl vyobrazen i na čs. známkách. Probíhaly tu mimo 

jiné těžké osvobozovací boje v dubnu 1945 a je zde umístěna pamětní deska otce a syna 

Tomáškových. Od roku 2008 vede v těsné blízkosti Janové a Přemyšova frekventovaná 

dálnice D1 a spojovací cesta mezi Svinovem a Klimkovicemi. Zajímavostí je, že první 

spojovací cesta z Polanky na Janovou („ul. Janovská") začala být budována jako skutečná 

silnice teprve až v roce 1927! Přemyšov je nyní spojen s životem na Janové. Od roku 1978 ale 

přišel o ojedinělé spojení, a to o lokální elektrickou dráhu Klimkovice – Polanka - Svinov. 

Již po několik let stále na Janové probíhá výstavba nových rodinných domů a počet obyvatel 

v těchto lokalitách se každoročně zvyšuje. Tradiční akce, které byly v minulosti organizované 

místními občany, se již několik let v tak hojném počtu nekonají. Jedinými akcemi v tomto 

roce byly jen rodinné oslavy konané v místním společenském domě a 1. října se tam 

uskutečnil i jubilejní 10. ročník „Setkání rodáků a starousedlíků“ z Janové a Přemyšova. 
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Jediným místem, kde si občané těchto dvou osad mohli popovídat u piva nebo u skleničky 

něčeho jiného, byla místní hospoda.  

 

Nejnavštěvovanějšími budovami v Polance jsou stále radnice, oba kostely, Dělnický dům, 

pošta, škola, kino, obchody Hruška a Atlas, sportovní hala a zdravotnické středisko. Poštovní 

služby zabezpečuje Pošta Partner v budově nákupního střediska Hruška na ulici 1. května. 

Jejím provozovatelem se stala Charita Hrabyně, která zaměstnává osoby s handicapem. 

Poštovní zásilky doručují čtyři poštovní doručovatelky z hlavní pošty v Porubě. Denní tisk je 

doručován samostatnou poštovní distribuční firmou. 

 

4. OBYVATELSTVO  

 

K trvalému pobytu v Polance bylo k 31. prosinci 2021 přihlášeno 5 124 občanů. Z dalších 

údajů vyjměme: z celkového stavu počtu obyvatel je 736 dětí do 15 let věku. V roce 2021 se 

narodilo 39 dětí a zemřelo 67 obyvatel. Z celkového počtu obyvatel je v Polance přihlášeno   

2 564 žen a 2 560 mužů, z tohoto počtu je k trvalému pobytu zapsáno v Polance i 85 cizinců. 

Je to proti předešlému roku nárůst o 29 občanů. V uplynulém roce bylo u nás v Polance 25 

občanů, kteří měli devadesát a více let. Z dostupných matričních záznamů a vzpomínek 

pamětníků se dosud nikdo v naší obci nedožil sta let. Kdo je ale nejstarším občanem Polanky 

nelze z důvodu ochrany osobních údajů zřejmě uvést.  

 

V roce 2021 bylo uzavřeno 6 sňatků. K tradičním akcím radnice patřilo vítání nových 

občánků a setkání s jubilanty. V roce 2021 byly uskutečněny 2 obřady „Vítání občánků“, 

kterých se zúčastnilo 18 dětí. Setkání jubilantů (70, 75 a 80 let) proběhlo v sále Dělnického 

domu a zúčastnilo se ho 97 seniorů z celkového počtu 157 pozvaných občanů. 

Polance se zatím vyhnula migrační vlna z východu. Podmínky k bydlení v Polance jsou však 

vzdálené ostravskému zázemí a místní lokalita, založená stále na osobních vztazích, si drží 

svoji soudržnost.  

 

Ve městě Ostrava žilo podle statistiky k 31. prosinci 2021 celkem 291 819 trvale 

přihlášených osob. Nejlidnatějším z 23 městských obvodů statutárního města Ostravy je stále 

Ostrava-Jih se 100 841 obyvateli, nejméně občanů je přihlášeno v městském obvodě Nová 

Ves, kde žilo 716 trvale hlášených obyvatel. Polanka je v pomyslném žebříčku počtu obyvatel 

mezi 23 obvody na osmém místě. Sousední Klimkovice měly 4 557 obyvatel.   

 

O občanské záležitosti, a nejen o ně, se v tomto roce na Úřadu městského obvodu v Polance 

staraly matrikářky Petra Mamulová a Ing. Petra Metelková, DiS.  

 

Počet obyvatel České republiky v průběhu roku 2021 vzrostl o 21,9 tisíce na 10 516 707. 

Populační růst byl způsoben výhradně zahraniční migrací (50 tisíc). Počet zemřelých podruhé 

v řadě výrazně vzrostl, činil téměř 140 tisíc osob a převýšil počet živě narozených 

(111,8 tisíce) o 28,2 tisíce. Šlo o nejhlubší přirozený úbytek populace v historii České 

republiky od jejího vzniku. Během tohoto roku se narodilo 111,8 tisíce dětí a je to  o 1,6 tisíce 

více než v roce 2020.  

Počet zemřelých činil 139,9 tisíce a byl nejvyšší od konce druhé světové války. Nejvíce úmrtí 

bylo letos zaznamenáno v březnu (16,8 tisíce) a v lednu (16,2 tisíce). Naděje dožití při 

narození se v roce 2021 podle předběžných výsledků dále snížila, a to na 74,1 let pro muže a 

80,5 let pro ženy. Za uplynulé dva roky s pandemií covidu-19 tak klesla již o 2,2 resp. 1,6 

roku. 
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Při sčítání lidu v tomto roce bylo zjištěno, že v Česku žilo 49,3 % mužů a 50,7 % žen. 

Průměrný věk u mužů byl 41,2 roku a ženám bylo v průměru 44,1 roku.  

 

Průměrná mzda v roce 2021 stoupla zhruba o šest procent na 37 839 korun. Zatímco u mužů 

činila 37 070 Kč, u žen to bylo 32 800 Kč. Měsíční mzdu nad 100 000 korun měla necelá tři 

procenta zaměstnanců. Obecně ale platilo, že dvě třetiny zaměstnanců na průměrnou mzdu 

nedosáhly.  

 

Průměrná váha českého muže činila 83,6 kilogramu. Každý z nás přitom ročně průměrně 

spořádal 83,2 kilogramu masa. Nejvíc Češi spořádali vepřového a drůbežího masa. Zbytek, 

tedy asi desetinu z celkové roční konzumace, tvořilo hlavně hovězí maso, a dále třeba ryby, 

zvěřina nebo vnitřnosti. Statistiky dále říkaly, že jsme byli soběstační v produkci hovězího i 

mléka. 

S lehkou nadsázkou lze říci, že každý český muž snědl za rok tolik masa, kolik sám vážil. 

Vyplynulo to z dat dvou významných českých institucí, Českého statistického úřadu a Ústavu 

zdravotnických informací a statistiky.  

Mezi nejvýznamnější pojídače masa na světě ale Češi nepatří a ze všech zemí oscilují kolem 

třicátého místa.  

Žebříček například vedly Spojené státy se 120,2 kg na obyvatele, následoval Kuvajt, 

Austrálie, Bahamy, Lucembursko, Nový Zéland a Rakousko.  

Když se statistici podívali na celkovou spotřebu potravin, zjistili, že v roce 2021 byla nejvyšší 

za poslední roky a zřejmě i v celé historii země. 

„Celková spotřeba potravin, včetně potravinových ztrát a odpadů, dosáhla v roce 2021 

hodnoty 796,5 kg na obyvatele. Jde o vůbec nejvyšší spotřebu od roku 1993,“ uvádí Český 

statistický úřad s tím, že potravinové ztráty a odpady jsou odhadovány až na jednu třetinu 

spotřeby. 

Spotřeba alkoholu i cigaret je posledních deset let podobná. Každý Čech ročně průměrně 

vypije asi 172 litrů alkoholických nápojů a vykouří kolem dvou tisíc kusů cigaret. 

 

Roční spotřeba piva v Česku se v roce 2021 propadla na historicky pátou nejnižší úroveň od 

roku 1950. Ta byla v letošním roce 129 litrů na obyvatele. Přesto, že pivovary zaznamenaly 

celkový pokles výroby o 2,8 %, dokázaly se přizpůsobit novým podmínkám na trhu a navíc 

intenzivně podporovat své odběratele. Export českého piva naopak dosáhl druhého nejlepšího 

výsledku v celé své historii. 

Nejprodávanějším zůstalo pivo v lahvích, a to s podílem 45 % z celkové výroby. Pivo 

v sudech si zachovalo, stejně jako v roce předchozím, čtvrtinový podíl. Zásadně však vzrostl 

zájem o pivo v plechovkách, a to v meziročním srovnání o celých 33 %. Pivo v plechovkách 

tvořilo již 18-procentní podíl. Pivo v PET lahvích zaznamenalo další pokles z 11 na 10 %. Do 

cisteren se stočila jen 2 % piva. 

 

Místní hřbitov  

V roce 2021 zemřelo v naši obci celkem 67 obyvatel. Smuteční obřady probíhaly hlavně ve 

smuteční obřadní síni u místního hřbitova, kterých bylo 34. Zde je nutno uvést, že přibližně 

30 % zemřelých byli obyvatelé okolních městských obvodů či obcí. Dále 8 smutečních 

obřadů se konalo v kostele sv. Anny. Velká část obřadů probíhala jen v úzkém rodinném 

kruhu, a to bez smutečního řečníka, pouze s reprodukovanou hudbou. Posledního rozloučení u 

hrobu se konalo 12. Do země bylo na hřbitově pohřbeno 5 zemřelých. Při smutečních 

obřadech se už upouštělo od klasických smutečních skladeb a převažovala moderní hudba. 

Během smutečních obřadů v Polance hrála 14x na požádání pozůstalých místní dechová 

hudba pod vedením kapelníka Jiřího Adamce, a to hlavně při obřadech v kostele. Novinkou 
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v tomto roce byla u některých pohřbů změna názvu „posledního rozloučení“. Začal se 

používat název „oslava života“, kdy v závěru obřadu byly vypouštěny holubice a nebo 

nafukovací balónky. Řečníky na pohřbech v Polance byla paní Iva Richterová z pohřební 

služby Charitas a paní Broňa Březná z pohřební služby Charón. Správcem polanského 

hřbitova je stále paní Gabriela Kotalová.  

 

5. POLITICKÝ A VEŘEJNÝ ŽIVOT 

    

Starostu obce vykonával jedenáctým rokem pan Pavel Bochnia, místostarostkou byla paní 

Martina Šoustalová. Celé 15členné zastupitelstvo bylo stejné jako v předešlých létech.     

Úřad městského obvodu Polanka nad Odrou sídlí v budově radnice na adrese: ul. 1. května 

č.p. 330/160 v Polance nad Odrou.  

Od 1. ledna 2021 vstoupil v platnost nový Organizační řád Úřadu městského obvodu Polanka 

nad Odrou. V rámci změny organizačního řádu, došlo k přesnějšímu uspořádaní jednotlivých 

odborů úřadu a jejich činnosti. 

Odbor financí, vnitřních věcí a majetku byl přejmenován na Odbor financí, vnitřních věcí, 

školství a kultury. Ten měl pod sebou činnost financí, kde byly dvě pracovnice, dále činnost 

matriky, podatelny a vnitřních věcí, kde byly dvě zaměstnankyně, a kdy na pozici po paní 

Veronice Woznicové nastoupila Ing. Petra Metelková, a ještě na činnosti přestupků a sociální 

práce s jednou zaměstnankyní. Vedoucí tohoto odboru byla paní Bc. Leona Kalužová a 

celkem měl tento odbor pět úředníků. Odbor hospodářské správy a veřejných zakázek měl tři 

zaměstnance, a kdy pod tento odbor byla zařazena i činnost majetku. Paní Ing. Zuzanu 

Kurkovou nahradila paní Květoslava Miřijovská. Pod tento odbor, jehož vedoucím byl pan 

Roman Mihula, patřilo i oddělení údržby se čtyřmi zaměstnanci. Odbor stavební a životního 

prostředí se přejmenoval na Odbor stavební, dopravy a životního prostředí, jehož vedoucí 

byla paní Ing. Jaroslava Lokajová. Po téměř ročním neobsazeném místě na stavebním úřadě 

po odchodu paní Jiřiny Janšové, se podařilo toto místo obsadit a přišla posila do tohoto týmu, 

a to paní Miroslava Adámková. V průběhu roku přestoupila paní Bc. Beáta Štěpánová na úřad 

do Poruby a místo silničně správního úřadu a životního prostředí zůstalo až do konce roku 

2021 neobsazeno. 

Správa Sportovní haly a Dělnického domu měla celkem pět zaměstnanců. Vedoucím byl pan 

Ivan Kubica. Tajemnici Úřadu městského obvodu byla Ing. Zdeňka Kloužková. 

 

Pro zajímavost: V roce 2021 bylo řešeno na úřadě celkem 46 přestupků, kdy největší část byla 

řešena proti občanskému soužití, dále proti veřejnému pořádku a několik přestupků proti 

majetku. V tomto roce byly také řešeny 2 přestupky dle zákona na ochranu zvířat proti týrání. 

Z celkového počtu přestupků bylo 15 spácháno mladistvými, kteří byli umístěni ve 

Výchovném ústavu na Janové. 

 

Stejně jako loni působily i letos v Polance jen tři politické strany, a to: Občansko 

demokratická strana, Křesťanská demokratická unie – Česká strana lidová a Komunistická 

strana Čech a Moravy. 

  

6. ROZHODNUTÍ RADY  A  ZASTUPITELSTVA 

 

* Rada v období od ledna do dubna 2021 mimo jiné:   

• rozhodla od 01.01. 2021 o navýšení nájemného v obecních prostorách pro rok 2021 za 

bytové prostory, nebytové prostory a pozemky, o inflaci v roce 2020 ve výši 3,2 %  
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• rozhodla na základě nejnižší cenové nabídky o výběru nejvhodnější nabídky a uzavření 

smlouvy ve věci zakázky s názvem „Parkoviště u hřbitova“ se společností V.D. Stav za cenu 

5 385 675,- Kč bez DPH 

• rozhodla o uzavření smlouvy o dílo na realizaci stavby „Zpevněné plochy u obytného 

objektu č. p. 545 (zdravotní středisko) včetně demolice parkovacího přístřešku“ a „Oprava 

chodníku úsek ul. Za Humny č. p. 545“ se společností Ostravské komunikace, a.s. za cenu 

1 533 695,- Kč bez DPH   

• rozhodla o uzavření kupní smlouvy se společností Digi Day Czech s.r.o., kdy předmětem 

smlouvy bylo pořízení, instalace a zprovoznění elektronické úřední desky za cenu 142 400,- 

Kč bez DPH. 

 

• Rada rozhodla o rozdělení neinvestičních účelových finančních prostředků spolkům a 

organizacím, které provozují svou činnost na území městského obvodu Polanka následovně:   

  Klubu rodičů a přátel ZŠ ve výši      10 000,- Kč 

  Zahrádkářům ve výši       15 000,- Kč 

  Červenému kříži ve výši         5 000,- Kč   

  Chovatelům ve výši        20 000,- Kč 

  Dělnické tělovýchovné jednotě  ve výši       5 000,- Kč 

  Dobrovolným hasičům ve výši      20 000,- Kč 

  Kolektivu mladých hasičů ve výši        8 000,- Kč 

  Junáku ve výši        15 000,- Kč 

  Mobilnímu hospici Ondrášek ve výši     10 000,- Kč 

  Dětské rehabilitaci ve výši         8 000,- Kč 

  Jednotě Orel ve výši           5 000,- Kč 

  Rybářskému spolku II. ve výši       5 000,- Kč 

  Polanským písničkářům ve výši        5 000,- Kč 

  Spolku Péče srdcem, z.s. ve výši      12 000,- Kč 

  Knihovně v Polance ve výši       15 000,- Kč 

 

* Zastupitelstvo projednalo 17.3. 2021 mimo jiné: 

• rozhodlo v souladu se schválenými platnými zásadami poskytnout finanční dotace pro rok   

   2021 sportovním organizacím Polanky, a to následovně: 

   Volejbalový klub       65 334,- Kč 

   Fotbalový klub     138 356,- Kč 

   Tělocvičná jednota Sokol      86 829,- Kč 

   Sportovní klub Házená    159 481,- Kč 

   Sportovní klub Házená Polanka CUP    30 000,- Kč 

 

• rozhodlo o poskytnutí dotace spolku Retrostar z.s. ve výši 75 000,- Kč za účelem zajištění  

  promítání filmů v budově místního kina 

• rozhodlo o poskytnutí dotace Římskokatolické farnosti v Polance ve výši 90 000,- Kč za   

  účelem obnovy fasády kostela sv. Anny 

• doporučilo úplatné nabytí víceúčelové stavby č. p. 863 a přilehlých pozemků tzv. bývalý  

„Lázeňský dům“ 

 

* Zastupitelstvo dne 16.06. 2021 projednalo: 

• Mimo majetkových bodů bylo projednáváno plnění příjmů a čerpání výdajů za 1. až 3. 

měsíc roku 2021.  

• Dále zastupitelstvo na tomto jednání schválilo Závěrečný účet městského obvodu Polanka 

nad Odrou za rok 2020, která představuje přehled o výnosech (74 366 323,- Kč) a nákladech 
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(37 994 483,- Kč) našeho městského obvodu za rok 2020, čímž vznikl kladný výsledek 

hospodaření ve výši 36 371 839,- Kč.  

• Stav finančních prostředků byl k 31.12. 2020 25 570 021,- Kč. Část těchto finančních 

prostředků, naspořených z minulých let, byl zapojen do schváleného rozpočtu městského 

obvodu Polanka na rok 2021, a to především na investiční akce (úpravy zpevněné plochy  

před zdravotním střediskem včetně venkovního osvětlení, vybudování boční uličky na ul. 

Anny Letenské, opravy chodníků a budování kanalizace na ul. 1. května, vybudování 

workoutového hřiště, provozní a investiční náklady spojené s nově pořizovanou nemovitostí 

v Lázeňském domě a na další nespecifikované náklady.    

 

* Rada projednala v období od května do července 2021 mimo jiné:   

• Zabývala se dopravním autobusovým propojením Polanky, města Klimkovic a Ostravy 

• rozhodla o uzavření Dodatku č. 1 z důvodu víceprací a méněprací v rámci stavby „Místní 

komunikace a chodník Za Podjezdem, II. etapa se zhotovitelem, a to společností STRABAG 

a.s. na částku 5 775 681,- Kč 

• rozhodla o uzavření smlouvy o sdružených službách dodávky elektrické energie do 

odběrných míst ve správě městského obvodu pro roky 2022 až 2023 

• rozhodla na základě nejnižší nabídkové ceny o uzavření smlouvy, ve věci veřejné zakázky 

malého rozsahu na realizaci stavby s názvem „Rekonstrukce kotelny v MŠ“, se společností 

VAE THERM spol. s.r.o. z Rožnova pod Radhoštěm za cenu 764 708,- Kč bez DPH 

• schválila mimořádnou odměnu řediteli ZŠ a MŠ v Polance.  

 

* Rada projednala v období od srpna do prosince 2021 mimo jiné: 

• rozhodla ukončit smluvní vztah se společností OTIS a.s. na poskytnutí servisních prohlídek 

výtahů v domě pokojného stáří a z důvodu neplnění podmínek daných ve smlouvě a rozhodla 

o uzavření smlouvy s jinou společností, a to KONE a.s. 

• rozhodla o uzavření smlouvy o dílo na realizaci stavby „Oprava místní komunikace na 

Zámecké v ulici Bedřicha Smetany“ se společností Ostravské komunikace a.s., za cenu 2 404 

791,- Kč bez DPH 

• rozhodla na základě nejnižší nabídkové ceny na uzavření smlouvy ve věci veřejné zakázky 

malého rozsahu na realizaci staveb s názvem „Autobusová zastávka a chodník 1. května“ se 

společností V.D.Stav z Polanky za cenu 2 784 736,- Kč bez DPH 

• souhlasila a požádala silničně správní úřad o zařazení nově vybudovaných chodníků do sítě 

místních komunikaci, a to podél komunikace ul. Za Podjezdem  

• rozhodla o uzavření smlouvy o dílo na realizaci stavby s názvem „Oprava místní 

komunikace ulice Nábřežní“ se společností „Ostravské komunikace“ za cenu 1 113 635,- Kč 

bez DPH  

• schválila Plán zimní údržby na období 1.112021 – 31.03.2022 a rozhodla o uzavření 

smlouvy o dílo, jejímž předmětem je zajištění provádění zimní údržby komunikací ve správě 

městského obvodu se společností Družstvo vlastníků v Polance  

• schválila rozpočtová opatření v rámci úpravy rozpočtu městského obvodu v Polance  

• rozhodla o poskytnutí finanční dotace z městského obvodu v Polance na rok 2022 ve výši  

15 000 Kč místní knihovně, a to za účelem: 

a) rozšíření titulové nabídky knih na pobočce knihovny ve výši 5 000 Kč 

b) na podporu volnočasových aktivit místních děti ve výši 10 000 Kč 

• schválila mimořádnou odměnu řediteli ZŠ a MŠ v Polance 

• rozhodla o uzavření Dodatku č. 1 ke smlouvě o dílo v rámci stavby „Oprava místní 

komunikace ul. Nábřežní" se zhotovitelem Ostravské komunikace, a. s., kdy se upravuje 

celková cena na částku 1 265 229,- Kč bez DPH.  
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* Zastupitelstvo městského obvodu dne 15.9. 2021 mimo jiné:   

• schválilo Zásady pro sestavování návrhu rozpočtu městského obvodu v Polance pro rok 

2022 a střednědobého výhledu na období 2023 až 2025 

• schválilo program pro poskytování finančních dotací pro spolky a organizace pro rok 2022 

z rozpočtu městského obvodu.  

 

* Zastupitelstvo městského obvodu dne 15. 12. 2021 mimo jiné:   

• schválilo vyrovnaný návrh rozpočtu městského obvodu na rok 2022 v celkové výši 

73 936 000,- Kč, který měl sloužit nejen k pokrytí běžných výdajů spojených s chodem 

našeho obvodu, ale také k financování splátky úvěru u Komerční banky včetně úroku a 

investičních akcí 

• dalším bodem tohoto jednání bylo seznámení s rozhodnutím o nabytí víceúčelové stavby č. 

p. 863 tzv. „Lázeňský dům“ a přilehlých pozemků za dohodnutou kupní cenu ve výši 22 

miliónů korun.  

 

Poznámka: Podrobná a úplná znění usnesení rady a zastupitelstva a zápisů z jednání byly 

k dispozici na místní radnici. 

 

7.  VÝROBNÍ PODNIKY,  PODNIKATELÉ  A  ŽIVNOSTNÍCI  

 

Celá řada živnostníků a podnikatelů v Polance se nijak zvlášť nezměnila a zůstává stejná 

jako v předešlých létech. Zde jsou ti, kteří jsou nejznámější: hračky - prodej a velkosklad 

RAPPA, BV technika - dovoz a servis zemědělských strojů, V.D.stav - stavební a zednické 

práce, svařovací technika Vlček, štěrkopísek, uhelné sklady, čalounictví Dostál a čalounictví 

Kotásek, opravna šicích strojů Lazar, autokarosérie Kotala, pneuservis v objektu firmy Rappa, 

elektroinstalační práce AMSET group Pavel Krátký, opravy elektro Kubenka, lesnické a 

zahradnické práce Kotala, zahradnické práce Nový, výkopové a zemní práce Franek a pan 

Dedek, montáže plastového potrubí – Plastmont pan Wrona, střechy a stavební práce Lokaj, 

půjčovna lešení Radim Sýkora, půjčovna dodávkových vozidel Besta na Janové, daňové a 

účetní služby paní Kotásková, servis a opravy výpočetní techniky Ivo Sýkora. Půjčovnu 

nafukovacích skákacích hradů pro děti provozuje Jan Lazišťan.  

Dále zámečnictví Břetislav Planka, Style podlahy - podlahové studio pana Pečinky, krby 

Kunc, plyn - topení - voda Sikora, Neuvirt a Soudek. Dále firma KAŠ - výroba nábytku, 

stolařství Mikula, Nový, Stryk, Slatinský a Gelnar, kovovýroba a výroba + opravy 

hydraulických válců Jiří Theimer, pila Hanslík. Autodopravci: Sýkora, Nykl, Ulman, Šafer, 

mezinárodní kamionovou dopravu provozuje pan Foltýn, výroba reklamních předmětů Illová. 

Pan Ivo Bílý ukončil na konci roku živnost na malířské a natěračské práce. Zednické a 

obkladačské práce provozuje pan Planka a pan Geleta, klempířské služby poskytují Petr 

Planka a Miroslav Palko, satelitní a anténní technika Besta, servis plynových kotlů Juřina, 

zámečnická výroba z nerezové oceli Dalibor Planka, elektromontáže Havrlant, výroba a šití 

oděvů Marie Sýkorová. Cukroví a koláče se pečou u paní Chládkové na ul. Marvanova a další 

cukrářská výrobna pouťového zboží je na ulici Jaroslava Seiferta u paní Pudichové. 

Majitelkou je paní Pavlorková. 

Pro ženy: kadeřnictví Hanka, pedikůra a solárium Šárka Theimerová, nehtová modeláž 

Vlková, masážní salon Nová, kosmetika Alena, vlasové studio NELI, kadeřnictví Tina. Na 

Janové je kadeřnictví Miturová a kosmetika Staňková. 

Firma KUMI elektronic ukončila po 21 létech, a to ke dni 30.6. 2021, šíření internetového 

připojení v Polance a okolí a předala tuto činnost firmě PODA. Firma KUMI se nadále 

zabývá technickým zajištěním živých přenosů ze sportovních nebo společenských akcí.   
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8. ZEMĚDĚLSTVÍ    

 

Skladba zemědělských podniků v Polance nezaznamenala oproti předchozímu roku žádné 

významnější změny. Dál je klíčovou zemědělskou firmou Družstvo vlastníků a spolu s ním 

působí na menších výměrách v katastru Polanky několik soukromých zemědělců. Družstvo 

vlastníků v Polance bylo založeno v roce 1955 s tehdejším názvem Jednotné zemědělské 

družstvo (JZD). Současné představenstvo má 9 členů, ředitelem je Ing. Jan Rädisch a celkový 

počet zaměstnanců se pohybuje kolem čísla 45. Družstvo hospodaří na 1 544 ha půdy, chová 

435 krav a veškerý mladý dobytek. 

  

Průběh počasí byl vzhledem k dostatku srážek příznivý směrem k produkci pícnin, u většiny 

ostatních plodin se problematický podzim 2020 a studené jaro 2021 projevilo na výnosech. 

Velice výrazně se rovněž začaly projevovat dopady pandemie. V realizačních cenách 

zemědělských produktů nastartoval růst cen rostlinných komodit, na druhé straně došlo 

k totální devastaci cen jatečných vepřů. Prudce začaly stoupat ceny umělých hnojiv, 

chemických přípravků a energií.      

Výsledky a cenové relace v Družstvu vlastníků v Polance:  

 

Výnosy plodin v roce 2021 ve srovnání s předchozími roky 

 

     2021   2020  2019  2018 

Pšenice ozimá  62,59 q  66,59 q 76,20 q 58,43 q 

Ječmen ozimý  54,69 q  62,30 q 72,00 q 61,24 q 

Ječmen jarní  48,31 q  56,36 q 59,80 q 51,05 q 

Oves   54,32 q  42,89 q 33,20 q 51,87 q 

Řepka   38,69 q  34,23 q 31,20 q 35,93 q 

Kukuřice na zrno      108,00 q  90,79 q 96,57 q          102,30 q 

 

Ceny:  

Pšenice potravinářská  7 000 Kč  

Pšenice krmná   6 500 Kč 

Kukuřice   6 200 Kč 

Sója             14 800 Kč 

Ječmen   5 100 Kč 

Oves    4 000 Kč 

Řepka             15 000 Kč 

 

Tržní produkce mléka         4 740 240 prodaných litrů, historicky nejvíce,  

                                       průměrná cena 8,94 Kč/litr 

Tržní produkce jatečních vepřů          663 640 kg, průměrná cena za 1 kg živého prasete  

                                                 26,25 Kč, mimo to bylo prodáno 530 ks chovných selat  

 

Cena mléka zůstala na relativně dobré úrovni, cena prasat pokračovala v propadu do naprosto 

nepřijatelných mezí, bez jakékoli naděje na změnu, a proto představenstvo družstva rozhodlo 

na svém srpnovém jednání o ukončení chovu. Jedna z hlavních výrob tak byla po mnoha 

desetiletích zrušena.  
Míra nejistoty prostředí, ve kterém se české zemědělství ocitlo, se výrazně zvyšovala. 

Obrovské zásahy do ekonomiky, způsobené protiepidemickými opatřeními již změnily a dále 

měnily poměry. Nastupující inflace způsobovala výrazné zdražení cen vstupů, současně byla 

provázena snahou brzdit růst cen zemědělské produkce, aby nedocházelo ke skokovému 
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zdražení potravin. Dotace pro zemědělce, které tyto nerovnováhy mohly tlumit, byly 

ovlivněny jednak možnostmi rozpočtu ČR, dále tlakem na plnění často nerealizovatelných 

postupů v rámci tzv. Green Dealu (zelená dohoda) a výrazným zásahem bylo chystané 

přerozdělení distribuce dotací směrem k malým farmám. Než se někdy dospěje k poznání, že 

produkce z těchto farem byla nedostatečná k plnému, a hlavně cenově dostupnému zásobení 

našeho trhu, bude řada zemědělských firem citelně postižena a ve výsledku může dojít i 

k zásadní a nevratné změně struktury zemědělství v ČR s dopadem na krajinu i trh 

s potravinami.  

 

9. SLUŽBY, OBCHODY,  PRODEJNY  A  RESTAURACE 

  

Od roku 2017 se v Polance poštovní služby nijak nezměnily. Tyto služby poskytuje v objektu 

nákupního střediska Hruška Pošta Partner, kterou provozuje Charita Hrabyně a která tu 

zaměstnává čtyři osoby s handicapem. Vedoucí pošty je paní Anna Horsáková z Polanky. 

Druhým rokem je na místní poště zřízena tzv. služba „Balíkovna“. Je to síť partnerských 

výdejních míst České pošty. Slouží pro rychlé, pohodlné, a hlavně levnější vydávání balíků 

v řádu několika minut, a to vše díky využití silného logistické zázemí s napojením na páteřní 

síť České pošty. Ne na každé poště je tato služba zřízena. Součásti Pošty Partner je i malá 

prodejna výrobků z chráněných dílen pacientů z Hrabyně a z dalších dílen z České republiky. 

Dále se zde prodávají upomínkové dárky a vybrané druhy spotřebního zboží. Otevírací doba 

pošty je pro občany dostačující. Poštovní zásilky doručují 4 poštovní doručovatelky z Hlavní 

pošty v Porubě. Denní tisk je doručován samostatnou poštovní distribuční firmou. Na území 

Polanky se nachází 6 poštovních schránek. Hned vedle pošty využívá prostory této budovy i 

chráněná dílna, která zaměstnává tělesně postižené osoby z okolí Polanky a Ostravy. 

Provozovatelem je opět Charita Hrabyně a cca 8 osob zde montuje různé kartonářské výrobky 

a hračky. V úseku reprografických služeb se zabývají především zakázkovou výrobou mnoha 

druhů tiskových materiálů, potiskem předmětů a textilu a výrobou velkoplošné reklamy 

včetně polepů automobilů. V rámci kompletačních služeb pro zákazníky rozesílají hromadnou 

korespondenci, vytváří dekorační předměty z různých materiálů, jako je keramika, dřevo či 

novinový papír a nabízeli i drobné práce výrobního charakteru.   

  

Sběrný dvůr se již několik let nachází na ulici K Vydralinám. Zde naši občané mohou 

odevzdat jak komunální nebo nebezpečné odpady, dále i BIO odpad, elektro a v malém 

množství i stavební odpad. Dvůr je celoročně otevřen tři dny v týdnu, a to ve středu, pátek a v 

sobotu. Tato otevírací doba je pro naše občany dostačující a je tak hojně využívána. Černé 

skládky odpadu tak v Polance už téměř vymizely. Jen málokdy se v příkopu podél cesty objeví 

pytle s odpadky od neodpovědných občanů.  

Celá stávající síť obchodů a prodejen v Polance se v posledních létech stabilizovala. 

Hlavním centrem nákupů jsou dvě prodejny Hruška. Jedna je na ul. 1. května a druhá na ul. 

Hraničky. V objektu prodejny Hruška, vedle radnice, je i prodejna stavební chemie. Už dva 

roky provozu po rekonstrukci má za sebou pohostinství U Dluhošů. Majiteli vietnamské 

národnosti se podařilo najít své stálé zákazníky jak v hospodě, tak i v původním přilehlém 

sále, neboť tam vybudoval jak prodejnu potravin s veškerým sortimentem, tak i různé 

spotřební zboží za zajímavé ceny. Před obchodem bylo během teplého počasí hojně 

navštěvováno i malé posezení s prodejem zmrzliny. Celá prodejna měla název „U Milana“ 

s každodenní otevírací dobou od 7 do 19 hodin. V tomto roce přibyly ve venkovních 

prostorách spousty regálů se sazenicemi, květinami a zahradnickými dekoracemi. Stálé 

zákazníky má rovněž prodejna Atlas na ul. 1. května, kde je květinářství a prodejna pro 

zahrádkáře, dále drogerie, prodejna zákusků a zmrzliny, prodej krmiva pro domácí zvířata a 

mnoho druhů papírenského a spotřebního zboží pro domácí kutily. V pekárně paní Prauskové 
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zůstala zaměstnaná už jen paní majitelka, která vyráběla už pouze houskové knedlíky a ty 

expedovala do prodejen v okolí Polanky. V naší obci už spoustu let není samostatná prodejna 

masa a uzenin. Zde je však třeba připomenout, že vzhledem k tomu, že naši občané většinou 

pracují v Ostravě nebo v jejím blízkém okolí, tak nakupují především v levnějších obchodních 

řetězcích, kterých je v dosahu městské hromadné dopravy opravdu hodně a stále přibývají. 

Jenom v několik kilometrů vzdálené Porubě, kde se pohodlně a někdy bez přestupu svezou 

občané přímou linkou městské dopravy, to jsou TESCO, Kaufland, Lidl, Albert a Globus. O 

něco horší s běžnými nákupy to mají občané z osady Janová a Přemyšov, kde obchod se 

základními potravinami stále chybí a výhledově se žádné vybudování prodejen nechystá.  

Tradiční restaurace se v Polance za posledních několik let rovněž výrazně nezměnily. I v 

tomto roce však byly opět pohostinské služby postiženy vlnou koronaviru, kdy mohly být 

otevřené až od 31. května, tzn. po pěti měsících. Tato pandemií postižená pohostinství znovu 

otevřela: Dělnický dům (ul. Hraničky), restaurace U Dluhošů (ul. 1. května), U Friedlů (ul. 

Janovská), Pizzerie Mendi (vedle sportovní haly), Restaurace na Janové (pouze jen několik 

málo hodin denně), hospůdka pana Cibulky (ul. 1. května), Hospůdka na hřišti (u základní 

školy) a restaurace Fantazie (ul. Za Humny). Ta však byla pro veřejnost zcela uzavřena a měla 

otevřeno jen pro konání různých rodinných oslav a setkání.  

 

Jedinou možnou restaurací v Polance, kde se vařilo a kde byla možnost si dát teplé jídlo po 

celý den, byla hospůdka U Machů (Dolní Polanka). Ta se v tomto nelehkém období nejvíce 

přizpůsobila vládním nařízením a v kuchyni se vařila teplá jídla pro zákazníky při poledním 

stravování. Strava mohla být do 31. května vydávaná jen přes výdejní okýnko a konzumace 

stravy musela být mimo objekt této restaurace. Až do vládního zákazu provozování restaurací 

se nemohly v této oblíbené restauraci konat různá posezení nebo rodinné oslavy.      

   

Vedle čím dál více zchátralého zámku ve čtvrti Zámecká, v bývalé restauraci a baru U Bena, 

byl od roku 2018 zřízen domov pro osoby s autismem. Celý objekt patřil firmě Prohedus 

s.r.o., jejíž jednatelem byl Ing. Petr Prášek z Polanky. Následně byly byty (původně ubytovací 

pokoje) nabídnuté k pronájmu čtyřem rodinám, které zde umístily své děti s poruchou 

autistického spektra, tedy s autismem. Byli to mladí lidé ve věku kolem třiceti let, kteří byli 

schopni pod jistým vedením, usměrněním a pomocí zde samostatně bydlet. Se vším 

potřebným jim pomáhal asistent sociální péče. Od minulého roku se v životě těchto mladých 

autistů příliš mnoho nezměnilo. V rámci spolupráce s firmou RAPPA vykonávali na dohodu 

drobné práce, jako např. balení balónků, lampiónů apod. Pokud to pandemická situace 

dovolila, tak chodili do kina, na vycházky a stravovali se v restauraci U Machů. Nejdůležitější 

fakt byl ten, že si na své byty (bydlení) už zvykli a považovali je za svoji domácnost. 

 

V Polance je v provozu i jedna vinotéka, a to U Francka, kterou provozovali manželé 

Horsákovi v nákupním středisku Hruška. Své zákazníky měla také prodejna nábytku Holčík 

(ul. Za Humny). Noclehy pro zhruba 16 osob v Polance nabízel Penzion na Janové a prodejna 

Atlas. V Lázeňském domě pronajímala firma z Olomouce své 4 apartmány jen v 1. pololetí, 

neboť celý objekt byl prodán obecnímu úřadu v Polance a ten ubytování v tomto objektu již 

dále neprovozoval.   

 

Ceny vybraných potravin a zboží k 1. prosinci v nákupním středisku Hruška  

v Polance nad Odrou: 

     rok 2018 rok 2019 rok 2020         rok 2021 

Polotučné mléko 1,5 %   15,90 Kč 16,90 Kč   16,90 Kč   17,90 Kč 

Čerstvé máslo 250 g   55,90 Kč 45,90 Kč   39,90 Kč   57,90 Kč 

Vejce 1 ks     3,20 Kč   2,80 Kč     3,40 Kč     4,90 Kč 
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Hovězí zadní bez kosti 199,90 Kč 220,- Kč 199,90 Kč 209,90 Kč 

Vepřová plec bez kosti 99,90 Kč 139,- Kč 99,90 Kč   99,90 Kč 

Šunkový salám 119,- Kč 149,- Kč 124,- Kč    133,- Kč 

Kuře bez drůbků chlazené 69,- Kč 72,- Kč 72,- Kč   76,90 Kč 

Chléb kmínový 29,90 Kč 30,90 Kč 32,90 Kč   34,50 Kč 

Rohlík  2,30 Kč 2,30 Kč 2,50 Kč     2,50 Kč 

Brambory konzumní 13,60 Kč 13,90 Kč 13,90 Kč   12,90 Kč 

Káva standart 100 g 17,90 Kč 22,50 Kč 19,90 Kč   25,60 Kč 

Pivo láhvové Radegast 10°  10,90 Kč 12,90 Kč 13,50 Kč   13,90 Kč 

Benzín natural v Klimkovicích 32,90 Kč 32,20 Kč 28,50 Kč   37,50 Kč 

Pivo čepov. v Dělnickém domě:     

Radegast 10° 26,- Kč 26,- Kč 27,- Kč    28,- Kč 

Radegast 12° 29,- Kč 29,- Kč 30,- Kč    31,- Kč 

                                                           

10. DOPRAVA 

 

Dopravní spojení Polanky a Ostravy mělo už v dávné minulosti velký vliv na zaměstnanost 

obyvatelstva, na její stavební rozvoj, na rozvoj všech zájmových, sportovních a dobrovolných 

spolků.  

Z důvodu výstavby nové páteřní kanalizace a svedení všech domovních přípojek do této 

kanalizace byla v Polance postupně během celého roku razantně omezena doprava a bylo 

dočasně upraveno i vedení autobusových linek po hlavní cestě na ul. 1. května. Tyto úpravy 

se nejvíce dotkly linky č. 46, která byla buď rozdělena anebo do Svinova vedla přes Janovou. 

Během výstavby kanalizace na Dolní Polance, od poloviny tohoto roku, linka č. 59 z Vítkovic 

do Polanky již nezajížděla a byla ukončena v Proskovicích.   

Nejhlavnější autobusová linka č. 46, která vedla z točny na hranici Polanky a Klimkovic přes 

naši obec do Svinova a dále přes Porubu až do Krásného Pole využívalo asi nejvíce našich 

občanů, pokud zrovna nepoužívali vlastní automobilovou dopravu. Ze Svinovských mostů, 

které jsou nejvýznamnějším dopravním uzlem v okolí, byly vedeny do Polanky i autobusové 

linky č. 53 a 64 přes Janovou do Klimkovic a do lázní na Hýlově. Našimi občany byla hodně 

využívána i linka č. 76 od Svinovských mostů přes Janovou, Horní Polanku, Hraničky a zpět 

přes Janovou do Svinova. Tato linka umožňovala občanům a dětem z Janové pohodlněji 

cestovat do školy, na poštu, k lékařům a k nákupům do Polanky. 

 

Od 1. září 2021 byla Polanka nově propojena s Klimkovicemi pravidelnou autobusovou 

linkou č. 76, která vyjížděla ze Svinova přes Janovou, Polanku střed až do Klimkovic. 

Některé spoje vedly až do lázní na Hýlově. Linka č. 53 tak zanikla a linka č. 64 ze Svinova do 

Klimkovic posílila dopravu kolem klimkovického hřbitova. 

 

Ceny krátkodobých i dlouhodobých jízdenek v městské hromadné dopravě zůstaly v tomto 

roce stejné jako v roce předešlém. Cestující v Ostravě nakupovali už pouze elektronické 

jízdenky anebo využívali placení jízdného přímo ve vozidlech dopravního podniku pomocí 

platebních karet nebo aplikacemi z mobilního telefonu. Tento nový a moderní systém 

odbavování cestujících jednoduchým přikládáním bezkontaktních čipových karet k 

terminálům přímo ve vozidlech se tak stal pro cestující hodně oblíbeným. Osoby nad 65 let 

mohly po Ostravě, po vyřízení jízdních dokladů, jezdit městskou hromadnou dopravou 

zdarma. 
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Dostupnost dopravního spojení s Polankou přiblížila i dálnice D 1 vedoucí z Prahy, Brna, na 

Bohumín a dál do Polska i přes to, že sjezdy z její trasy jen pár kilometrů Polanku míjí, a to 

buď v Klimkovicích anebo ve Svinově.  

 

Už v roce 1847 byla Polanka napojena na železniční trať Vídeň – Krakov, nazvanou Severní 

dráha Ferdinandova a je zde zřízena železniční zastávka pro osobní vlaky ve směru na 

Ostravu-Svinov nebo na Studénku. Nadále na této zastávce zastavují více než dvě desítky 

párů vlaků. Přes Polanku jezdí některé vlaky tou nejvyšší možnou rychlostí, a to 160 km/hod. 

Četnost zastavujících vlaků na zastávce v Polance je dostačující. Dle platného jízdního řádu 

zastavovalo v Polance 25 párů osobních vlaků. Z toho 5 párů vlaků zastavovalo v Polance jen 

o letních prázdninách, kdy tyto vlaky směřovaly přímo na mošnovské letiště anebo z letiště na 

Ostravu. Další vlakové spoje byly využívány hlavně v době odjezdu do zaměstnání a nebo 

příjezdu z něj.   

Dalšího spojení meziměstským autobusem soukromého dopravce využívají ti cestující, kteří 

cestují z Polanky od železniční zastávky ČD směrem na Brušperk, Starou Ves nebo Trnávku. 

Dopravní obslužnost přímo v Polance je na dobré úrovni. K bezpečnosti občanů přispěly i 

nově opravené vedlejší komunikace, včetně vybudování nových chodníků a parkovišť.  

 

11. VÝSTAVBA A  ZVELEBENÍ OBCE 

 

Přehled uskutečněných staveb a oprav v roce 2021: 

 

Místní komunikace a chodník Za Podjezdem, Polanka nad Odrou II. etapa 

 

Termíny realizace stavby:  4/2021–7/2021 Příprava projektu: od 1/2018 

Stavební náklady:  6 938 tis. Kč  Celkové náklady: 7 383 tis. Kč 

 

Předmětem projektu byly stavební úpravy místní komunikace ul. Za Podjezdem, které 

spočívaly především v rozšíření vozovky a jejího osového posunu z důvodu umístění 

chodníku. První část byla realizována v roce 2019. Druhá etapa zahrnovala úsek komunikace 

od křižovatky s ul. Ondřeje Sekory po koncovou část této ulice. V místě křižovatky s ul. Jana 

Nohy byl vybudován dopravně bezpečností prvek ve formě zvýšená plochy této křižovatky. 

Komunikace má šířku 4,5m, chodník pak 1,5m. Do celkových nákladů jsou zahrnuty výdaje 

na přeložku telekomunikačního vedení a výdaje na projektovou přípravu. Zhotovitelem stavby 

byla společnost Strabag a.s. 

 

Zpevněné plochy u objektu čp. 545 (zdrav. středisko), demolice parkovacího přístřešku 

 

Termín realizace stavby:  05/2021–07/2021 Příprava projektu:  od 11/2017 

Stavební náklady:   1 359 tis. Kč  Celkové náklady:  1 492 tis. Kč 

 

Předmětem projektu bylo vybudování malého parkoviště za objektem čp. 545 s 11 

parkovacími místy. Podél vstupu do objektu byl pro zajištění bezbariérového přístupu 

vybudován chodník. Realizace parkoviště vyžadovala zbourání parkovacího přístřešku a 

přesun a doplnění lamp veřejného osvětlení. Byla zde také vybudována zpevněná plocha pro 

umístění stání pro jízdní kola. Závěrem proběhly rozsáhlé terénní úpravy celého okolí. Do 

celkových nákladů jsou zahrnuty výdaje na přeložku veřejného osvětlení a projektovou 

přípravu. Stavbu realizovala společnost Ostravské komunikace a.s. 
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Oprava chodníku úsek ul. Za Humny – čp. 545 (zdrav. středisko) 

 

Termín realizace stavby:  05/2021–05/2021 Příprava projektu: od 03/2021 

Stavební náklady:   666 tis. Kč  Celkové náklady: 694 tis. Kč 

 

Předmětem projektu byla oprava chodníku vedoucího mezi oplocením propojující trasu pěším 

mezi ulicí 1. května a ulicí Za Humny. Celková délka opravy chodníku byla cca 130 m. 

Chodník byl realizován v šířce 2,0 m, pouze v místech souběhu se stávajícími stromy byl 

zúžen na 1,60 m. Úzký prostor mezi obrubou a oplocení byl vyplněn kačírkem. Stavbu 

realizovala společnost Ostravské komunikace a.s. 

 

Parkoviště u hřbitova 

Termíny realizace stavby:  6/2021–9/2021 Příprava projektu: od 5/2019 

Stavební náklady:  6.750 tis. Kč  Celkové náklady: 7.051 tis. Kč  

 

Předmětem projektu byla výstavba nového parkoviště na ul. Anny Letenské. Bylo zde 

vybudováno celkem 46 parkovacích stání. Pro zajištění odvodnění byl v rámci realizace 

instalován vsakovací objekt se třemi hloubkovými vrty, povrchová voda přes místy snížené 

obruby natéká do průlehu (mírný příkop v zeleném pásu), kde přes propustnou zeminu 

vsakuje do sítě drenáží a dále natéká do vsakovacích boxů. Rovněž bylo vybudováno nové 

veřejné osvětlení. S ohledem na zachování piety místa byly použity přírodní materiály 

v podobě žulové dlažby a broušených kamenných obrub. V poslední fázi realizace byly do 

zamulčovaných záhonů vysázeny zapojené skupiny keřů, trvalek a stromů. Do celkových 

nákladů jsou zahrnuty výdaje na projektovou přípravu. Stavbu realizovala společnost V. D. 

Stav – Ostrava s.r.o. 

 

Autobusová zastávka Dolní Polanka 

 

Termíny realizace stavby:  07/2021–10/2021 Příprava projektu: od 3/2017 

Stavební náklady:  1.596 tis. Kč  Celkové náklady: 2.006 tis. Kč  

 

Předmětem projektu bylo vybudování nového nástupiště zastávky MHD Dolní Polanka. 

V rámci přípravy projektu byly zajištěny výkupy pozemků pro rozšíření nástupiště a instalaci 

zastávkového přístřešku. Z důvodu výkupu části pozemku bylo vybudováno nové oplocení, se 

stavbou také souvisely přeložky plynárenského zařízení a telekomunikačních sítí. Do 

celkových nákladů jsou zahrnuty výdaje na projektovou přípravu, související přeložky a 

technický dozor investora. Stavbu realizovala společnost V. D. Stav – Ostrava s.r.o. 

 

Chodníky 1. května, část konečná MHD – ul. Nábřežní  

 

Termíny realizace stavby:  9/2021–10/2021 Příprava projektu: od 3/2017 

Stavební náklady:  1.775 tis. Kč  Celkové náklady: 2.051 tis. Kč  

 

Předmětem projektu bylo vybudování nového chodníku v místě stávajícího silničního příkopu 

podél komunikace II/478 (ulice 1. května). Chodník byl realizován v délce 114,3 m a šířce 

1,90 m. Realizace vyžadovala provedení zatrubnění příkopu a výstavbu chodníku pomocí 

palisád. V průběhu stavby byla provedena úprava projektu spočívající v doplnění nástupiště 

autobusové zastávky a instalaci proskleného přístřešku. Do celkových nákladů jsou zahrnuty 

výdaje na projektovou přípravu a technický dozor investora. Stavbu realizovala společnost V. 

D. Stav – Ostrava s.r.o.  
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Rekonstrukce kotelny v mateřské škole 

 

Termíny realizace stavby:  07/2021–08/2021 Příprava projektu: od 2/2021 

Stavební náklady:  926 tis. Kč  Celkové náklady: 1.013 tis. Kč  

 

Předmětem zakázky byla kompletní obměna a modernizace stávající plynové kotelny 

v objektu mateřské školy. Realizace zahrnovala demontáž stávajícího vybavení, drobné 

stavební úpravy, montáž nových kotlů, úpravu odkouření, dodávku nové regulace a měření. 

V rámci rozvodů ÚT byl doplněn nový cirkulační okruh do prádelny a v celém objektu na 

jednotlivých topných tělesech byla provedena výměna odvzdušňovacích ventilů, vypouštěcích 

kohoutů, dodány nové termostatické hlavice a provedeno vyregulování celé topné soustavy. 

Do celkových nákladů jsou zahrnuty výdaje na projektovou přípravu. Stavbu realizovala 

společnost VAE THERM s.r.o. 

 

Oprava místní komunikace  lokalita Zámecká – ulice Bedřicha Smetany 

 

Termíny realizace stavby:  09/2021–11/2021 Příprava projektu: od 1/2018 

Stavební náklady:  2.910 tis. Kč  Celkové náklady: 2.910 tis. Kč 

 

Předmětem projektu byla celoplošná oprava povrchů komunikací, provedení nezbytných 

sanací podloží pro sjednocení šířky vozovky na cca 5 m. Byly provedeny výměny uličních 

vpustí včetně jejich napojení na kanalizační stoku. Všechny vjezdy a vstupy byly od 

komunikace odděleny nájezdovou obrubou a nově vydlážděny. Před realizací proběhla 

rozsáhlá výměna armatur na vodovodním řádu ve správě společnosti OVAK a.s. Stavbu 

realizovala společnost Ostravské komunikace a. s. 

 

Místní komunikace Anny Letenské  

  

Termíny realizace stavby:  10/2021–12/2021 Příprava projektu: od 4/2019 

Stavební náklady:  2.910 tis. Kč  Celkové náklady: 3.045 tis. Kč 

 

Předmětem projektu byla oprava části slepé místní komunikace Anny Letenské se štěrkovým 

povrchem. Realizace zahrnovala sanaci podkladních vrstev, instalaci drenáží, betonových 

obrub a předláždění dotčených vjezdů. Vrchní kryt komunikace byl proveden ve dvou 

asfaltových vrstvách. V místě napojení na průběžnou komunikaci byly upraveny nájezdové 

oblouky chodníku. Do celkových nákladů jsou zahrnuty výdaje na projektovou přípravu. 

Stavbu realizovala společnost Ostravské komunikace a.s. 

 

Opravy místních komunikací 

 

Termíny realizace stavby:  09/2021–11/2021 Příprava projektu: od 08/2021 

Stavební náklady:  470 tis. Kč  Celkové náklady: 470 tis. Kč 

 

Předmětem realizace bylo provedení oprav výtluků na komunikacích ve správě městského 

obvodu. Zadání bylo zpracováno odborem hospodářské správy a veřejných zakázek, který 

rovněž dohlížel nad celou realizací. Opravu realizovala společnost Ostravské komunikace a.s. 
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Oprava místní komunikace ulice Nábřežní  

 

Termíny realizace stavby:  11/2021–12/2021 Příprava projektu: od 10/2021 

Stavební náklady:  1.530 tis. Kč  Celkové náklady: 1.530 tis. Kč 

 

Předmětem realizace bylo provedení opravy povrchu místní komunikace ulice Nábřežní. 

Stávající asfaltový povrch byl částečně odfrézován a byl nahrazen novou asfaltovou vrstvou, 

ve vybraných úsecích byly provedeny sanace za účelem sjednocení šířky komunikace. Jedná 

se o úsek od napojení na ulici 1. května u Klimkovic po napojení na ulici K Polančici. Zadání 

bylo zpracováno odborem hospodářské správy a veřejných zakázek, který rovněž dohlížel nad 

celou realizací. Stavbu realizovala společnost Ostravské komunikace a.s. 

 

Plošná kanalizace Polanka 4. etapa, část I. – investor statutární město Ostrava 

Koncem roku byly dokončeny všechny páteřní části kanalizační stoky v silnici 1. května a 

vybraných úseků v místních komunikacích. Jedná se o úseky: křižovatka ul. K Pile - 

křižovatka  ul. Oblouková; krátký úsek kolem obecní kaple;  od objektu Hasičské zbrojnice 

směrem na Klimkovice až po budovu Radnice; úsek kolem pozemku chovatelů s napojením 

na kanalizaci v ul. Malostranská; ul. Skotnice s napojením na kanalizaci 1. května; od točny 

autobusů u Klimkovic k ul. Nábřežní včetně části této ulice.  

 

Drobné opravy a investiční akce realizované v roce 2021 

 

Odbor hospodářské správy a veřejných zakázek dále v průběhu roku zajišťoval nad rámec 

běžných provozních záležitostí a servisu také: instalaci a zajištění provozování bankomatu, 

pořízení a instalaci elektronické úřední desky včetně uzavření servisní smlouvy, návrh a 

zajištění vybudování stání pro sdílená kola na území městského obvodu, opravy bytů 

v objektu čp. 545 (zdravotní středisko), dodání kuchyňské linky byt čp. 545, opravy části 

chodníku na místním hřbitově, bezpečnostní ošetření vzrostlých stromů v areálu Dělnického 

domu a podél ul. J. Šamala, instalaci doplňujících opatření proti holubům na objektu radnice, 

přípravu území pro umístění kompostéru ve fotbalovém areálu, výsadbu stromů v areálu 

Dělnického domu. V rámci následné údržby jsou prováděny kontroly díla na rozsáhlých 

výsadbách izolační zeleně podél dálnice. Dále pak je odborem hospodářské správy a 

veřejných zakázek zabezpečována administrativní správa všech objektů městského obvodu, 

včetně nezbytných oprav a servisu. Prostřednictvím zaměstnanců z úseku údržby je 

zajišťována běžná údržba zeleně, odborné zásahy, výsadby, opravy a servis je zajišťován 

prostřednictvím specializovaných firem. 

 

Další zajímavé připravované projekty:  

 

Stavební úpravy víceúčelového objektu čp. 863 (Lázeňský dům) 

 

Termín dokončení PD:  12/2022  Příprava projektu: od 7/2021 

Předpokládané náklady: 100 mil. Kč (odhad) Projekční náklady: 2 mil. Kč (odhad) 

 

V roce 2021 městský obvod na základě kupní smlouvy převzal do své správy objekt bývalého 

lázeňského domu (pořizovací cena 22 mil. Kč). Následně bylo zadáno zpracování studie, která 

se zabývala analýzou současného stavu objektu a návrhem stavebních úprav pro následné 

smysluplné a ekonomicky udržitelné provozování objektu. Náklady studie 181 tis. Kč. Ze 

zpracované studie vychází návrh využití jednotlivých podlaží: 1NP zdravotnické služby (4 

ambulance), 1x lékárna, 1x nebytový prostor pro zatím neurčené služby; 2 NP – 7 bytů o 
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ploše do 50 m2; 3 NP – 7 bytů o ploše do 50 m2. V rámci studie je navržena demolice 

asymetrických přístaveb na severní straně objektu a nová třípodlažní přístavba o půdorysu 

14,5 x 13,5 m se schodištěm a výtahovou šachtou. Podrobně je také zpracován návrh 

dispozičního řešení objektu se zohledněním požadavků na bezbariérový přístup. Dopravní 

řešení zahrnuje návrh nových přístupových tras, ve formě chodníků a úpravě komunikací 

s návrhem dostatečné kapacity parkovacích stání. Předaná studie je podkladem pro zpracování 

dalších stupňů projektové dokumentace, v současné době běží lhůta pro podání nabídek na 

zpracování projektu. 

 

Studie stavebních úprav základní školy 

 

Termín dokončení PD:   -   Příprava projektu: od 5/2020 

Předpokládané náklady:  -   Náklady studie:  65 tis. Kč 

 

V roce 2021 byla zpracována studie, která se zabývá vyhodnocením celkového provozu školy, 

s ohledem na aktuální požadavky moderních metodik výuky a výhledem možného rozvoje 

v návaznosti na předpokládanou demografickou křivku. V tomto kontextu bylo posuzováno 

využití obou objektů (hlavní budovy a školní jídelny s družinou) tak možných dalších 

doplňujících staveb jako vstupní brány propojující oba objekty nebo výstavba venkovní 

učebny. Ze závěrů studie vyplývá jako nejvhodnější primární řešení vybudovat novou dvou 

podlažní přístavbu hlavní budovy s osmi učebnami a současně vyřešit stavební úpravy 

související s navýšením kapacit adekvátních prostorů pro personál školy v hlavní budově.  

Pro přistoupení k zpracování projektové dokumentace je potřeba dopracovat podrobnější 

studii finálního návrhu. S ohledem na rozsah je navrhováno rozdělit projektovou přípravu do 

tří na sebe navazujících samostatných částí: I. etapa – přístavba včetně stavebních úprav 

hlavní budovy, II. etapa – stavební úpravy objektu školí jídelny s družinou, III. Etapa - 

venkovní učebna a vstupní brána. 

 

Studie umístění zastávek na ul. 1. května (lokalita Hraničky) 

 

Termín dokončení PD:   -   Příprava projektu: od 10/2021 

Předpokládané náklady:  -   Náklady studie: 25 tis. Kč 

 

S ohledem na zdlouhavá jednání ohledně výkupu pozemku pod autobusovou točnou v lokalitě 

Hraničky a v kontextu s pořízením Lázeňského domu včetně souvisejících pozemků bylo 

v říjnu 2021 zadáno zpracování studie umístění zastávek na ul. 1. května v úrovni Lázeňského 

domu. V rámci posuzovaných dopravně bezpečnostních rizik a přínosů vychází ze studie 

varianta s umístěním zastávek na rozšířenou komunikaci v místě stávajícího parkoviště před 

Lázeňským domem, což umožní vybudování středového ostrůvku a je v daném případě 

podmínkou pro umístění přechodu pro chodce.  Hrubý odhad realizačních nákladů činí 4.600 

tis. Kč. 

 

Vysokorychlostní železniční trať  Prosenice – Ostrava-Svinov 

 

Předmětem dokumentace části dotýkající se katastrálního území městského obvodu je část 

vysokorychlostní trati v úseku Hranice na Moravě – Ostrava-Svinov. Traťový úsek je 

koncipovaný jako dvoukolejný s maximální provozní rychlostí 320 km/hod. V rámci přípravy 

projektu budou řešena mimoúrovňová křížení všech stávajících komunikací, což zahrnuje také 

zrušení železničního přejezdu na silnici 1. května a vybudování nadjezdu nad železničním 
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koridorem. V současné době probíhá příprava dokumentace pro územní řízení. Investorem 

stavby je Správa železnic, státní organizace, Generální ředitelství. 

 

 

Zimní údržbu komunikací provádělo na celém území městského obvodu Družstvo 

vlastníků Polanka. Zimní údržba ostatních veřejných prostranství, chodníků a autobusových 

zastávek spadala do povinností zaměstnanců místní údržby. Celková délka pozemních 

komunikací, na kterých byla zajišťována zimní údržba měla 55 km, z toho 13 km připadalo 

na chodníky a plocha udržovaných parkovišť byla cca 6 600 m2. 

 

12. ŠKOLY  

 

Každodenní život dětí, učitelů i všech zaměstnanců základní školy v Polance po celý rok 

2021 více či méně ovlivňovalo nebezpečí nemoci covid-19 a s tím spojená protiepidemická 

nařízení vlády, včetně distanční výuky. Řada tradičních soutěží a školních akcí se stejně jako 

samotná výuka přesunuly v první polovině tohoto roku do on-line prostoru. Některé aktivity 

byly odsunuty na pozdější termín nebo byly úplně zrušeny. Na druhou stranu se objevily nové 

projekty, které právě na epidemii a vše, co s ní souvisí, reagovaly.  

Po vánočních prázdninách, na začátku nového roku, se žáci v plném počtu nemohli vrátit do 

lavic, a tak vyšším ročníkům pokračovala distanční výuka, která byla nařízená již na podzim 

roku 2020. Přesto se začátkem nového roku naplno rozběhlo několik aktivit. 

  

Pro všechny žáky školy byla vyhlášena celoroční fotografická soutěž „Fotíme Polanku“, 

jejímž cílem bylo nashromáždit dostatek fotografií, ze kterých by bylo možné sestavit 

nástěnný kalendář, jenž by reprezentoval naši obec.  

Další dlouhodobý projekt, který startoval na začátku tohoto roku, byla „Adopce chráněného 

živočicha“, jenž kromě samotné adopce seznamoval žáky s činností záchranných stanic pro 

volně žijící živočichy a s možnostmi ochrany ohrožených druhů.  

V únoru se škola přihlásila do projektu Nadace ČEZ „Pomáhej pohybem“.  

 

Sport měl v polanské škole vždy zelenou. Žáci se zapojili i do projektu „Ostravské sportovní 

hry“. Vzhledem ke zrušení všech aktivit mezi školami se město Ostrava a Okresní rady 

Asociace školních sportovních klubů České republiky rozhodly rozhýbat školáky aspoň on-

line. Cílem bylo, aby co nejvíce žáků splnilo předepsanou disciplínu, konkrétně běh, šplh, 

švihadlo a driblink. Zapojeny byly děti od 1. do 9. ročníku.  

 

Z netradičních a nových akcí je třeba ještě zmínit i dva letní kempy, které byly nabídnuty 

žákům 1. stupně, aby aspoň během prázdnin mohli trávit čas s kamarády a aby se ulevilo 

rodičům, kteří se během distanční výuky museli svým dětem věnovat ve zvýšené míře.  

 

Kromě zmíněných sportovních aktivit se hned v září v premiéře rozběhl i projekt výtvarně 

jazykový.  

 

Výčet dlouhodobých projektů a mimořádných aktivit zde není úplný, ale přesto byly jen 

zlomkem toho, co se ve škole událo. Život školy byl ale především každodenní vyučování, i 

když v zimních a jarních měsících probíhalo ve třídách od 3. do 9. ročníku opět distančně. 

Oproti roku 2020 byla škola i domácnosti lépe technicky vybavené a učitelé i žáci již měli 

zkušenosti a věděli, jak na to.  
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V dubnu kvalitu distančního vzdělávání on-line prověřovala Česká školní inspekce, která se 

připojila do téměř 30 vyučovacích hodin v různých ročnících a v různých vyučovacích 

předmětech a neměla k práci učitelů zásadní připomínky.  

 

Podzimní měsíce, tedy začátek nového školního roku 2021/2022, probíhal normálně ve škole, 

ale v neustálém napětí, jak dlouho to tak ještě vydrží.  

Ve dnech 5. - 8. října navštívila školu opět Česká školní inspekce, která přijela na pravidelnou 

kontrolu. Tři školní inspektorky se byly podívat do 27 vyučovacích hodin na základní škole a 

navštívily několik tříd v mateřské škole. Prostudovaly řadu dokumentů, ve kterých nezjistily 

nedostatky a hodnocení školy a školky bylo celkově velmi příznivé. 

 

Zde je uvedeno několik statistických údajů ze začátku školního roku 2021/2022:  

  

Počet dětí, které nastoupily do 1. třídy bylo 26, z toho 15 chlapců, 11 dívek 

Celkem žáků ZŠ bylo 370, z toho 187 chlapců, 183 dívek 

Celkový počet zaměstnanců ZŠ a MŠ (škola včetně školky): 70, z toho 7 mužů, 63 žen, 

z toho: 

Pedagogičtí pracovníci: 

Učitelé (včetně vedení)             42 

Asistenti pedagoga      4 

Vychovatelky       3 

Speciální pedagog      1 

Pedagogů celkem              50 

 

Nepedagogičtí pracovníci (ostatní): 

Uklízečky       8 

Školník- údržbář      1 

Kuchařky       7 

THP – ved. ŠJ, ekonom, personalistka   3 

Školní asistentka      1 

Nepedagogů celkem    20 

 

 

Ve školním roce 2020/2021 navštěvovalo mateřskou školu 141 dětí, a to ve věku  3 až 7 let, 

které byly umístěny do osmi tříd s běžným provozem. 

Pod vedením ředitele Základní školy a Mateřské školy RNDr. Patrika Molitora pracovalo 

v MŠ celkem 22 zaměstnanců, z toho 15 učitelek, 1 asistent pedagoga a 6 provozních 

zaměstnankyň. Na částečný úvazek byl zaměstnán jeden školní asistent. Na konci srpna 2021 

ukončila po dlouhé době svoji pracovní kariéru odchodem do předčasného důchodu paní 

učitelka Věra Slahúčková. 

Tento školní rok byl opět poznamenán celosvětovým onemocněním covid-19, které 

zasahovalo i do provozu a vzdělávání v mateřské škole. 

Od září 2021 začalo vzdělávání dětí podle nově zpracovaného, a to pod názvem: „Školní 

vzdělávací program pro ZŠ a MŠ Polanka nad Odrou“ s motivačním názvem: „Se zvířátky za 

barvami světa“.  

I přes veškerá omezení, karantény a uzavření dokázali zaměstnanci školky pro děti i rodiče 

uskutečnit několik akcí, které se podařily a měly jako vždy kladný ohlas jak u dětí, tak i 

rodičů. V říjnu se uskutečnil projektový den pro předškoláky, a to „Stavíme most“, dále v 

listopadu „Uspávání broučků“. Bylo to dopoledne s dětmi a odpoledne s rodiči i s opékáním 

buřtů. Tato akce byla financována z projektu města Ostravy „Pod jednou střechou“. V únoru 



 22 

se uskutečnily karnevalové hrátky na jednotlivých třídách. V týdnu před Velikonocemi 

zaměstnanci školky připravili pro děti a rodiče akci „Velikonoční putování po Polance“ 

s plněním jednotlivých úkolů. Za splnění úkolů si děti mohly přijít vyzvednout k uzavřené 

mateřské škole odměnu, a to perníčky, které upekly a pro děti nazdobily zaměstnankyně 

školky. V dubnu se v dopoledních hodinách uskutečnilo i „Čarodějnické rejdění“ a pak 

v červnu „Den dětí“ s rodiči, soutěžemi, hudebním programem a občerstvením. Celý program 

vyvrcholil, jako každým rokem, dnem pro budoucí prvňáčky, a to „Pasováním školáků“. Tato 

akce se uskutečnila na školní zahradě.  

V červenci, v době letního uzavření mateřské školy začala celková oprava kotelny školky, 

která byla dokončena v průběhu měsíce srpna. Letní provoz mateřské školy byl opět zahájen 

v srpnu. Od 1. září 2021, v novém školním roce, nastoupilo do školky celkem 38 nových dětí 

a celkový počet dětí umístěných ve školce byl 144. Zástupkyní ředitele Základní a Mateřské 

školy pro předškolní vzdělávání v Polance nadále vykonávala Dana Fialová. 

 

Ve školní jídelně u základní školy v tomto roce zůstal inventář i vybavení stejné jako 

v předchozím roce. Ceny pro všechny strávníky rovněž zůstaly stejné, a to pro děti 7 až 10 let 

za 26,- Kč, pro děti 11 až 14 let za 28,- Kč, pro děti nad 15 let za 30,- Kč a obědy pro občany 

za 66,- Kč. Mimoškolní strávníci museli i letos dodržovat přísné hygienické podmínky 

z důvodu koronavirové pandemie,  a tak si obědy odnášeli z jídelny jen v jídlonosičích.  

Paní Karin Krůlová byla i nadále vedoucí školní jídelny. Hlavní kuchařkou byla paní Ludmila 

Sopková, která měla k ruce další tři kuchařky a jednu kuchařku na poloviční pracovní úvazek. 

Místní školní družina měla kapacitu 120 žáků a vedoucí družiny byla paní Renáta Dostálová. 

 

Nový školní rok 2020/2021 zahájil Klub rodičů a přátel školy (KRPŠ) hned 1. září 2020 při 

slavnostním zahájení nového školního roku. Podrobnou zprávu o celé činnosti tohoto klubu 

nám podala předsedkyně Alena Kortová: „Na této školní akci jsme v prvních třídách všem 

prvňáčkům rozdali vlastnoručně vyrobené přívěšky na klíče ve tvaru panáčků. Postavičky 

jejichž tělíčko bylo spleteno z barevných saténových šňůrek s dřevěnými hlavičkami se nejen 

dětem moc líbily. V sobotu 12. září na polanské akci Dni obce jsme se jako ženský tým KRPŠ 

ve žlutých klubových tričkách přihlásily na III. Polanský charitativní běh – Nedoklubko. Této 

akce jsme se zúčastnily podruhé ve složení Alena Kortová, Jana Bartošová, Zuzana Jelínková 

a Martina Továrková. Místo na bedně na nás sice nezbylo, ale i tak radost z dobré věci nám to 

přineslo. Polanský běh jsme si užili dostatečně, jelikož jsme už věděli, že Vláda ČR od 14. 

září 2020 opět zruší všechny akce. Toto nařízení se částečně zlomilo v dubnu 2021, kdy 

mohly děti na rotační výuku opět do školy. Třídy se střídaly po týdnech a při této příležitosti 

jsme chtěli udělat aspoň malou radost dětem prvního stupně, kterým jsme nakoupili lízátka 

„Pro dobrou chuť k učení“. Dne 24. června 2021 jsme se jako každý rok rozloučili s žáky 9. 

tříd. Darovací balíček ve složení pamětního listu s čokoládou, tentokrát v podobě Toffie a 

kondomy s ovocnou příchutí již asi zůstane jako tradice, neboť děti, které opouští dětský svět 

a pomalu kráčí do nové etapy života, se na toto slavnostní předání a jeho obsah těší. Den na 

to, v pátek 25. června jsme naplánovali novou akci ve velkém stylu RAINBOWRUN pro 

všechny děti. Tato akce se konala v celém areálu základní školy. V dopoledních hodinách se 

akce konala v základní škole a týkala se jen těchto dětí. Od dubna probíhala soutěž o nejlépe 

vyzdobenou třídu, kterou vyhrála 8.A. Dostali tak lístky na velkou akci Rainbowrun v Dolní 

oblasti Vítkovic. Celý den probíhaly soutěže kolem školy a u fotbalového hřiště měly děti 

nachystanou obří vodní skluzavku, kde nezůstala ani jedna noha suchá. V odpoledních 

hodinách při koupi startovního balíčku (tričko, brýle a barvičky) se zúčastnili duhového běhu 

také rodiče a ostatní rodinní příslušníci. Celou akcí nás doprovázel diskžokej Lova, který se 

musel při VODNÍ BITVĚ přestěhovat z Pirátské lodě do zázemí klubu rodičů, kde se dělaly 
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úžasné mini donutky a tortily. Celá akce dopadla báječně a měla v Polance obrovský úspěch, 

za který jsme samozřejmě vděční. Věřím, že v dalších letech akci zopakujeme. 

Poslední akcí v tomto školním roce se o prázdninách, v pondělí 30. srpna konala nová 

klubová akce „UKONČENÍ PRÁZDNIN“, kde probíhaly soutěže v areálu TJ Sokol Polanka a 

kolem celého Zámeckého rybníku. Po vyplnění hrací tabulky děti dostaly dřevěnou medaili 

„Ahoj prázdniny 2021“ a klobásku na oheň. Tyto prázdniny jsme zakončili ohňostrojem a 

posezením v letním kině u nového rodinného filmu Dolittle. 

Další školní rok 2021/2022 jsme opět zahájili s novými prvňáčky základní školy 

s osvědčenými klíčenkami vloženými do balíčku obohaceným o zvířátková razítka, bublifuk a 

různé mňamky. Dne 15. října jsme pořádali jednu z nejoblíbenějších akcí a to „STEZKU 

ODVAHY“. Přes menší trable ohledně popadaných stromů a neprůchodnosti na trase lesem, o 

které se postaral velký hurikán, jsme vše nakonec vyřešili zdárně. Akce se zúčastnila široká 

veřejnost, ale kvůli stálému covidovému opatření, se moc lidí na konci akce nezdrželo. Další 

novinkou klubových akcí se 30. října konaly „DÝŇOVÉ SLAVNOSTI“. Tato akce také 

sklidila veliký ohlas a zájem lidí. Ti si mohli u nás zakoupit dýni nebo si přinést svou vlastní. 

Nejen děti, ale i dospělí vyřezávali a vyřezávali a vyřezávali až do tmy. K dispozici byly 

soutěže, kaštánková tvoření, malování na obličej, fotokoutek, dýňová polévka aj. 

Poslední velkou akcí v tomto roce jsme pozměnili obsah „LAMPIÓNOVÉHO PRŮVODU“ 

konaného 11. listopadu Trasu jsme zkrátili od Dělnického domu směrem na Jistebník a za 

mostem přes Polančici po nové „jézédácké“ cestě k ul. Malostranská s cílem v areálu TJ 

Sokol. Zde byla osvícená trasa ke vstupu do rybníka, kde se pouštěly vodní lampióny, které si 

lidé mohli zakoupit u sokolské brány. Byla krása se dívat na setmělý rybník plný vodních 

světýlek s mnoha popisky různých přání všech zúčastněných. Tady bych vyzdvihla 

poděkování místnímu sboru dobrovolných hasičů za organizační pomoc. Další ostatní 

plánované akce opět vláda zakázala. Na sv. Mikuláše v pondělí ráno 6. prosince rozdal klub 

rodičů všem dětem do základní školy aspoň malou čokoládovou drobnost. Všichni doufáme 

v lepší, klidné a zdravé dny, abychom se zase mohli vidět a radovat s našimi nejbližšími na 

společných akcích“, dodala v závěru předsedkyně KRPŠ paní Alena Kortová.  

 

Základní umělecká škola Heleny Salichové v Polance byla ve svých aktivitách opět 

omezena epidemií viru SARS-COV-2. Zde je krátký výčet nejvýznamnějších okamžiků roku 

2021, se kterými nás seznámil ředitel ZUŠ: 

„Rok 2021 jsme zahájili distančním režimem výuky, který trval až do poloviny dubna. 

Protože nebylo možné organizovat jakékoliv veřejné akce, uspořádali jsme ve spolupráci 

s rodiči žáků sérii on-line koncertů, které vznikly z videonahrávek, pořízených v domácím 

prostředí žáků. Tyto koncerty byly doplněny také výstavou prací žáků výtvarného oboru a 

zaznamenali jsme obrovský ohlas. Jeden koncert zaznamenal dokonce 450 shlédnutí, což je 

velký úspěch. Museli jsme se však také potýkat s nepříznivou situací, kdy v době distanční 

výuky odešel do starobního důchodu pedagog výtvarného oboru, pan Zdeněk Kus. Na jeho 

místo v březnu nastoupila paní učitelka Andrea Mičíková a dostala se tím do velmi nelehké 

situace. Osobně se totiž s žáky potkala až v dubnu, kdy se začaly postupně otvírat školy. 

Myslím si však, že situaci zvládla skvěle. Konec školního roku jsme prožili způsobem 

připomínajícím běžný provoz, jen koncerty pro veřejnost jsme zatím nepořádali. Absolventi 

hudebního oboru vystoupili prostřednictvím videokoncertů, tentokrát natočených 

v koncertním sále, avšak bez veřejnosti. Absolventi výtvarného oboru uspořádali 

absolventskou výstavu pod širým nebem, v parku Václava Nelhýbla. 

Začátek nového školního roku proběhl obvyklým způsobem, protiepidemická opatření 

(respirátory, dezinfekce…) se pro nás staly již každodenní realitou. I přes zhoršující se 

epidemickou situaci jsme mohli učit prezenčně (v kombinaci distanční výuky pro žáky 

v karanténě) a dokonce pořádat koncerty žáků, které však musely být organizovány v souladu 
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s protiepidemickými opatřeními. Nicméně počet koncertů byl v porovnání s normálním 

stavem velmi nízký. Upustili jsme také od organizace celoškolních adventních koncertů, 

neboť jsme usoudili, že by to ve zhoršující se situaci nebylo vhodné.  

Rok to byl tedy velmi pestrý a přes všechny problémy nám přinesl také mnoho nových 

zkušeností, které jistě zúročíme i v době, kdy se zase vrátíme do „normálního“ stavu.“, dodal 

v závěru ředitel ZUŠ Mgr.art. Petr Kotek.  

 

Dětský výchovný ústav na Janové patří mezi další „školské“ a výchovné zařízení v Polance. 

Jelikož se v Kronice za období od minulého zápisu o ústavu na Janové nic nezměnilo, 

seznamte se s počty chlapců na tomto oddělení a jejich zařazení do učebních oborů ve 

školním roce 2021/2022. 

 

Ke dni 31.12. 2021 bylo na oddělení pro chlapce vyžadující soustavnou intenzívní 

individuální péči soudně umístěno 32 chlapců s nařízenou ústavní výchovou nebo uloženou 

ochrannou výchovou. 

Z těchto chlapců: 

-  11 plnilo povinnou školní docházku 

-  14 absolvovalo učební obory 

-    7 mělo povinnou školní docházku splněnou, ale nebylo do učebních oborů zařazeno 

z důvodu brzké zletilosti, nezájmu, dlouhodobé absence atd. 

Mezi absolvované učební obory patřily: 

-  Stavební práce 

-  Zahradnické práce 

-  Lesnické práce 

-  Cukrářská výroba 

-  Kuchařské práce 

-  Strojírenské práce 

-  Zedník/obkladač 

 

Všichni chlapci se vzdělávali na základě individuálních studijních plánů, které zpracovávaly 

„kmenové školy“ chlapců a kde probíhala dopoledne výuka za přítomnosti pedagoga a 

asistenta pedagoga v každé třídě, kterých bylo celkem pět. Návrhy známek, včetně školního 

hodnocení, pedagogové zasílali čtvrtletně „kmenovým školám“ pro vystavení vysvědčení či 

jeho výpisu. 

 

Jelikož toto zařízení v Polance bylo s celorepublikovým dosahem, tak zde jsou pro ilustraci 

uvedena města, ze kterých do výchovného ústavu nechala jednotlivá Oddělení sociálně právní 

ochrany dětí a mládeže tyto chlapce soudně umístit. 

Jednalo se o Oddělení sociálně právní ochrany dětí v Bystřici pod Hostýnem, Jeseníku, 

Chomutově, Havířově, Hranicích na Moravě, Plzni, Ostravě, Moravských Budějovicích, 

Brně, Jihlavě, Prostějově, Sokolově, Karlových Varech, Přerově, Kroměříži, Frýdku-Místku, 

Jaroměři, Karviné, Novém Jičíně, Mohelnici, Uherském Hradišti, Hodoníně, Opavě a 

Příbrami. 

 

Tímto je tak patrno, že sláva Polanky nad Odrou a osady Janová, se šířila napříč celou 

republikou a to doslova. Když se na ministerstvu školství, v ústavech, na odděleních sociálně 

právní ochrany dětí a mládeže nebo třeba u ombudsmana či české školní inspekce vyslovila 

Polanka nebo Janová, všichni věděli oč tu běží. 
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13. KULTURA, ZÁBAVA  A  VOLNÝ  ČAS 

 

Místní kino Retrostar bylo stále provozováno soukromně a promítalo opět jednou týdně, a to 

v úterý. V dubnu bylo v kině nainstalováno divadelní osvětlení - 6 ledkových reflektorů (3+3 

na každé straně) a bylo rekonstruováno horní osvětlení pódia (místo původního jednoho 

halogenového reflektoru byly nainstalovány 4 ledkové reflektory). 

Z důvodu vyhlášeného covidového lockdawnu však prvních 5 měsíců kino nepromítalo. 

Promítat se začalo až 1. června. Celkem bylo odehráno 27 představení s celkovou účastí 1 277 

diváků. Školní představení proběhlo pouze na konec školního roku pro Základní školu 

z Vřesiny a jedno představení pro Základní školu Polanka. 

Z důvodu covidu-19 bylo až na další rok přesunuto i prosincové divadelní představení 

„Program na záchranu mužů“ v hlavní roli se Sandrou Novákovou a s Romanem Zachem.  

Zrušeny byly i dvě divadelní představení, které organizoval v sále kina Sokol Polanka, 

proběhlo jen jedno, a to v říjnu. Byla to hra „Enigmatické variace“ divadla Devítka z Ostravy 

– Michálkovic. 

 

Rok 2021 začal pro dechovou hudbu ve smyslu pokračování nařízeného omezení 

společenského života z důvodu pandemie koronaviru. Zkoušky byly zrušeny a nekonal se ani 

tradiční jarní koncert. Hudebníci se sešli k první zkoušce tohoto roku až v pondělí 7. června.  

Počet aktivních členů byl okolo 30. Prvním veřejným vystoupením po půldruhém roce byl 

promenádní krmášový koncert v neděli 25. července. Druhým a rovněž posledním koncertem 

byl podzimní koncert v sobotu 9. října v sále místního kina. Malá dechovka účinkovala i 

v rámci Dne obce 11. září. 

Při pohřbech hudba hrála celkem 24krát, z toho 14krát v Polance, a to většinou v počtu 7 až 8 

hudebníků. Z dalších akcí v malém obsazení to ještě bylo Boží tělo v Orlové a koncert na 

pouti ve Svinově. Ostatní akce, kde dechovka tradičně účinkovala, byly zrušeny. Vánoční 

koncert byl plánovaný na prosinec, ale z důvodu návratu epidemické situace a přísných 

podmínek pro účast na společenských akcích, dále onemocnění členů orchestru a zrušení 

některých zkoušek, byl koncert rovněž zrušen. Členové dechové hudby se i nadále pravidelně 

scházeli za účelem nácviku svého repertoáru pro příští období. 

 

Knihovna města Ostravy měla kromě ústřední knihovny i 28 poboček, jednou z nich byla 

také knihovna v Polance nad Odrou. Ta měla vesnický charakter a obsluhu zde zajišťovala 

jedna profesionální knihovnice, Bc. Karla Zábojová, a to na celý úvazek. 

Paní knihovnici se dlouhodobě dařila výtečná spolupráce s radnicí a po přestěhování do stejné 

budovy vnímala ještě bezprostředněji veškeré aktivity knihovny. Ročně knihovna získávala 

od radnice dotaci ve výši 15 000,- Kč na své celoroční projekty.  

Rok 2021 opět probíhal i v místní knihovně ve stínu pandemie. Prví akce byla až v červnu, a 

to „Pasování prvňáčků“. Do té doby byly děti ve spojení s knihovnou jen pomocí virtuálního 

prostoru, který byl vyplňován hlavně kvizy.  

V září se knihovna opět otevřela do plném provozu. Pro nejmenší to byl klub Broučci a pro 

dospělé klub Generace. Proběhla také Noc s Andersenem, která byla netradičně přesunuta až 

na podzim. Provozní doba knihovny se nijak nezměnila a byla pravidelně otevřena 4x 

v týdnu.  

 

V lednu tohoto roku se Polanští písničkáři rozhodli, že budou vystupovat se stejným 

programem jako v roce 2020. Z důvodu pandemie měli možnost se svým programem minulý 

rok vystoupit ale pouze dvakrát. Stejná pandemie přetrvala i tento rok a proto se písničkáři 

scházeli jen velmi zřídka, a to pouze na několik zkoušek před jediným vystoupením pro 

jubilanty v Polance, konané dne 15. října.  
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Hudební nástroje soubor doplnil o jeden nový nástroj kachón (cajón). Cajón je perkusní 

hudební nástroj původem z Latinské Ameriky. Název vznikl ze španělského slova „Caja“ čili 

bedýnka, to napovídá o tvaru nástroje. Převážně se jedná o dřevěný kvádr s ozvučným 

otvorem na jedné straně. Zručný hráč dokáže pomocí tohoto jednoduchého nástroje, 

napodobit zvuk téměř celé základní soupravy bicích. Cajón je důležitou součástí kubánské a 

peruánské hudby, využívá se také ve flamencu a rumbě. V poslední době je ho čím dál častěji 

slyšet i v jiných hudebních stylech a při akustických vystoupeních. Cajón se dá velmi dobře 

využít také v muzikoterapii a jednoduše všude, kde je potřeba udávat rytmus. Na tento nový 

nástroj začala hrát Pavla Nevímová. Složení souboru zůstalo v tomto roce stejné. 

Ke Dni obce Polanky soubor vytvořil billboard k dosavadní činnosti, a tak se připojil 

k ostatním spolkům Polanky, které se zapojily do výzdoby sálu Dělnického domu. V letním 

období, při částečném rozvolnění pandemie, se celý soubor sešel u členky Pavly Nevímové, 

kde si v příjemném prostředí zazpívali a popřáli si, aby bylo vše tak, jako před pandemií. 

 

V tomto roce měl spolek zahrádkářů v Polance 67 členů. Bohužel se jim ani v tomto roce 

vlivem zhoršené pandemické situace nepodařil uskutečnit dlouhodobě připravovaný zájezd do 

Litovle. Také dlouhotrvající vládní opatření jim nedovolila zorganizovat tradiční vánoční 

řemeslný jarmark s rozsvícením vánočního stromu. Za účasti téměř celé členské základny 

proběhla jediná zdařilá akce, a tou byla oslava 60. výročí vzniku spolku zahrádkářů. Byla 

připomenuta bohatá historie spolku za uplynulých šest desítek let. V úvodním vstupu 

přednesla z přítomných hostů za územní sdružení zahrádkářů v Ostravě zdravici paní 

Hauptová a za obecní úřad všechny přivítal pan starosta Bochnia. Zdravici přednesl i pan 

Sladký, zástupce polanských chovatelů. Všem zúčastněným byly předány upomínkové dary 

s přáním další aktivní činnosti zahrádkářů do dalších let. Program pokračoval milým 

kulturním vystoupením s výběrem písní paní Boženky Turoňové a Pavla Krále. Závěrem byly 

rozdány krásné kytice pro 20 členů, kteří v tomto roce oslavili svá životní jubilea. V závěru 

schůze tak všichni zúčastnění shodli, že následující rok již bude rokem přívětivějším a že se 

konečně uskuteční všechny naplánované akce. 

 

V tomto roce se počet členů mysliveckého sdružení nezměnil a zůstal na čtrnácti členech. 

Zima byla opět jako poslední léta mírná. Díky další vlně pandemie covidu-19 myslivci 

neuskutečnili oblíbený a tradiční myslivecký ples, který každoročně a pravidelně pořádali. 

Díky většímu množství oseté plochy kukuřicí se v honitbě objevilo větší množství prasat 

divokých, ale zároveň stouplo riziko zavlečení moru prasat do domácích chovů. Veterinární 

správa nařídila jako opatření celoroční odstřel prasat všech věkových kategorií, a to bez 

omezení.  

Oproti předcházejícím létům se zvedla populace zajíce, což umožnilo ulovit během 

společného lovu na dvacet kusů.  

Zde jsou celkové počty ulovené zvěře v roce 2021:  

  17 ks srnců  

    9 ks srn  

    8 ks srnčat  

    8 ks prasat divokých  

150 ks kachen divokých  

  23 ks hus velkých  

  20 ks zajíců polních  

  84 ks holubů hřivnáčů  

  15 ks lišek  

    2 ks jezevců  

    1 ks psíka mývalovitého  
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  21 ks vrány šedé  

    3 ks straky obecné  

    4 ks kuny skalní 

 

Ke konci prosince roku 2021 měla místní skupina Českého červeného kříže v Polance 120 

členů, z toho pouze 15 členů nemělo ještě 65 let. I tento rok byla činnost spolku ovlivněna 

výskytem koronaviru, neboť byl opět vyhlášen nouzový stav a následně byla zpřísněna 

hygienická opatření.  

Volební výroční schůzi místní skupina nemohla uskutečnit kvůli zákazu shromažďování, a 

proto výbor musel dále pracovat ve stejném složení už pátým rokem. Navíc druhým rokem 

práci jednatelky místní skupiny zastávala předsedkyně paní Blažena Králová spolu 

s místopředsedkyní, neboť bývalá jednatelka Jana Vavrošová se vzdala funkce již před dvěma 

roky. Během roku se vyměnily i dvě úsekové důvěrnice, a to místo zemřelé Libuše Peterkové 

začala pracovat ve výboru Květuše Peterková a místo Květuše Bergerové pracovala Vlasta 

Neuwirthová. 

Výbor tak stačil v době uvolnění pandemických zákazů uspořádat na podzim jednodenní 

zájezd do Vsetína, Vizovic a Štípy, kterého se zúčastnilo 44 členů. 

Zvládli ještě uspořádat slavnostní setkání 56 svých jubilantů, kteří v tomto roce měli 80            

a více let, a navíc přibrali i pětasedmdesátníky. Toto přátelské posezení v malém sále u 

Friedlů zpestřila kapela Vřesbanda z Vřesiny. K malému pohoštění dostali jubilanti ještě 

kytičku a od pana starosty obce, který byl přítomen, i růži. V listopadu ještě spolek uskutečnil 

dva relaxační pobyty v Beskydech pro seniory, a to v horské chatě Mesit na Horní Bečvě a 

v hotelu Odra na Ostravici. Kvůli stále hrozícímu koronaviru se přihlásilo pouze 14 seniorů, 

kteří byli s pobytem velmi spokojeni. V září při Dni obce rovněž reprezentovali jako 

každoročně činnost spolku fotografiemi na panelu v Dělnickém domě. K nahlédnutí byla 

vystavena i kronika místní skupiny ČČK, která je vedena od začátku činnosti polanské 

skupiny v roce 1949 a fotodokumentaci všech akcí MS ČČK od roku 2009. 

 

Český rybářský svaz v Polance byl založen v roce 1928 a v tomto roce měl členskou 

základnu čítající téměř 355 členů rybářů. Z toho bylo 269 mužů, 22 mládeže a studentů, 16 

žen a 48 dětí. Nebyli to členové jen z Polanky, ale také z okolních obcí např. z Klimkovic, 

Jistebníku, Staré Vsi nad Ondřejnicí, Proskovic, či Staré Bělé. Jejich hlavním lovištěm byla 

řeka Odra a přilehlé tůně, do kterých se vysazovala násadová ryba, kterou polanští rybáři 

vychovávali na jejich rybochovném zařízení na „Sádkách“. V posledních létech se v Odře 

nebo Strouze například ulovily štiky, sumci, kapři a jiné ryby pěkných hmotností. Místní 

rybáři lovili i v jiných lokalitách, kde měli šanci chytit něco většího, a především se pobavit. 

V poslední době místní rybáře trápili někteří predátoři, kteří se v polanském revíru 

rozmnožili, např. bobři, kormoráni a vydry. Abnormálně se přemnožila vydra říční, která 

páchala velké škody na rybí osádce. Z tohoto důvodu rybáři letos nainstalovali elektrické 

zábrany okolo sádek. V letošním roce ještě opravili břehy sádek komory „B“ a nápustě sádek 

z potoku Mlýnka. V zimních měsících prováděli prosekávání ledu na revíru Odra 3 A, aby 

zabránili úhynu ryb z důvodu nedostatku kyslíku. Dále tento spolek opravil oplocení svého 

chovného areálu ze strany od Mlýnky, a to z důvodu spadlých stromů. Bylo potěšitelné, že 

v době koronopandemie se projevil větší zájem dětí o kroužek mladých rybářů.  

Rybářský spolek v Polance vedl 5členný výbor ve složení: funkci předsedy vykonával Milan 

Šuléř, jednatelem byl Jaromír Turoň, zástupcem jednatele byl Marek Turoň, pokladníkem byl 

Pavel Brož a hospodářem byl Kamil Kubica. V následujícím roce čeká rybáře výroční členská 

schůze, na které se bude volit nový výbor na 4leté funkční období. 
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V roce 2021 druhý rybářský spolek v Polance opět doprovázela pandemie, a proto tréninky 

organizovali jen v omezeném režimu. Naštěstí zhruba od května už mohli naplno trénovat. 

Tréninky mladých rybářů probíhaly standardně na rybníku v Klimkovicích, a to každou 

sobotu od 8 do 12 hodin. Přes letní prázdniny rybáři uspořádali menší příměstský tábor, 

kterého se zúčastnilo 7 dětí. V neposlední řadě také zorganizovali osmihodinové dětské 

rybářské závody na rybníku Talián ve Svinově, kterých se zúčastnilo 12 mládežníků, kterým 

členové spolku zařídili po celou dobu závodů pitný režim, občerstvení a také ceny. První 

místo obsadil Vladimír Kotala a největší rybu závodu chytila Sofie Ujfaluši. Bohužel 

s ohledem na pandemii již nemohli navázat na první ročník rybářského plesu, který se 

v minulém roce velmi povedl. Členové a další příznivci ale doufali, že v nadcházejících letech 

už tato omezení nikdy nebudou. 

 

Tento druhý „kovidový rok“ začal v Základní kynologické organizaci v Polance rozpačitě. 

Protiepidemiologická opatření se v zimních měsících měnila každou chvíli a setkávání lidí se 

střídavě povolovalo a zakazovalo. Z tohoto důvodu kynologové neuspořádali výroční 

členskou schůzi a členskou základnu museli aktualizovat jen telefonicky nebo pomocí e-

mailu. Většina členů zůstala věrná a zaplatila příspěvky bezhotovostním příkazem na účet 

svého spolku. Z různých důvodů se tak na cvičišti někteří členové neviděli celý rok. Začátkem 

roku se spolku podařilo přestěhovat pomocí polního nakládače, zapůjčeného z polanského 

družstva vlastníků, unimobuňku na pozici hlouběji do areálu. Povrch cvičiště se na chvíli stal 

rozoraným polem, ale při brigádní akci na zahrabávání děr se jim podařilo pozemek celkem 

brzy dát do pořádku. Na jaře zemřel po onemocnění covidem, dlouholetý pejskař a kamarád 

Milan Polášek, který nevynechal žádnou brigádu. Z pozdním jarem se situace začala 

zlepšovat a opatření povolila. Na cvičišti se začalo scházet více lidí se svými psy a tak se 

situace při výcviku psů vrátila k normálu. Začal probíhat i hromadný kondiční výcvik, pod 

vedením Miroslava Kotáska a individuální lekce pod vedením Radky Voitlové. Členská 

základna čítala v tomto roce 35 lidí. V uvedeném roce 5 lidí členství ukončilo a 5 nových 

členů se přihlásilo do tohoto spolku. Individuálního výcviku se během roku zúčastnilo kolem 

30 lidí. V létě po dohodě s místní organizací chovatelů, jenž jsou majitelé pozemků, na 

kterém kynologové působí, provedli posunutí předního oplocení. Na vzniklé ploše před 

cvičištěm se podařilo za vydatné pomoci obecního úřadu vybudovat odstavnou plochu pro 

auta. S organizací chovatelů v Polance má spolek dohodu o dnes již tradičním nočním hlídání 

Krmášové výstavy se psy členů spolku. Bývá to zajímavá akce, kdy po tři noci od čtvrtka do 

neděle hlídali vystavovaná zvířátka. Na podzim ještě stihli uspořádat zkoušky z výkonu 

základní ovladatelnosti a zkoušku ovladatelnosti psa. Těchto akcí se účastnilo 14 psovodů a 

většina uspěla. Po těchto akcích se začala zase vracet epidemie, ale již to nebylo tak silné a 

svazující jako na jaře. Častým tématem, vedle povídání o psech se stávalo protikovidové 

očkování. Koncem roku se už aktivity na cvičáku snižovaly. Počasí se kazilo, byla dříve tma, 

přicházely různé virózy a blížily se Vánoce. Jak to vypadalo, aktivita kynologů na cvičáku se 

řídila ročním obdobím. 

  

Dobrou zprávou leteckých modelářů pro tento rok byl neubývající zájem o modelařinu 

v Polance. Dařilo se jim udržovat spolkové modelářské polní letiště ve výborné kondici a 

soutěže pořádané polanským klubem měly výborné jméno po celé republice. Tento klub již 

několik let pořádá seriál soutěží elektrokluzáků kategorie RCEV (dálkově ovládaných větroňů 

s elektromotorkem) a letos ho konečně vyhrál, postavou nejvyšší člen modelářského klubu 

v Polance, Petr Slezák. Co se klubu stále nedaří je přilákat k modelařině další nové mladé lidi 

a děti. 



 29 

Předsedou modelářského klubu v Polance byl Tomáš Kanclíř, místopředsedou Radim Barč a 

pokladníkem Miroslav Stryk. Nové plány na další rok členové klubu mají, ale je jen na nich, 

zda budou naplněny.   

 

Rok 2021 nebyl pro kapelu Paradox (a nejen pro ni) vůbec šťastný. Doba covidová a s ní 

přijatá opatření doslova zmrazila všechny kulturní události a dění v celé společnosti. Pro 

kapelu bývá vrcholem plesová sezóna, ale vzhledem k situaci neodehrála ani jediný ples a 

marně doufala, že na jaře se něco změní k lepšímu. První akci v roce se podařilo odehrát až 

v červnu v Tošanovicích na svatbě, a to ve stejném složení jako v předešlých letech: Tomáš 

Bečka – sólový zpěv, Martin Ulmann - klávesové nástroje a zpěv, Eva Ulmannová - basová 

kytara a zpěv, Martin Lubojacký - bicí a zpěv a Ondřej Peterek - sólová kytara. Druhým 

vystoupením této kapely byla až firemní akce společnosti OZO v září. Třetí a poslední akci 

před novým zpřísněním restrikcí na podzim si kapela užila na Zvěřinových hodech 

v Hospůdce U Machů v Polance. Dalších čtrnáct předem domluvených vystoupení bylo 

kapele bohužel v tomto roce zrušeno.  

 

Členská základna sboru dobrovolných hasičů měla v tomto roce 55 členů, z toho bylo 34 

mužů, 14 žen a 7 dětí. Průměrný věk všech členů SDH byl 49 let. Celý rok, tak jako rok 

předešlý, byl opět omezen v konání akcí kvůli vládním nařízením. Proto sbor mohl pořádat 

jen několik akcí z plánu práce. Sbor opět požádal o finanční dotaci z krajského úřadu. V 

žádosti byl úspěšný a získal tak finanční dotaci na nákup potřebného vybavení a na kulturní 

akce v hodnotě 61 600 korun.  

První akce s názvem „Vajíčkovník“ byl nápad ukázat lidem, že i když se nemohli v této době 

vídat na akcích, tak i přes to sbor pro občany něco dělá. Vajíčkovník spočíval v tom, že před 

hasičskou zbrojnici se postavil stromek a lidé mohli nosit a pověsit nazdobená vejce. Tato 

akce měla velký úspěch u členů sboru, ale i ostatních občanů. 

Další akcí hasičů byl uspořádán tradiční sběr kovového šrotu. Během dopoledne bylo 

nasbíráno celkem 3 879 kg kovového šrotu v celkové ceně 19 913,- Kč. Díky zlepšení 

epidemiologické situace proběhlo za hasičskou zbrojnicí smažení vaječiny, kterého se 

zúčastnilo 38 osob a bylo použito 130 ks vajec.  

V sobotu 14. srpna uskutečnili hasiči zájezd do Valašské Polanky, na již sedmé setkání obcí, 

které mají ve svém názvu Polanka.  Tohoto setkání se zúčastnilo devět členů sboru.  

Dne 9. října proběhla drakiáda na poli za humny. Tato akce jako i v minulých letech sklidila 

kladný ohlas u dětí i místních občanů. Na obloze bylo napočítáno celkem 39 draků. Devět 

z nich bylo i vyhodnoceno, za nejvýše létajícího draka, doma vyrobeného draka a největšího 

draka.  

Ke konci roku členové sboru uskutečnil akci s názvem „Návštěva Mikuláše u vás doma“ jak 

pro členy sboru, tak pro občany z Polanky. Celkem se jim podařilo navštívit 28 domácností 

s dětmi.  

Více akcí se místním hasičům nepodařilo realizovat z důvodu trvající pandemie.  

V roce 2021 se nekonaly žádné plesy, a tak nebylo zapotřebí proškolit preventivní požární 

hlídky. Na úseku prevence byly zasílány jen články do Polanského zpravodaje a pravidelně 

byly aktualizovány i obě vývěsní skříňky 

I činnost mladých hasičů byla v tomto roce omezena vládními nařízeními a většina soutěží 

pro děti byla zrušena.  

Pro mladé hasiče uspořádal sbor Den dětí, který se konal dne 12.6. Tento den navštívili jak již 

tradičně zoologickou zahradu v Ostravě. Po návštěvě Zoo se děti přemístily do hasičské 

zbrojnice, kde pro ně byly připraveny k opékání špekáčky. Po večeři měly děti volnou zábavu 

a mohly se dívat na pohádky na plátně nebo hrát deskové hry. Poté děti přespaly v sále 

hasičské zbrojnice. 
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V měsíci listopadu výbor hasičů rozhodl ukončit činnost kroužku mladých hasičů z důvodu 

nedostatečného počtu dětí k vytvoření kompletního družstva. Proto byl pro děti zajištěn 

rozlučkový večer se spaním v hasičské zbrojnici, kdy si udělaly na večeři vlastní pizzu a hrály 

celý večer různé hry, které byly pro ně připraveny.  

        

Hasičská zásahová jednotka v Polance měla na konci roku 16 registrovaných členů, kteří měli 

sepsanou Dohodu o členství s ÚMOb v Polance. V roce 2021 probíhala odborná příprava 

členů jednotky formou samostudia, a to u povinných teoretických témat. Po celý rok se 

členové jednotky scházeli k pravidelné údržbě techniky. Tento postup byl zvolen k zajištění 

akceschopnosti jednotky, kvůli stále trvající pandemii. 

Jednotka sboru byla zařazena dne 30. června do odřadu cekem sedmi jednotek, které se 

vydaly na pomoc při likvidaci následků tornáda do města Hodonín. Tohoto odřadu se 

zúčastnilo 6 členů naší jednotky.  

Na požadavky vedení obce byli členové po celý rok připraveni řešit i události mimo 

zásahovou činnost, jako bylo např. kácení a ořezy problémových stromů a dále požární 

asistence při kulturních akcích v Polance.  

 

Jednotka byla v roce 2021 povolána operačním střediskem celkem k 26 událostem: 

 

• 01.01. Polanka, ul. Sjednocení 919/8, odstranění stromu 

• 13.02. Klimkovice, ul. Zahradní 441, požár v garáži RD   

• 19.02. Polanka-Janová, ul. Mezi Lány 1436/1C, požár vozidla v garáži   

                rodinného domu   

• 22.02.  monitoring toku Polančice, 3. povodňový stupeň   

• 13.03.  ul. Marvanova 593/8, transport pacienta  

• 04.05.  ul. Hraničky, požár brzd autobusu MHD   

• 14.05.  Klimkovice, dálniční tunel, požár vozidla  

• 05.06.  ul. Jana Nohy 441/15, únik plynu z poškozené přípojky   

• 19.06.  železniční koridor, požár travnatého porostu  

• 30.06-01.07. Hodonín, likvidace následků tornáda  

• 14.07.  ul. 1. května, pod zámkem, odstranění stromu z komunikace 

• 14.07.  ul. 1. května, most přes řeku Odru, odstranění stromu z vedení nízkého napětí 

• 14.07.  ul. Anny Letenské, 1083/10, odstranění stromu z el. přípojky k rodinnému   

                 domu 

• 14.07.  ul. Heleny Salichové, odstranění stromu z drátů nízkého napětí 

• 17.07.  most přes řeku Odru, odstranění stromu z kabelu nízkého napětí 

• 16.08.  ul. Jaromíra Šamala 327/8, požár odpadu a stropu v bývalém zámku   

• 16.09.  ul. K Pile 1426/9b, oprava prověšeného el. vedení 

• 01.10.  ul. Jaromíra Šamala 1276/6a, požár kontejneru na směsný odpad 

• 13.11.  ul. 1. května 239/136, odchyt papouška ze stromu 

• 16.11.  ul. Jaroslava Štorkána 957/19, požár os. automobilu   

• 20.11.  ul. Heleny Salichové, u fotbalového hřiště, požár kontejneru na komunální  

                 odpad   

• 21.11.  ul. Hraničky, požár, nenahlášené pálení klestí 

• 26.11.  ul. 1. května 623/72, provizorní oprava prověšeného el. kabelu 

• 28.11.  ul. K Pile, odstranění spadlého stromu na el. vedení 

• 17.12.  ul. 1. května 863/82, odstranění vyvráceného stromu na garáž 

• 23.12.  ul. Za Podjezdem 448/41, požár sazí v komíně 
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Svaz tělesně postižených (STP) v naší obci působí již 32 let spolu s klubem SPCCH (Svaz 

postižených civilizačními chorobami). K 31. 12. 2021 měl tento spolek 17 členů. Scházel se 

vždy každou první středu v měsíci odpoledne ve školní jídelně místní základní školy. V tomto 

roce se čtyři členky v září zúčastnily týdenního rekondičního pobytu v Beskydách na Bílé v 

hotelu Sukenická. I tento rok byl nejen pro tento spolek velice negativní. Členové se až po 

roce sešli pouze třikrát, a to v září, říjnu a listopadu. 

Prosincovou schůzku pro nemoc členů a nepřízeň počasí zrušili. Všichni členové byli alespoň 

telefonicky obvoláni a jménem vedení spolku jim bylo popřáno do nového roku 2022. Klub 

stále pracuje na rozšíření členské základny, což se mu v této nelehké době moc nedařilo. 

Získali pouze jednu novou členku paní Alenu Bešlovou. Proto uvažují, že nechají uveřejnit 

v Polanském zpravodaji článek, který by podnítil polanské spoluobčany, aby se stali členy 

jejich spolku. 

Klub opustily dvě členky, a to paní Zdeňka Foltýnová a paní Jarmila Kolibová. Také se 

přestaly zúčastňovat schůzek paní Bohuslava Halusková a paní Ludmila Bílá, se kterými se 

rozloučili v listopadu u příležitosti jejich kulatých narozenin. 

V roce 2021 pracoval výbor STP v tomto složení: předsedkyně Milada Neuwirthová, 

místopředsedkyně Marta Hrachová a hospodářka Sylva Šebestová. 

 

Na výroční členské schůzi základní organizace Českého svazu chovatelů, konané 11. května 

2021, zhodnotili chovatelé svoji činnost za rok 2020 a stanovili cíle na zbytek tohoto roku.  

Členská základna v Polance měla v tomto roce 28 členů a z toho 4 mladé chovatele, neboť 

přijali mezi sebe dva nové členy, a to Petra Návrata, který bude chovat zakrslou drůbež a dále 

mladého chovatele Lukáše Horsáka, který bude chovat králíky Vídeňské modré. 

Celá organizace byla řízena výborem ve složení: 

Ladislav Sladký – předseda a tetovatel 

Miloš Sýkora, Ing. – místopředseda a pokladník 

Václav Andla – jednatel a registrátor 

Petr Návrat – hospodář 

Jiří Grepl – ved. odboru králíků 

Drahomír Neuwirth – ved. odboru holubů 

Jarmila Foltysová – ved. odboru drůbeže 

 

Kontrolní komise: 

Luděk Kopřiva, Ing. – předseda 

Martin Sýkora – člen 

Lenka Neuvirtová – člen 

 

Vzhledem k pandemii covid-19 se činnost organizace jako spolku prakticky zastavila. Do 

konce dubna se nemohly konat schůze, výstavy, stolní hodnocení a podobné akce, ale členové 

své chovy nezrušili a pokračovali v chovatelství doma. Výbor byl v kontaktu po telefonu a 

zajišťoval běžnou agendu, jako registraci, očkování králíků, objednávání kroužků pro drůbež 

a holuby. 

V 2. polovině roku využili místní chovatelé rozvolnění zdravotních podmínek a zaměřili se na 

Krmášovou výstavu, která se uskutečnila 24. a 25. července. Na této výstavě svá zvířata 

vystavilo 24 chovatelů z Polanky, Klimkovic, Staré Bělé, Plesné, Slezské Ostravy, Bohumína, 

Staré Vsi, ale také z Kelče na Valašsku. Pohár na holuba Ostravská bagdeta a Čestnou cenu 

na králíka Českého strakáče získal v 87 létech přítel Drahomír Neuwirth a stal se 

nejúspěšnějším chovatelem výstavy. V expozici bylo vystaveno 82 králíků v 20 plemenech, 

11 voliér drůbeže a 40 holubů v 6 různých plemenech. Expozice drůbeže a holubů byly 

vystavovány v nových klecích, které polanská organizace zakoupila díky dotacím, které ji 



 32 

byly poskytnuty obecním úřadem v Polance. Výstava byla tradičně obohacená koncertem 

dechové hudby z Polanky a ukončená předáním pohárů a čestných cen nejlépe oceněným 

vystavovatelům, které předával starosta Polanky pan Pavel Bochnia. 

V září proběhla celostátní výstava mladých králíků v Přerově, které se účastnil Ing. Miloš 

Sýkora s kolekcemi Činčil velkých a Burgundských a v listopadu speciální výstavy Činčil 

velkých v Týništi nad Orlicí. Ve Studénce na okresní výstavě se prezentovali svými zvířaty 

členové Václav Andla a Ladislav Sladký. V říjnu ještě proběhlo tradiční stolní hodnocení 

králíků, kde bylo hodnoceno 26 králíků od 8 chovatelů. 

V měsíci prosinci se chovatelé ještě krátce sešli na schůzi, aby si stanovili úkoly na celý příští 

rok, kdy by mělo opět proběhnout stolní hodnocení králíků, a to na jaře 9. dubna a na podzim 

8. října. Krmášová chovatelská výstava je plánována 23. - 24. července. Mimo tyto 

vystavovatelské akce mají místní chovatelé naplánované brigády na úpravu chovatelského 

areálu s napojením na kanalizaci a další běžné úpravy dle potřeb provozování areálu. 

 

Činnost Klubu seniorů v Polance byla již druhým rokem omezena pokračující pandemií 

covidu-19.  Rok 2021 byl pro tento klub nečekaně těžký a bolestivě se zapsal do jejich srdcí a 

na smutné události asi nikdy nezapomenou. Ke společnému stolu již s nimi nikdy nezasednou 

milé a aktivní kamarádky, které doprovodily na jejich poslední cestě. Byly to: Drahuška 

Rohovská (+71), která v únoru prohrála svůj boj s covidem-19, Libuška Peterková (+68), 

které podlehla krátké těžké nemoci v dubnu a Alenka Ludvíková (+73), která  zemřela v 

měsíci srpnu v důsledku vážného onemocnění covidem-19.   

Stav členské základny Klubu seniorů byl ke dni 1. ledna 2021 21 členek. V důsledku výše 

uvedených smutných událostí a rovněž na základě postupného rozhodnutí tří členek klubu 

(Ludmila Vojnarová, Květoslava Sedláčková a Ludmila Grossmannová), které se rozhodly 

ukončit svou činnost v klubu, byl stav k 31. prosinci 2021 už pouze 15 členek. V průběhu 

roku byly schůzky v malém sále U Friedlů již nepravidelné a konaly se jen v rámci možností 

dle aktuální epidemické situace a protiepidemických opatření vyhlašovaných vládou ČR. V 

období od září 2020 do 8. června 2021 se schůzky vůbec nekonaly. V 1. pololetí roku 2021 

prakticky členky zahájily činnost až první schůzkou konanou 8. června. Na další, která se 

konala 22.6., oslavily lednové 80. narozeniny členky Pavly Rennerové. Po prázdninách jsme 

2. pololetí zahájily schůzkou konanou 7. září, na které oslavily prázdninové 75. narozeniny 

předsedkyně klubu paní Radmily Pěknicové. Na další schůzce opět oslavily prázdninové 75. 

narozeniny paní Ludmily Vinceové. Dne 24. září se jim konečně povedlo uspořádat pro klub i 

pro další spoluobčany zájezd mikrobusem do Kroměříže, a to na podzimní výstavu květin 

„Floria podzim 2021“. V měsíci říjnu stihly zorganizovat výlet do Beskyd, a to vlakem na 

Ostravici. Navštívily kouzelný „Pohádkový ráj dřevěných soch“ a poté se vydaly na pěší túru 

do hotelu Odra, kde tou dobou pobývaly jejich kamarádky Radmila Pěknicová a Naďa 

Chalcařová v rámci relaxačně ozdravného pobytu, pořádaného okresní svazem ČČK Ostrava. 

Společně s nimi navštívily Beskydský pivovárek, kde ochutnaly výborná svrchně kvašená 

piva. Počasí bylo nádherné a byl to velmi zdařilý výlet. V měsíci květnu se některé členky 

zúčastnily zájezdu pořádaného místním spolkem ČČK Polanka. Počátkem měsíce listopadu 

oslavily v malém sále U Friedlů 70. narozeniny členky a klubové fotografky Zuzany Bílé a 

tím činnost v podstatě v tomto roce opět skončila. V důsledku postupně se zhoršující situace 

(nová varianta viru tzv. Omikron) se již do konce roku nemohly sejít a neuskutečnilo se ani 

plánované závěrečné adventní setkání s panem starostou. Nezapomněly ale na děti z Dětského 

domova Úsměv. Osobní setkání s nimi nebylo možné, a proto jim zaslaly k Vánocům 

zakoupené dárkové poukázky poštou.  

Předsedkyni klubu seniorů nadále vykonávala v tomto období Radmila Pěknicová, 

jednatelku a kronikářku Jana Vavrošová a funkci hospodářky měla na starost Alena 

Václavíková.  
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Jednota OREL v Polance nezačala letošní rok tak, jak by chtěla a jak se na něj těšila. Doba 

pandemická pokračovala stále velkou silou, přesto plány na činnost probíhaly jako obvykle. 

Jak již dnes víme, pandemie byla krutá hlavně v chladných a zimních měsících. Obvyklý 

začátek roku toho nebyl výjimkou. Museli zrušit tolik oblíbený večírek i výroční schůzi, a to 

kvůli zákazu shromažďování. A nejen kvůli zákazu, nýbrž kvůli ochraně sebe a druhých. Také 

bohoslužby v Polanském kostele byly jen pro omezený počet farníků. Velikonoční mše svaté 

prožívali doslova na směny podle předem připravených seznamů farníků. Počet úmrtí 

skokově narůstal. Situace se vymykala všem, nemocnicím, politikům a také všem ostatním. 

Celý spolkový a zájmový život se v naší obci zastavil. Bylo nám v této době moc smutno, 

přesto život i ve svízelných podmínkách pokračoval, byť pomalu. 

Loni pořízený nový stan na farní zahradě, museli mít do začátku června prázdný a bez 

činnosti. Zrušili oslavu dne matek, vaječinu a další akce i župního charakteru, mimo jiné 

oblíbenou májovou župní pouť ve Frýdku se setkáním v Hájku. 

Až na začátku června docházelo k poklesu nakažených a postupnému uvolňování tvrdých 

nařízení. Členové ORLA hned toho využili a uspořádali svatodušní vaječinu. Hned na to 

připravili hlavní a krásný „Pochod Poodřím“ v závěru měsíce června s ukončením pochodu v 

domácím prostředí na farní zahradě ve stanu (bratr Jenda Fešar ho trefně pojmenoval 

Orlovnou). V červenci se uskutečnila ve stanu první letošní odpolední káva. Dalšími akcemi 

byla ještě srpnová pouť na svatý Hostýn, sportovní odpoledne na závěr prázdnin a zářijová 

káva ve stanu. Dne 28. září se zúčastnili tradiční štramberské pouti ke svatému Václavu a 

besídky k sv. Mikuláši. V závěru roku se zúčastnili posledního rozloučení se zemřelým 

knězem P. Aloisem Hurníkem, rodákem z Polanky a přítelem salesiánem. Tento rok 

pokračovali ORLI v brigádách na kostele sv. Anny, a to v jeho nové zadní části při výměně 

okna, při zateplení, při montáži obložení, při rekonstrukci elektrických rozvodů a při nátěru 

střechy. 

Jak již bylo zmíněno, v posledních dvou letech se tito členové hodně zabydleli v prostorách 

farní zahrady. Nejprve v přírodním prostředí u ohýnku, u vaječiny nebo podobných menších 

akcích. Později si pořídili stoly a lavice. A když na ně několikrát padal déšť, vždy v 

nevhodnou dobu, koupili si střechu nad hlavou – PARTY stan. Jelikož dostávali čím dál víc 

souhlasu od duchovní správy, tak investovali dál. Pořídili si dvě stavební buňky pro 

uzamykatelné zázemí, které zatím jen zevnitř zvelebili. Po dokončení opravy druhé stavební 

buňky zjistili, že je škoda mít v novém prostoru pouze skladiště. Proto polanští skauti, kteří již 

dlouho hledali nějaký prostor pro svoji činnost, přijali tuto nabídku k pronájmu jedné buňky 

k jejich skautským schůzkám. Orel a skaut měli v Polance historicky k sobě blízko, neboť 

zakladatelé skauta v roce 1968 byli v Polance všem dobře známí: Alois Hurník, který byl 

později vysvěcen na kněze a letos v závěru roku zemřel, a spolu s ním i Zdeněk Kula. Tenkrát 

to byl téměř beze zbytku skaut křesťanský. V roce 1990 při obnovení skautské činnosti znovu 

stáli skauti z roku 1968, tedy křesťanští, a to Jan Cindler, Petr Husník, Jan a Láďa Petruškovi, 

Evženka Heverlová a další již se svými dětmi. Tak to pokračuje až do dnešních dnů a pro 

všechny kluky a holky. Souhlas a domluva ze strany skautů s panem farářem Zdeňkem 

Pluhařem dopadla dobře, a tak zahrada i život farnosti dostal novou dimenzi, nový náboj. Orel 

dal tomu oficiální záštitu a uzavřel nájemní smlouvu s farností schválenou biskupstvím v 

Ostravě. Klubovna tak začala svou činnost od 1. září tohoto roku. Po necelém půl roce 

společného působení a odstraňování drobných nedostatků bylo zjištěno, že skauti mohou na 

malém prostoru existovat, a za to patřilo všem zúčastněným stranám poděkování.   

 

Jak již bylo uvedeno v předešlé kronice roku 2020, získala Jednota OREL v závěru roku 2019  

zpět pozemek, který se nacházel v prostoru autobusové točny  na zastávce „Hraničky". 

Hned na to však jednotě nastaly starosti se vším všudy. Od roku 1948, kdy byla Orlovna i 
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s pozemkem nastupujícím režimem zestátněna, uplynulo již dlouhých 72 let. Příští rok si 

jednota připomene 100 let od založení ORLA v Polance, a to znamená, že pouhých 28 roků 

byli skutečnými majiteli, kdy pouze před zestátněním mohli svůj majetek využívat. To byla 

smutná skutečnost i minulé doby. Jednání o tomto pozemku s obecním úřadem pokračovala i 

v tomto roce a budou pokračovat i v roce následujícím.   

 

Pod polanecké středisko Junáka – českého skauta spadaly 4 oddíly, a to 16. oddíl z Polanky 

(rozdělený na čtyři družiny: Veverky – světlušky, tj. holky do 5. třídy, Křováci – vlčata, tj. 

kluci do 5. třídy, Zkoumáci (od září Medvědi) – skauti od 5. třídy a Lamy – smíšená družina 

od 15 let), 43. oddíl Bílí Hadi ze Studénky, 16. oddíl dospělých oldskautů Pozdní sběr a oddíl 

benjamínků, předškoláků a prvňáků, s názvem Tarbíci. V Polance tedy fungovaly tři oddíly, 

ve kterých bylo na počátku roku 48 registrovaných členů. Celkový počet členů střediska byl 

na začátku roku 85. Vedoucími 16. oddílu v Polance byli Daniela Švrčková a Natálie 

Brunclíková, která na konci roku převzala funkci po Vojtěchu Fešarovi. Oddíl Tarbíci vedla 

Veronika Gadulová, oldskautský Pozdní sběr pak Petra Planková. 

První část roku byla značně ovlivněna stále probíhající pandemií covid-19, kvůli níž bylo 

značně omezeno konání schůzek a výprav. Schůzky sice probíhaly pravidelně každý týden, 

ale pouze v on-line formě přes počítač. I přes tyto komplikace se do nich zdárně dařilo 

zakomponovat tématiku skautských dovedností, jako je znalost přírody, historie, státních a 

skautských symbolů nebo znalost map. Kromě toho proběhly kulinářské schůzky, při kterých 

skauti doma v kuchyni vyhotovovali různé pochoutky. V období Velikonoc proběhla soutěž 

s tématikou velikonočních výrobků. K postupnému obnovování kontaktních schůzek začalo 

docházet až v polovině května, přičemž mohly být pouze venku bez možnosti využití 

uzavřené místnosti. Zakončení školního roku a celoroční hry proběhlo krátkou výpravou 

v Polance s cílem na farské zahradě. Na ní byl ukrytý poklad v podobě čokoládových mincí. 

S nápadem této pokladové hry přišel zdejší farář p. Zdeněk Pluhař a měla být zakončena o půl 

roku dříve, ale vlivem hygienických omezení to nebylo možné.  

Během hlavních prázdnin se uskutečnil na louce poblíž Lipníku nad Bečvou 14denní tábor 

s tématem Zlatá horečka. Tato louka byla minulý rok pronajata střediskem s vyhlídkou 

možného budoucího zakoupení (na konci roku 2021 došlo ke schválení tohoto záměru). 

Samotné jeho plánování bylo velmi složité, neboť plánovaná omezení se měnila ve velmi 

rychlém sledu. Tím nejviditelnějším nakonec bylo povinné testování před táborem. Samotný 

tábor proběhl bez obtíží a nemusela být řešena žádná nákaza koronavirem. 

Z kraje nového školního roku proběhl v areálu Dělnického domu nábor nových členů. Po 

několika letech došlo k přemístění klubovny z Dělnického domu na farskou zahradu. 

V polovině září pak byla rozebrána dřevěná bouda u bývalého tábořiště v Jílovci poblíž 

Fulneku. Ve stejný měsíc se ještě uskutečnila zahajovací výprava do Štramberku. V říjnu 

proběhla brigáda na faře spojená s Drakiádou a 4denní výprava na chatu v Hrubé Vodě-

Smilově. O státním svátku 17. listopadu byla i pro veřejnost uskutečněna akce Deskovky, 

během níž bylo možné poznat a zahrát si méně i více známé deskové hry. O pár dní později se 

konala výprava na Hukvaldy. Poslední měsíc v roce se konaly tradiční akce, tedy vánoční 

oddílová schůzka a předávání Betlémského světla. Jeho převzetí bylo možné na 4 místech 

napříč Polankou. 

Mimo výše zmíněné události došlo v říjnu k uspořádání střediskového sněmu, během něho 

bylo zvoleno nové vedení střediska. Dosavadní vůdkyni Veroniku Gadulovou nahradil ve 

funkci její zástupce Jan Masopust, na jehož místo byl nově zvolen Vojtěch Fešar. 
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14. TĚLOVÝCHOVA A  SPORT 

 

V roce 2021 Fotbalový klub SK Polanka opět doprovázela pandemická situace v ČR. Přesto 

však byl výbor klubu schopen zajistit tréninkové jednotky pro všechna družstva. Naštěstí se 

v letní části soutěže rozběhly a všichni sportovci si mohli po delší pauze opět zahrát soutěžní 

utkání. Mužstvo „A“ se po podzimní části umístilo na 3. místě divize F. Tým „B“ byl na tom 

obdobně, také obsadil 3. místo v městské soutěži. Ostatní mládežnická družstva si rovněž 

vedla obstojně ve svých soutěžích. 

Mužstvo „A“ bylo pod taktovkou trenéra Reného Vojtěška, „B“ tým vedl Filip Kristofory, 

dorost Jakub Kaluža, starší žáky Tomáš Návrat a Martin Lindauer, mladší žáky Roman 

Fisher, Radek Coufal a Pavel Stehlík, starší přípravku Jakub Kaluža a Jan Šindelka, mladší 

přípravku Adam Leibl, Dušan Soudek a Filip Kristofory a nejmladší polanský „potěr“, tým 

předpřípravky trénovali Radek Palička a Dušan Soudek. 

S ohledem na koronavirovou pandemii neměl klub možnost pořádat velké turnaje a podobné 

akce. Po skončení omezení se podařilo fotbalistům uspořádat příměstské tábory v Polance v 

areálu klubu. V tomto roce rovněž dokázali zrealizovat každoroční soustředění mládeže ve 

Veřovicích, kterého se zúčastnilo 25 dětí. Letos poprvé (s vyhlídkou toho, že i další plesová 

sezóna bude opět ohrožena) v listopadu uspořádali hudební zábavu nazvanou „S fotbalem za 

písničkou“. Této akce se zúčastnilo přes 100 příznivců fotbalu a akce se velmi vyvedla. 

 

Sportovní klub Házená Polanka nad Odrou, z.s. provozoval v roce 2021 svou sportovní 

činnost v místní sportovní hale a na dalších sportovištích v Polance. Klub řídil pětičlenný 

výbor ve složení: předseda Jaromír Friedel, místopředseda Tomáš Petruška a členové Pavel 

Bochnia, Dagmar Tvarožková a Vojtěch Neuwirth. O sportovní přípravu se staralo čtrnáct 

trenérů, z toho tři s licenci A, tři s licenci B, ostatní s licenci C a sedm rozhodčích, z toho čtyři 

řídili nejvyšší soutěže v ČR.  

K 31. prosinci 2021 bylo v klubu registrováno 153 členů, z toho 105 do 21 let. Sportovní 

činnost byla ovlivněna zdravotní situaci v ČR, kdy došlo k přerušení tréninkové přípravy 

v období leden až květen. Na podzim už soutěžní činnost probíhala v plném rozsahu. 

V tomto roce měl klub do soutěží ČSH přihlášena tato družstva: přípravku, dvě družstva mini 

žáků, dvě družstva mladších žáků, starší žáky, mladší dorost (2. liga), starší dorost (1. liga) a 

muže (2. liga). Tréninková příprava byla v prvním pololetí roku 2021 z důvodu covidu-19 

pouze na individuální bázi a po uvolnění omezení probíhala u žákovských družstev a mužů ve 

třech, u dorostu ve čtyřech až pěti tréninkových jednotkách týdně. 

Pro žákovská družstva v srpnu zorganizoval výbor týdenní kemp ve sportovním středisku na 

Hadince a ve spolupráci se základní a mateřskou školou dva prázdninové příměstské kempy. 

Dorostenci absolvovali prázdninovou více fázovou přípravu v několika týdenních cyklech. 

V měsíci srpnu se pak konal za přísných zdravotních opatření již 27. ročník mezinárodního 

mládežnického turnaje v házené Polanka CUP. Tohoto turnaje se zúčastnilo 52 družstev 

z České republiky. Akce se uskutečnila ve sportovním areálu fotbalového klubu na čtyřech 

venkovních hřištích a ve sportovní hale. Celkově se odehrálo 147 zápasů a této akce se 

zúčastnilo cca 650 účastníků. Do pořadatelské činnosti se zapojilo přes 50 pořadatelů a 

rozhodčích. 

V rámci společenské činnosti nemohli házenkáři vzhledem k hygienické situaci v tomto roce 

uspořádat tradiční únorové „Pochování basy“. 

 

Volejbalový klub v Polance v roce 2021 oslavil velké výročí, a to 60 let od založení klubu. 

Bohužel doba covidová jim nedovolila toto výročí oslavit, jak se patří. Zde je tak alespoň pár 

řádků k historii: 
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Před 60 lety několik nadšenců založilo první mužský TJ Polanka n. O. Nejdříve hráli a 

antukových hřištích u Orlovny (dnes na místě potravin Hruška na ulici Hraničky) a postupně 

se volejbalisté přestěhovali do areálu Dělnického domu. Prvním a dlouholetým předsedou, byl 

pan Zdeněk Malík, který společně s pomocí člena oddílu pana Jindřicha Mihala vybudovali 

asfaltové hřiště a prozatímně využívali šatnu házenkářů. Postupně se volejbalový oddíl 

rozrůstal o družstva mládeže, což si žádalo rozšíření sportovního zázemí, čímž vznikla dvě 

antuková hřiště a později i volejbalové šatny s klubovnou.  

Mládežnickým celkům dívek a chlapců se věnovala řada trenérů, mezi ně např. patřili 

manžele Věra a Vladislav Krakovští, Pavel Charvát, Václav David, předseda Zdeněk Malík a 

mnoho dalších členů. 

V roce 2015 po účinnosti nového zákona o zájmových spolcích přistoupil klub po dohodě s 

oddílem házené k transformaci na dva kluby se samostatnou právní subjektivitou. Tato forma 

umožňuje jednodušší fungování oddílu-klubu a je čitelnější v pohledu pro čerpání dotací pro 

sport. Tak vznikl v roce 2015 VK Polanka nad Odrou, z.s. (Volejbalový klub Polanka nad 

Odrou, zapsaný spolek). 

V sezóně roku 2021 přihlásil klub do krajských soutěží družstva juniorek, kadetek, 2 družstva 

starších žaček. Družstvo žen A mělo poprvé vyzkoušet kvalitu 2. ligu žen. Družstva žen B a 

družstva mužů tradičně soutěžila v městském přeboru. Volejbalová přípravka měla opět své 

síly poměřit v „barevném volejbale“ trojic a dvojic, který byl rozdělen dle věku a 

volejbalových schopností hráčů. 

Ačkoliv byly všechny týmy připravené na novou sezónu, sportování opět překazil covid a 

všechny soutěže byly zrušené. Během roku tudíž nebylo možné ani odehrát tradiční turnaje, a 

to: turnaj generací a rodinný turnaj tříčlenných družstev, mikulášský turnaj žaček a ani 

vánoční turnaj. 

Během letních prázdnin ženy „A“ zorganizovaly na kurtech v areálu Dělnického domu 

dvoudenní beachový turnaj, kdy v sobotu byl turnaj ženský a v neděli smíšených družstev (1 

žena, 1 muž).  

Přípravu na novou sezónu zahájily žačky na soustředění v areálu Setina, juniorky a kadetky se 

připravovaly ve sportovní hale v Polance a  ženy „A“ se připravovaly na Dolní Bečvě. 

Současné vedení klubu pracovalo ve složení: Ing. Jiří Malík (předseda), Zdeňka 

Siročáková (místopředseda a sekretář), Petr Kučinský (hospodář), Patricie Gamonová a Lucie 

Měchová (členové výboru). 

Řádný chod oddílu zajišťovalo vedení klubu ve spolupráci s trenéry, se kterými se scházeli 

jednou za měsíc ve sportovní hale. Současná členská základna volejbalového oddílu je 158 

členů, z toho je 77 členů dospělých a 81 členů tvoří mládež do 18 let. 

 

V roce 2021 byla činnost polanského hokejového spolku a zejména jeho sportovní aktivity 

velmi postižena pandemií. Druhá část hokejové sezóny 2020/2021, tedy první kvartál roku 

2021, se neodehrál vůbec, neboť všechny zimní stadiony byly uzavřeny. V září hokejisti 

uspořádali další ročník Beach volejbalového turnaje, kterého se zúčastnilo 20 týmů a naštěstí 

opatření už jim dovolila tuto akci pořádat. 

Na podzim začal další ročník ostravské nezávislé hokejové ligy. Velké množství zápasů bylo 

ale kvůli opatřením a karanténám odloženo až na rok 2022. 

V tomto roce měl spolek 40 členů, část z nich však byla z okolních ostravských městských 

částí. 

 

V tomto roce měl polanský oddíl Dělnické tělovýchovné jednoty (DTJ) 27 členů. V tomto 

roce i nadále vykonávala funkci předsedkyně Mgr. Renata Mutinová, dalšími členkami 

výboru byly Ing. Ivana Olšáková a Marie Ralevská.  
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Pravidelné cvičení ve velkém sále Dělnického domu vzhledem k epidemiologickým 

opatřením v souvislosti s covidem 19 nemohli zahájit hned začátkem roku a nevítaná pauza 

trvala až do začátku června. Po prázdninách se situace zlepšila a povedlo se jim pravidelně 

odcvičit celou druhou polovinu roku v prostorách Dělnického domu.  

Z výše uvedeného důvodu již nepořádali oblíbený turnaj jejich členů v bowlingu. Již tradičně 

se členové a jejich rodinní příslušníci sešli na smažení vaječiny v krásném prostředí 

Klapuchova mlýna v Polance. Přes prázdniny cvičení v sále nahradili pobytem venku a 

jednou týdně se průměrně 20 členů sešlo před Dělnickým domem a podnikli společně i 

několik výjezdů a výletů do okolí. V Koblově se sešli v příjemné zahradní restauraci s velmi 

dobrým občerstvením. Někteří členové se dopravili do Koblova autobusem a někteří přijeli na 

kolech. Další společnou akcí členů bylo posezení na výletním místě na Mexiku u tvarůžků.  

Jako každý rok, tak i v tomto roce uspořádala DTJ v září pro své členy a jejich rodinné 

příslušníky jednodenní turisticko poznávací zájezd, jehož cílem byl zámek v Miloticích s 

komentovanou prohlídkou. Prohlédli si zámeckou zahradu a zámecké zahradnictví. 

Odpoledne pak jeli do Strážnice, kde absolvovali dvouhodinovou komentovanou prohlídku 

Skanzenu – muzea vesnice jihovýchodní Moravy. Zájezd mohli uspořádat díky finančnímu 

příspěvku obecního úřadu v Polance.   

V počtu 25 osob se členové sešli v prosinci na výroční schůzi DTJ v Dělnickém domě 

spojenou s občerstvením, které si sami připravili. Tento kalendářní rok byl zakončen krátkým 

silvestrovským posezením v hospůdce U Cibulky v počtu 13 osob. 

Svoji činnost spolku prezentovali v září na Dni obce na výstavní tabuli v sále v Dělnického 

domu, kde si návštěvníci této výstavy mohli prohlédnout i fotodokumentaci pořádaných akcí.  

 

Všichni členové TJ Sokol s nadějí hleděli do budoucnosti v tomto roce. Doufali, že omezení 

společných aktivit, sportu, kultury, setkávání všeho druhu, které měly za následek až 

depresivní nálady ve společnosti, brzy skončí. Chladivý leden a únor už nebyly zpestřeny 

tradičními plesy a veškerá společenská nálada byla na bodu mrazu. Dne 26. února vláda 

vyhlásila nouzový stav do 28. března. Zpřísnily se pravidla pro volný pohyb či maloobchod, 

školy se opět uzavřely a byl nařízen zákaz pohybu osob mezi okresy. Výjimku tvořily pouze 

pracovní cesty, nutné cesty k lékaři, či k ošetřování příbuzných. V polovině března chtěli 

členové vyrazit na oblíbené Putování krajem sněženek, které se tak nemohlo uskutečnit. 

V roce 2021 má jednota v České obci sokolské opět registrovány dva oddíly sportu: florbal a 

stolní tenis a jeden oddíl všestrannosti (Agility, tenis, zdravotní cvičení a věrná garda). 

Za uplynulých prvních 9 měsíců si navykli přesunout některé aktivity, jako byly porady, 

motivační rozhovory či tvorba tréninkových plánů, do on-line prostoru prostřednictvím 

mobilů, tabletů a počítačů. Sportovní aktivity byly v převážné většině realizovány 

individuálně, popř. v malé skupince do 10 osob. Odbor všestrannosti realizoval tyto zimní 

výlety: 31.1. do Oderských vrchů (12 km) a 8.5. pochod z Hrabyně do Polanky údolím 

Polančice (15,5 km). Výbor TJ Sokol podporoval své členy k pravidelným procházkám do 

přírody, k zapůjčení byly v sokolovně hole na „nordic walking“ a vibrační plošiny k domácí 

regeneraci. 

Vzhledem k pokračující nemožnosti pořádat hromadné akce tak v březnu přijali alternativní 

řešení a Putování krajem sněženek přizpůsobili individuálním procházkám: na okraji Přírodní 

rezervace Polanská niva na nástěnku umístili informační plakátek a složku, ve které byly pro 

příchozí připraveny Sněženkové certifikáty. Bohužel ani další jarní akce pro veřejnost 

neproběhly. Na den 27. března byla svolána brigáda na úklid areálu sokolovny, které se 

účastnili převážně junioři. Koncem května, kdy se konečně dočkali rozvolnění, tak se také 

setkali s tím, že se tréninky mládeže setkávaly jen s omezenou účastí členů. Taneční oddíl již 

svou činnost do konce roku neobnovil a na kurtech od května do října probíhaly tenisové 

tréninky mládeže.  
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Valná hromada spolku se uskutečnila 18.6. a výbor pracoval ve stejném složení jako 

v předchozím roce: starostka: Ing. Simona Kozárová, místostarosta Jiří Buroň, jednatelka Ing. 

Jana Honová a náčelnice Mirka Tomášková. Po ukončení oficiální části pokračovala schůze 

setkáním členů pod pergolou, kdy se společně pobavili a zazpívali při kytaře. Sobota 26. září 

patřila dni otevřených dveří na akci „SOKOL SPOLU V POHYBU“, kdy si účastníci 

vyzkoušeli některé sportovní disciplíny ze sokolského odznaku zdatnosti. Ti nejšikovnější si 

odnesli drobné věcné ceny, které jim předala náčelnice sestra Mirka Tomášková. 

Členové florbalového oddílu, po vzoru škol, přešli v únoru na „distanční výuku“. Děti, 

teenageři i dospělí se v týdenních online „meetech“ s Honzou Matouškem zapojili do tvorby a 

následného plnění individuálních tréninkových plánů, dělili se o své výsledky a vzájemně se 

motivovali. Dne 26. června se odehrál XXII. ročník rodinného turnaje „POLANSKÁ HŮL“, 

kterého se zúčastnilo více než 10 týmů, pod patronací trenéra Hynka Kozuba. Zápasy byly 

vedeny v bojovém, leč přátelském duchu, a proto všichni odcházeli s dobrou náladou, 

věcnými cenami a poháry. Odměněny byly týmové výsledky, udělena byla i neobvyklá 

individuální ocenění, jako například „Palič šancí“, „Srdcař“ a další. Junioři a muži se také 

zapojili 16. srpna do Street Floorball League Ostrava. Jednalo se o jednodenní akci a 

zajímavou zkušenost, kdy se hrálo pod širým nebem u Fóra Nová Karolina. Na podzim tohoto 

roku začala po koronavirové pauze také Podbeskydská florbalová liga, do které mladší žáci a 

muži vstoupili velice dobře.  

Stolní tenisté, jak registrovaní sportovci hrající městský přebor a rovněž i amatéři, trénovali 

od jara v omezeném počtu za dodržování všech hygienických nařízení v sokolovně. Vzhledem 

k vývoji situace byla soutěž Městského svazu stolního tenisu v Ostravě na tuto sezónu 

zrušena. Nová sezóna začala 14. září zápasem ve Staré Bělé. Do konce roku bylo odehráno 6 

domácích a 6 zápasů venku a polanský oddíl se umístil na 8. místě ze 13. Nejúspěšnějším 

hráčem byl Lumír Venclík (28 výher a 20 proher). V mužstvu bylo 6 hrajících členů s 

průměrným věkem 41,5 let. 

Novinkou na sokolovně byl listopadový první ročník otevřeného turnaje ve stolním tenise 

s názvem „Memoriál Libora Siudy“, který se uskutečnil v sobotu 20. listopadu v sokolovně. 

Jiří Buroň připravil turnaj pro dvě kategorie, a to první pro registrované sportovce, kterého se 

účastnilo 10 soutěžících a vítězem se stal Lumír Venclík z Nové Bělé. Ve druhé kategorii, 

která nesla název „Memoriál Ivany Hradilové“, soutěžili neregistrovaní muži a ženy v sedmi 

soutěžících. Vítězkou se stala Irena Zemanová ze Svinova. Po předání diplomů a drobných 

odměn následovalo v sokolovně přátelské posezení. 

Od dubna bylo možné trénovat venku a oddíl Agility, pod vedením Ivy Kozubové a Kláry 

Válkové, toho patřičně využil a vedle pravidelných tréninků proběhl o víkendu 24. a 25. 

dubna v sokolském areálu také první intenzivní trénink agility pod vedením profesionální 

trenérky z Prahy. V září se oddíl Agility Sokol Polanka zúčastnil Mistrovství České republiky 

v agility mládeže v Mohelnici za účasti 4 členek a jejich pejsků. Následující víkend se v 

Trutnově konalo i Mistrovství ČR v agility dospělých, kam se povedlo kvalifikovat Kláře 

Válkové s pejskem Grace. V závodu družstev skončili na 3. místě v konkurenci 25 družstev. 

Skvělé výkony také předvedli polanští začátečníci. Na neoficiálních závodech DREAM CUP 

III. se zúčastnila Eliška Suderová (s pejskem Emmy) a Natálie Štěpničková (s Vienn) a obě 

skvěle zaběhly tři běhy a staly se tak absolutními vítězkami ve svých kategoriích.   

V soboru 9. října pak proběhl v areálu první ročník závodů „Polanská Packa“. Jednalo se o 

neoficiální závody, které byly zcela obsazeny. Sokolský dobře vybavený areál přivítal 

v chladném podzimním ránu na 70 závodníků, včetně 30 domácích týmů (= pes+člověk). 

Soutěžící byli rozděleni do tří výkonnostních a dále velikostních kategorií. Do materiálního 

vybavení oddílu v tomto roce přibyla i profesionální časomíra, se kterou bylo vyhodnocení 

jednotlivých běhů přesnější. V každé kategorii byli vyhlášeni tři vítězové, kteří získali 

dárkové balíčky s pamlskem pro pejska a s pozorností pro „páníčka“. Mezi nejmladšími 
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účastníky si nejlépe vedli třináctiletí Natálie Štěpničková z Výškovic a Daniel Sýkora z 

Polanky se svými svěřenci. Slunečné ale poměrně chladné počasí prověřilo oddanost 

organizátorů dané věci, a i přes osobní nepohodlí jsou připraveni pokračovat s podobnou akcí 

i v následujícím roce. 

Od října svou činnost obnovil i kulturní klub „Salon u Viery“, který pořádá pravidelné 

přednášky pro veřejnost. V listopadu, na pozvání výboru, přijel soubor Divadlo Devítka 

s hrou Enigmatické variace. Vedle vlastní činnosti v areálu sokola probíhaly také akce pro 

veřejnost, u kterých zajišťovali zázemí. Šlo hlavně o aktivity připravované Klubem rodičů 

ZŠMŠ v Polance. V pondělí 30. srpna to bylo Rozloučení s prázdninami, 30. října Dýňové 

slavnosti a 11. listopadu byl areál cílovou stanicí tradičního Polanského světélkování. 

V tomto roce měla jednota TJ Sokol 121 registrovaných členů a z toho 52 dětí a mládeže do 

18 let.  

Na sportovní činnost mládeže, na údržbu budovy a areálu získali Sokoli finanční podporu od 

městského obvodu v Polance a rovněž i z dotačních programů Národní sportovní agentury 

a statutárního města Ostrava.  

 

Provoz ve Sportovní hale a v Dělnickém domě v Polance byl stejně jako předešlý rok 

v důsledku protipandemických opatření silně omezen. 

  

Ve Sportovní hale byl v roce 2021 umožněn normální provoz v době až od června do 

prosince. Od ledna do května byl umožněn sport pouze profesionálním sportovcům. V tomto 

období sportovní halu využil v několika málo případech pouze oddíl extraligové házené žen 

DHC Poruba a reprezentační družstvo házené mužů. 

Halu využívala i základní škola k výuce tělesné výchovy pouze v období od září do prosince. 

Odpolední, večerní a víkendové hodiny byly přednostně poskytnuty sportovním organizacím, 

které měly sídlo v našem městském obvodu, a které zajišťovaly výkonnostní sport. Byly to 

SK Házená Polanka z.s., VK Polanka z.s. a FK SK Polanka z.s. v počtu celkem 835 hodin. 

Zbývající volné hodiny pak využívali ostatní zájemci 234 hodin. Hodinová sazba za pronájem 

činí pro polanské sportovní organizace 400,- Kč/hod, pro ostatní 650,- Kč/hod. 

Z významnějších akcí se zde konal například turnaj v házené mládeže Polanka Cup, a to 

pouze v omezeném množství účastníků, dále házenkářské a volejbalové campy mládeže a 

Vesnické sportovní hry v nohejbalu a volejbalu. 

Sportovní hala byla využívána i organizacemi z blízkého okolí jako například Sdružením 

amatérských volejbalistů Ostrava, Městským volejbalovým svazem v Ostravě, házenkářskými 

družstvy TJ Sokol Klimkovice,  TJ Sokol Poruba, extraligovým DHC Sokol Poruba a TJ 

Sokol Ostrava. 

 

Dělnický dům a jeho areál, stejně jako Sportovní hala, sloužil ve velmi omezeném provozu 

široké veřejnosti ke kulturnímu, společenskému i sportovnímu vyžití v době od poloviny 

května do prosince. Součástí venkovního areálu byly dva pískové kurty, dvě hřiště pro 

volejbal a nohejbal, hřiště na tenis, házenou a malou kopanou, to vše na víceúčelovém hřišti 

s umělým povrchem v počtu 826 sportovních hodin na venkovních sportovištích.  

Venkovní areál s dětským hřištěm byl hojně využíván malými dětmi s dospělým doprovodem, 

větší děti zde měly asfaltovou plochu, která sloužila k výuce jízdy na odrážedlech, 

koloběžkách, kolech, in line bruslích a ostatních jízdních prostředcích v bezpečném prostředí. 

Ke zpříjemnění tráveného času bylo možno využít služeb nekuřácké restaurace s venkovním 

posezením. K jídlu byla v nabídce pizza a hamburgery mnoha druhů. Restauraci měl 

v pronájmu nadále pan Michal Božoň.  
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Budova venkovních šaten sloužila jako zázemí venkovních sportů, sklad sportovního náčiní a 

bylo možno v ní poskytnout občerstvení při větších venkovních akcích, celkem 92 provozních 

hodin. 

V průběhu léta byl areál využíván i k celodenním akcím: generační a rodinný turnaj ve 

volejbalu, turnaje v nohejbalu a beach volejbalu, sportovní den společnosti TSR (Kovošrot), 

Den obce, zázemí pro akci Charitativní běh. 

V samotné budově Dělnického domu veřejnost využívala velký sál s pódiem, které bylo 

vybaveno kvalitním ozvučením, malý sál, jídelnu s vybavenou kuchyní, vinárnu a 

samozřejmě široké zázemí se sociálním zařízením včetně sprch a šaten. 

V roce 2021 se v Dělnickém domě uskutečnila členská schůze Družstva vlastníků v Polance, 

3x firemní školení, 3x semináře, školení volebních komisí, jednání zastupitelstva našeho 

městského obvodu, 2x svatební hostiny, volby do poslanecké sněmovny ČR, Den obce a 

večírek fotbalového klubu z Polanky. 

Možnost bezplatného pronájmu pro svou schůzovní činnost (1x ročně) využily tři místní 

spolky. Pro sportovní aktivity byl velký sál v největší míře využíván pro badminton, dále 

stolní tenis, pravidelné cvičení spolku DTJ ASPV, jógu a kurzy tanečních, a to celkem 391 

sportovních hodin. 

Z důvodu protipandemických opatření se mimo jiné musela oželet plesová sezona pro cca 12 

plesů, vánoční jarmark a rozsvícení vánočního stromu, módní přehlídka a firemní večírek 

společnosti TSR (Kovošrot). Ceny za pronájem se v tomto roce nezměnily.  

 

15. ZDRAVOTNICTVÍ 

 

Zdravotnická péče je v Polance soustředěná několik let jen do jednoho místa, a to do budovy 

bývalých učitelských bytů na ul. 1. května. Jsou to ordinace praktických lékařů MUDr. Kláry 

Höferové a MUDr. Marty Pískovské a dále ordinace dětské lékařky MUDr. Sylvy Klegové. 

Ordinační hodiny u obou praktických lékařů a dětské lékařky byly zajišťovány pravidelně 

během celého týdne. Druhým rokem byla v této budově otevřena neurologická ambulance 

MUDr. Moniky Mrázkové, která si pronajala jednu ordinaci a jednou za týden v odpoledních 

hodinách zde ordinovala.     

V budově bývalého „Lázeňského domu“ zůstala v provozu už jen lékárna, která je na dosah 

lékařských ordinací a tím řadě občanů šetří čas i peníze při případné cestě za léky. Lékárna 

má běžný sortiment léků a potravních doplňků. Funguje zde i možnost objednání léků, které 

nejsou aktuálně na skladě a jejich vyzvednutí je možno v rámci dané provozní doby. Pro 

občany Polanky lékárna zajišťovala od letošního roku bezplatný rozvoz inkontinečních 

pomůcek. Lékárnicí je šestým rokem Mgr. Ivana Figalová z Polanky. 

Zubní lékař v naši obci stále chybí už od roku 2013, a tak pacienti, kteří měli štěstí si najít 

svého zubního lékaře, musí navštěvovat tohoto specialistu v blízkém okolí. Tento problém 

nedostatku zubních lékařů však není jen v Polance, ale skoro v celé České republice. 

Z aktuálních statistik se lze dozvědět, že celých 80% lidí v ČR svého zubaře má a přibližně 

polovina těch, kdo nemají zubaře vůbec, jej nemohou sehnat, jelikož stomatologové v okolí 

nové pacienty neberou.                                        

Veterinární péči pro občany zajišťuje v obci již několik let MVDr. Rudolf Šetka, který 

provozuje svoji ordinaci 3x za týden v Družstvu vlastníků.  

Očkování psů proti vzteklině bylo v Polance zajišťováno na třech místech v sobotu 11. září za 

cenu 100,- Kč. 
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16. SOCIÁLNÍ PÉČE,  OBČANSKÉ  ZÁLEŽITOSTI 

 

Na úseku sociálních věcí na Úřadě městského obvodu v Polance nedošlo v roce 2021 k žádné 

personální změně. Sociální pracovnicí je stále paní Hana Šimůnková. V sociální oblasti 

zabezpečuje poradenství, opatrovnictví občanů omezených ve svéprávnosti. Stále je 

vykonávána funkce veřejného opatrovníka u jednoho občana z Polanky. U dalších 18 občanů 

omezených ve svéprávnosti kontroluje výkon opatrovnictví, kdy opatrovníkem je rodinný 

příslušník. V rámci sociální péče jsou řešeny krizové situace seniorů a zdravotně postižených 

občanů. Nejčastěji žádají senioři o pomoc při vyřízení příspěvku na péči, průkazu ZTP a 

pomoc při zajištění sociálních služeb. 

Dále sociální pracovnice vykonává funkci sociálního kurátora pro dospělé, a to u občanů po 

návratu z výkonu trestu odnětí svobody.  

Sociální pracovnicí je také ustanovován zvláštní příjemce dávek důchodového pojištění a 

provádění kontroly těchto zvláštních příjemců co se týče hospodaření s těmito financemi. 

V roce 2021 byl nově 2 občanům ustanoven zvláštní příjemce dávek důchodového pojištění. 

Dle požadavků a potřeb občanů dojíždějí do Polanky nadále dobrovolné a charitativní 

organizace, které poskytují pomoc přímo v rodinách. Jedná se hlavně o Péče srdcem z.s., 

mobilní hospic Ondrášek, Agentura Slunce, Podané ruce, Centrum pro zdravotně postižené 

MSK a jiné.      

Dále pracovnice řeší přestupky, kdy v roce 2021 bylo řešeno celkem 46 oznámení o 

přestupku. Jednalo se ve velké většině o přestupky proti občanskému soužití, dále proti 

majetku a proti veřejnému pořádku. V tomto roce byly také řešeny 2 přestupky dle zákona na 

ochranu zvířat proti týrání. Z celkového počtu přestupků bylo 15 spácháno mladistvými, kteří 

jsou  umístěni ve Výchovném ústavu na Janové. 

 

17. NÁBOŽENSKÝ ŽIVOT 

 

Celý tento rok 2021 byl život v římskokatolické farnosti v Polance i nadále ve znamení 

protikovidových opatření. Bohoslužby se nadále konaly v omezeném počtu účastníků za 

dodržování protiepidemiologických opatření: roušky, dezinfekce a rozestupy. Nedělní 

bohoslužby byly rozděleny na sobotu večer, na neděli ráno a na neděli odpoledne. Všední 

bohoslužby byly beze změn a farníci v této době nekonali žádné akce.  

Od měsíce května došlo k postupnému rozvolnění opatření a život ve farnosti se začal 

postupně vracet k normálu. Byly zrušeny nedělní odpolední bohoslužby. První společnou akci 

bylo květnové smažení vaječiny na farní zahradě. Při červencové nedělní bohoslužbě se při 

sbírce „na pomoc lidem po tornádu na jižní Moravě“ vybrala částka 42 500.- Kč. V neděli 25. 

července se konala poutní mše svatá, kdy se o hudební doprovod postarala Polanská 

dechovka. Od září se začaly konat zkoušky scholy, kostelního sboru a setkávání farnosti v 

orelském stanu na farní zahradě. Půlnoční mše svatá se konala v letošním roce po roční pauze 

v obvyklém čase ve 22 hodin. Během roku bylo opět opraveno jedno okno kostela za severní 

strany. Dále se provedla hladká omítka na venkovní stěně kolem okna, které bylo opraveno v 

roce 2020. Vzhledem k nedostatku finančních prostředků probíhaly opravy velmi pomalu. Ve 

farnosti i nadále existovaly dvě skupinky žen, které se staraly o úklid kostela a skupinka 

mužů, kteří zajišťovali technické věci a údržbu kostela, fary a jejich okolí. Dvě ženy se staraly 

o pravidelnou květinovou výzdobu kostela. V neděli dne 31. října se konala na místním 

hřbitově ekumenická pobožnost,, Vzpomínka na zemřelé", které předsedal biskup 

Československé církve husitské Tomáš Chytil a P. Mgr. Zdeněk Pluhař.   

V místní organizaci KDU - ČSL zemřela v tomto roce členka paní Zdeňka Foltýnová, a tak se 

celkový počet členů snížil na šest. Další kulturní nebo společenské akce se v KDU – ČSL 
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v Polance neuskutečnily. Členové se během celého roku podíleli na péči o kostel, faru a jejich 

okolí.  

 

V kostele sv. Anny se v roce 2021 uskutečnilo celkem 5 křtů, pohřbů bylo 8 a svatba nebyla 

žádná. Duchovním správcem farnosti byl i nadále P. Mgr. Zdeněk Pluhař. 

 

V Náboženské obci Církve československé husitské v Polance se v kalendářním roce 2021 

mohly bohoslužby a další obřady probíhat nepřerušeně, byť nařízení vlády v souvislosti s 

pandemickou situací činnost omezovaly. Některé zamýšlené akce neproběhly. I přes zamítnutí 

žádosti o dotaci ze strany vedení obce byla z důvodu bezpečnosti provedena instalace nového 

el. rozvodu u varhan. V pátek 28. 5. byl Husův sbor otevřen od 18 do 21 hodin v rámci 

tradiční Noci kostelů. Od 18:05 proběhlo hudební vystoupení varhaníka Ing. Pavla Krále a 

jeho hudebních přátel (Radomír Zacios – trubka, Tamara Anežka Urbánková – zpěv, Václav 

Bezděk – fagot). Poté účinkovalo ženské trio ve složení Božena Turoňová – flétna, Ivana 

Neuwirtová – akordeon a Miluše Suchánková – kytara. 

Církev se spolu s ostatními organizacemi prezentovala 11. září na Dni obce panelem 

připomínajícím její minulé i současné aktivity. Společná modlitba za zemřelé se po roční 

pauze konala v neděli 31. října od 15 hodin na místním hřbitově u kříže. Svépomocí byly 

v období vegetačního klidu z části odstraněny přestárlé dřeviny před budovou sboru, pohled 

na ní se tím podstatně projasnil. Advent proběhl v nouzovém stavu a mohl být proveden za 

dodržení hygienických opatření v neděli 12. prosince koncert Choir van GOH – sboru 

gymnázia Olgy Havlové. Na Vánoce nouzový stav skončil, bohoslužby proběhly dle 

zvyklostí. Občanský rok byl ukončen bohoslužbou v poslední neděli 26. prosince. Farní úřad 

nadále spolupracoval s vedením městského obvodu v Polance, se základní školou i s 

římskokatolickou farností.   

                                                

18. POLICIE A  VEŘEJNÝ  POŘÁDEK  

 

Čtyři speciálně vyčlenění strážníci (okrskáři) Městské policie v Ostravě byli pověřeni 

dohledem nad místními záležitostmi veřejného pořádku v Polance. Tito strážníci (okrskáři) 

měli na starosti lokality, s jejíž problematikou byli dobře seznámeni. Při své práci velmi úzce 

spolupracovali nejen s občany, ale rovněž s Úřadem městského obvodu v Polance nad Odrou. 

Výkon služby ostravských strážníků i v roce 2021 poznamenala pokračující pandemie covid-

19. Kromě plnění standardních úkolů vyplývajícím jim ze zákona tak strážníci řešili i úkoly, 

které souvisely s aktuálním vývojem pandemické situace.  

Mezi tyto úkoly i nadále patřila zejména kontrola dodržování vládních nařízení, a to hlavně 

v restauracích, veřejných hromadných prostředcích, obchodech apod.  

Strážníci neměli tedy ani v tomto roce výkon služby snadný, jelikož epidemiologická situace 

vyžadovala po většinu roku při výkonu službu maximální obezřetnost při předcházení této 

nemoci. 

Na jednotlivých služebnách se pokračovalo v nastavených pravidlech, které co nejvíce 

eliminovaly možnost přenosu nákazy mezi jednotlivými směnami.  

Při nástupu a vrcholení jednotlivých vln pandemie se strážníci museli rovněž vypořádat 

s počty nemocných strážníků a strážníků v preventivních karanténách. Nutno říci, že všechny 

úkoly se podařilo splnit a bezpečnost občanů nebyla nikterak ohrožena.   

Ke kriminalitě lze obecně konstatovat, že v Polance byla kriminalita v roce 2021, ve srovnání 

s jinými částmi města Ostravy, minimální.  

 

Zde je několik případů, které strážníci řešili v roce 2021 v Polance: 
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Narušení objektu Základní školy na ul. Heleny Salichové 

Hlídka městské policie vyjížděla v brzkých ranních hodinách 24. dubna na základě 

signalizace pultu centralizované ochrany do objektu Základní školy, kde zjistila otevřené 

okno kotelny. Spolu s přivolanou kontaktní osobou byla provedena kontrola celého objektu. 

Při této kontrole bylo zjištěno, že z kotelny vede do školy průchod a přes jeho vstupní dveře 

došlo k násilnému vniknutí. Na místo byla přivolána hlídka OOP ČR, která si událost 

převzala. Do příjezdu PČR zajišťovala hlídka MP místo trestného činu. 

 

Neosvětlení cyklisté na pozemní komunikaci 

Strážníci při výkonu služby 11. května spatřili na pozemní komunikaci jedoucí dva 

neosvětlené cyklisty, muže a ženu. Oba cyklisté neměli řádně vybavena svá jízdní kola, a 

společně se způsobem jízdy ohrožovali nejenom sebe, ale i ostatní účastníky silničního 

provozu. Tyto cyklisty strážníci předepsaným způsobem zastavili a přestupky obou cyklistů 

strážníci vyřešili na místě. 

 

Odložení odpadu mimo místa určená 

Na základě všímavosti obsluhy kamerového systému byla 10. června na ulici K Vydralinám 

odhalena osoba, která přivezla osobním motorovým vozidlem odpad, který následně odložila 

mimo místa určená k tomuto účelu. Přestupkové jednání bylo oznámeno příslušnému 

správnímu orgánu k projednání. 

 

Založení černé skládky 

Strážníci vyjížděli 20. července na základě oznámení občana o založení černé skládky na ulici 

1. května, kdy se jednalo o stavební odpad. Oznamovatel však původce skládky nespatřil a ani 

strážníkům se nepodařilo zjistit původce skládky. Celá událost byla oznámena na ÚMOb k 

dalšímu opatření. 

 

Usměrňování dopravy z důvodu spadaných větví 

Hned ve dvou případech 15. července a 17. července na ulici 1. května u Oderského mostu 

strážníci usměrňovali dopravu z důvodu pádu a zásahu větví do elektrického vedení. 

V prvním případě asistovali pracovníkům ČEZ, neboť větve vrby způsobily prověšení 

elektrických drátů až k zemi. Ve druhém případě asistovali hasičům, kteří vyprošťovali větev 

zaklíněnou do drátů elektrického vedení. 

 

Dezorientovaná stroze oblečená žena 

Strážníci byli vysláni dne 4. listopadu v 9.30 hodin na ulici 1. května na Dolní Polance, kde se 

na základě oznámení občana měla procházet stroze oblečená žena. Strážníci zde skutečně 

nalezli podchlazenou a zcela nahou ženu s oděrkami na nohou, která byla dezorientována 

v místě a čase. Vzhledem k nízké venkovní teplotě (+12 °C) a vzhledem ke stavu 39-leté 

ženy, trvalým bydlištěm na Slovensku, přivolaný lékař rozhodl o převozu na psychiatrické 

oddělení Městské nemocnice Ostrava. 

 

Dětem na zamrzlém rybníce hrozilo propadnutí 

Dne 29. prosince oznámil všímavý občan, že se po hladině zamrzlého rybníka na ulici           

1. května pohybují děti, kdy zde hrozí prolomení ledu. Strážníci na místě zjistili skupinku dětí 

ve věku 9-14 let hrajících si poblíž tohoto rybníka. Strážníci následně všechny děti poučili o 

nebezpečí, které jim hrozí v případě, že budou na led vstupovat. Děti poučení porozuměly a 

z místa odešly. 
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19. ŽIVOTNÍ PROSTŘEDÍ 

 

Omezení života kvůli koronaviru ovlivnilo kvalitu ovzduší oběma směry. Lidé sice jezdili za 

pandemie méně auty, ale byli doma a více topili. Pokud by ovzduší zůstalo čisté jako 

v posledních dvou letech, mohli by se Češi po uvolnění pandemických opatření opět pořádně 

nadechnout. V létech 2020 až 2021 totiž dýchali nejméně znečištěný vzduch v historii měření. 

Rok 2021 byl velmi příznivý. Koncentrace znečišťujících látek dosáhly v rámci posledního 

desetiletí až druhých nejnižších hodnot.  

A co za dobrými čísly stálo? Fakt, že se v minulosti významně proměnil průmysl. V tomto 

roce rovněž panovaly dobré meteorologické podmínky během teplejší části roku a příznivější 

rozptylové podmínky v závěru tohoto roku. Vliv lockdownů, kdy se například na jaře 

nemohlo cestovat ani mezi okresy, byl dvojsečný. Sice jezdilo méně aut, a tím poklesly 

především emise oxidů dusíku. Na druhé straně ale vyšší intenzita vytápění v důsledku 

setrvání obyvatelstva v domácím prostředí vedla k vyšším emisím z lokálního vytápění.  

V tomto roce byl nejčistší vzduch naměřen v Jihočeském a Plzeňském kraji, a naopak nejhorší 

situace naopak panovala v aglomeraci Ostrava, Karviná a Frýdek-Místek. V roce 2021 byla 

v těchto aglomeracích vyhlášena pouze jedna smogová situace, a to na konci prosince. 

V našem kraji je stále nejhorší kvalita ovzduší z celé republiky. Je to dáno jak dálkovým 

přenosem z Polska, tak i místním průmyslem. Opětovně byl překračován na některých 

měřících stanicích například imisní limit pro koncentraci prachových částic.   

 

Náš kraj i Ostrava se na zlepšení ovzduší podíleli řadou svých vlastních aktivit, projektů a 

opatření. Nadstandardně, a nejen finančně magistrát nadále podporoval výměnu starých 

domácích kotlů, byly čištěny cesty od prachu v rozsahu, který nepraktikovalo žádné jiné české 

město.  

Na moderní a ekologické vytápění mohli obyvatelé Ostravy dosáhnout i bez vlastních 

finančních prostředků. Město poskytlo vlastníkům rodinných domů bezúročnou zápůjčku, aby 

jim usnadnilo poměrně nákladnou výměnu kotle a také aby podpořilo zlepšení ovzduší na 

svém území. Půjčka byla určena na předfinancování výměny nevyhovujících kotlů na pevná 

paliva. Tyto peníze lidem měly pomoci do doby, než jim byla vyplacena tzv. kotlíková 

dotace, kterou poskytlo Ministerstvo životního prostředí. Žádosti o půjčky město přijímalo až 

do vyčerpání stanovených finančních prostředků. K dispozici na ně bylo bezmála vyčerpat 72 

miliónů z příspěvku ministerstva.  O zápůjčku mohli zájemci magistrát požádat až poté, co 

uzavřeli smlouvu s Moravskoslezským krajem, který administroval kotlíkové dotace pro 

občany kraje. Bezúročné zápůjčky získali nejdříve ti žadatelé, kteří o ně projevili zájem 

v průzkumu prováděném městem v prvním čtvrtletí tohoto roku. 

Domácnosti si mohli místo starých, ručně plněných kotlů na tuhá paliva z kotlíkové dotace 

pořídit kotel na biomasu, plynový kondenzační kotel nebo tepelné čerpadlo.  Dotaci mohli 

využít také na úpravu spalinové cesty a s tím spojené stavební práce, případně na nákup 

akumulační nádoby, pořízení projektové dokumentace, zhotovení plynové přípojky, či na 

zkoušky a testy zařízení. 

V aktuální, třetí vlně kotlíkové výzvy žádost Moravskoslezskému kraji podalo 295 zájemců 

z Ostravy. Na území města si tak vyměnilo nebo vymění starý kotel za nový ve třech vlnách 

kotlíkových dotací celkem 1 715 domácností. 

Žádosti ve třetí vlně kotlíkových dotací začal krajský úřad přijímat 13. května a půlmiliarda 

korun určená pro Moravskoslezský kraj byla vyčerpána za pouhých 54 vteřin. Během dvou 

hodin žádosti o dotaci poslalo 10 tisíc občanů. 

 

V roce 2021 se 338 zaměstnanců OZO Ostrava staralo o komunální odpady ze všech 

ostravských městských obvodů a rovněž z dalších 37 měst a obcí z okresů Karviná, Nový 
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Jičín, Opava a Frýdek-Místek tak, aby co nejvíce z nich bylo využito materiálově či 

energeticky. V tomto roce vytřídili občané svozové oblasti OZO 4 550 tun skla tak, aby tento 

cenný materiál mohl být recyklován. Dále 8 324 tun papíru skončilo v modrých kontejnerech 

a ve výkupnách, 9 592 tun plastu svezlo OZO ze žlutých kontejnerů, do kterých spolu s 

plastem se sbíraly i nápojové kartony a kovové obaly, 16 204 tun zeleně zpracovala 

kompostárna OZO v Hrušově na kvalitní kompost a zeminový substrát a 12 310 tun 

objemného odpadu odevzdali občané svozových oblastí do sběrných dvorů, velkoobjemových 

kontejnerů nebo při mobilních svozech. 

Ve sdělovacích prostředcích se objevila zpráva, že každou vteřinu se na celém světě prodá 57 

nových mobilních telefonů. Od roku 1993 si Češi koupili přes pět miliard kilogramů nových 

elektrospotřebičů. Z nových mobilů, tiskáren, fénů a elektronických hraček se za pár let stává 

elektroodpad. Právě ten patří v současném digitálním světě k nejrychleji rostoucím druhům 

odpadu.   

 

Díky dostupnému sběrnému dvoru v Polance, který byl po celý rok pro občany otevřen 3x za 

týden a taky díky všem zodpovědným občanům, nevznikaly na území naší obce už skoro 

žádné větší černé skládky komunálního nebo stavebního odpadu. Ten byl za úplatu řízeně 

ukládán na skládky po vytěženém písku na dvou místech v Polance. 

Poplatek za odvoz odpadků z domácností se za šestnáct roků v Ostravě nezměnil a byl 

stanoven na 498 korun na každou osobu a kalendářní rok. 

 

20. POČASÍ  

 

Stejně jako v minulých létech bylo prvního ledna v Polance počasí obdobné jako 

v předešlých létech, a to bez sněhu. Dopoledne bylo zataženo s mlhou, teplota ukazovala +3 

°C. Odpoledne na chvilku vysvitlo slunce a teplota se ještě o jeden stupeň zvětšila. V noci 

teplota klesla na -2 °C. I další den byl slunečný s denní teplotou + 5 °C. Od 4. ledna se obloha 

zatáhla a další den v noci pršelo a dopoledne padal mokrý sníh, který ihned tál. Po zbytek dne 

padal drobný déšť a teplota byla +3 °C. Naprosto stejné počasí se opakovalo další den, jen 

odpoledne padal těžký sníh s deštěm a ten se udržel až do večera. I další dny byly u nás 

slunečné a teplé. První větší mráz byl v noci 11. ledna, a to -5°C. Na šumavské Kvildě byla 

zaznamenán zatím nejmrazivější noc s hodnotou -25 °C. Následující den začal foukat studený 

mrazivý vítr a přes den bylo - 3°C. Večer mezi 19 hodinou až půlnocí začal padat sníh a 5 

centimetrová pokrývka vydržela po celý příští den. Další dny a hlavně noci byly již mrazivé a 

sněhu opět přibývalo. V noci 17. ledna bylo -6 °C a do rána napadalo dalších 7 cm 

prachového sněhu. Přes den bylo už -9 °C a tak v zahradách byla více jak 10 cm sněhová 

pokrývka. Za několik roků asi největší. Na Karlovarsku bylo v noci naměřeno -22 °C. I další 

den byl velice mrazivý. U nás bylo ráno -18 °C a přes den byla teplota -8 °C. V Orlických 

horách v noci naměřili -27,2 °C. Už 19. ledna bylo v noci jen -1 °C a napadaly další 3 cm 

sněhu. Dopoledne se oteplilo na +4 °C a přišla obleva a sníh rychle tál. Další noční teplota 

ukazovala +3 °C, dopoledne se výrazně oteplilo a odpoledne bylo +8 °C. Dne 21. ledna byl 

krásný slunečný den s teplotou +10 °C. Další dva dny bylo ještě tepleji a sníh úplně roztál. Až 

do konce ledna bylo počasí každý den skoro stejné. Noci byly pod bodem mrazu, do rána 

vždy nasněžilo 3 až 4 cm mokrého sněhu, který přes den vlivem vyšších teplot kolem 8 °C do 

večera roztál. Rovněž poslední lednový den bylo v noci -5 °C a přes den vysvitlo slunce. 

Teplota ukázala na +4 °C. Zbytky sněhu v zahradách na trávníku zůstaly. Nejnižší teplota 

vzduchu v našem kraji byla zaznamenána ve Frenštátě pod Radhoštěm dne 18. ledna, a to       

-26,6 °C. Nejvyšší teplota byla změřena dne 23. ledna na stanicích Bohumín, Mošnov 

a Slezská Ostrava (11,7 °C). Nejvíce sněhu napadlo v lednu na Bílé, a to 161 cm. Na Lysé 

https://www.ostrava.cz/cs/urad/magistrat/odbory-magistratu/odbor-financi-a-rozpoctu/oddeleni-dani-a-cen/zivotni-situace/poplatek-za-komunalni-odpad
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hoře napadlo 158 cm sněhu. V Ostravě byla průměrná měsíční teplota vzduchu -0,4 °C, což je 

tepleji oproti normálu o 0,9 °C. Tento měsíc byl v kraji hodnocen jako teplotně normální. 

 

Prvního února bylo v noci -10 °C. V Jizerských horách byl naměřen rekord pro den, a to -28 

°C. Přes den bylo -3 °C. Dne 4. února se oteplilo na +9 °C a v noci bylo +4 °C. Sníh ze zahrad 

úplně zmizel. V noci 6. února se ochladilo na -3 °C a do rána půl centimetrový poprašek 

nového sněhu. Následující noc byla teplota -7 °C a do rána napadaly další 2 cm sněhu. Padal i 

mrznoucí déšť, který vytvořil ledovku. Tento den se nad celé Česko dostal písek ze Sahary a 

obarvil nový sníh žlutě až oranžově. Dne 8. února zasáhla sněhová kalamita celou Evropu. 

V Polance celou noc sněžilo a do rána napadalo dalších 7 cm sněhu. Pokrývka tak dosahovala 

více než 10 cm. Teplota přes den byla -6 °C. I 10. a 11. února opět drobně sněžilo. Přes den 

bylo -5 °C a v noci -9 °C. V pátek 12. února byla u nás zatím nejmrazivější noc, a to -12 °C. 

Na Šumavě naměřili -30 °C. Odpoledne v Polance napadaly 2 cm nového sněhu. Následující 

den u nás připadal další 1 cm sněhu, a tak v Polance sněhová pokrývka dosahovala 15 - 20 

cm.  Od rána 14. února po dlouhé době až do večera svítilo slunce a teplota na sluníčku byla 

+3 °C a sníh rychle odtával. V Krušných horách bylo naměřeno -32,7 °C. Noční velké mrazy 

nepolevují ani v Polance, kdy bylo -16 °C. Přes den byla obloha bez mraků, svítilo slunce a 

teplota se pohybovalo kolem 0 °C. Na Šumavě v noci naměřili -30 °C. I následující noc byla u 

nás mrazivá, a to -12 °C. V noci padal mrznoucí déšť, který vytvořil na cestách ledovku. 

Dopoledne hustě pršelo a déšť se odpoledne změnil v husté sněžení a dovčera napadaly asi 4 

cm mokrého sněhu. K večeru bylo +6 °C a sníh rychle odtál. Následující den přišla obleva, 

dopoledne svítilo slunce a bylo +8 °C. Ve dnech 20. a 21. února bylo krásně teplo kolem 11 

°C a jaro zaklepalo na dveře. Na přímém slunci v závětří byla teplota +24 °C. Počasí tak 

vybízelo k výletům do přírody a k procházkám. Mnozí lidé vytáhli kola, koloběžky nebo 

kolečkové brusle. Zbylý sníh rychle tál a voda v Polančici vystoupila na III. povodňový 

stupeň. Dne 23. února se Češi pořádně zapotili. Na  14 místech meteorologové naměřili dosud 

nejvyšší únorovou teplotu. Nejtepleji bylo v šumavském Vyšším Brodě, kde teploměr ukázal 

rovných 20 °C. Teplotní rekord pro tento den padl téměř na třetině stanic. V Polance bylo 

v noci teplo +3 °C a přes den bylo slunečno s teplotou +16 °C. Dne 24. února bylo přes den u 

nás +17 °C. Sníh v zahradách roztál a objevily se první sněženky. Na Jesenicku byla 

naměřena rekordní teplota pro tento den, a to +20,7 °C. Vysoké denní teploty mezi +8 °C a 

+11 °C vydržely až do konce tohoto měsíce. V Ostravě byla v únoru průměrná teplota -0,5 

°C. Nejvyšší teplota vzduchu v kraji byla změřena dne 24. února v Opavě, a to 20,3 °C. 

Nejnižší teplota vzduchu -22,0 °C byla změřena dne 15. února na stanici Hladké Životice. I 

tento měsíc únor byl v našem kraji hodnocen jako teplotně normální.  

 

Prvního března dopoledne pršelo, obloha byla zatažena a teplota byla +8 °C. Následující den 

bylo krásné slunečné počasí s teplotou +14 °C. Citelně se ochladilo v noci 5. března na +2 °C, 

kdy začal padat mokrý sníh, který v poledne zcela roztál. V poledne bylo +5 °C a padal déšť 

se sněhem. V noci 6. března bylo -5 °C a přes den + 7 °C. Na Šumavě naměřili -20 °C. I 9. 

března byl u nás v noci silný mráz, a to -7 °C. Slabý déšť byl 12. března, kdy foukal i větší 

vítr. Velké ochlazení nastalo ráno 17. března, kdy byly +2 °C. Dopoledne ještě padal déšť se 

sněhem, který se ale neudržel a roztál. Další den ráno byla 0 °C a přes den bylo zataženo 

s teplotou +4 °C. Na první jarní den 20. března bylo slunečno, ale byla zima. V noci byly -4 

°C a ráno byl na trávnicích slabý poprašek sněhu. Přes den byly jen +3 °C. Další noc byla 

teplota -4 °C, přes den bylo zataženo a po celý den padal drobný sníh. Na Šumavě bylo zase   

-24,6 °C. Oteplení nastalo až 27. března, kdy už dopoledne bylo slunečné a teplé +16 °C. Po 

odpoledni se zatáhlo, drobně pršelo a byl větší vítr. Předposlední březnový den padaly teplotní 

rekordy. Na Mělnicku bylo naměřeno +24 °C, což byl rekord pro tento den, v Praze bylo +22 

°C a v Polance jsme měli +18 °C. V noci 31. března bylo +9 °C a po celý den bylo teplo, 
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slunečno s teplotou až +24 °C. V Praze bylo ve 20 hodin ještě +20 °C. V Ostravě byla 

průměrná měsíční teplota +3,5 °C, což je chladněji oproti normálu o 0,3 °C. Nejvyšší teplota 

vzduchu v kraji byla změřena dne 31. března v Ostravě, a to +24,3 °C. Nejnižší teplota byla 

zaznamenána na Lysé hoře dne 21. března, a to −20,4 °C. Měsíc březen byl v našem kraji 

hodnocen jako teplotně normální.     

 

Na apríla 1. dubna bylo u nás dopoledne slunečno a teplo +24 °C. Odpoledne bylo už 

zatažené a v noci drobně zapršelo. Ochlazení nastalo 3. dubna, a to přes den na +6 °C 

s občasným mrholením. Na Velikonoční pondělí 5. dubna byla 0 °C, dopoledne svítilo slunce, 

ale teplota byla jen +6 °C. Odpoledne bylo ještě chladněji +4 °C a obloha se zatáhla. V noci 6. 

dubna bylo -1 °C a ráno byla 1 cm sněhová pokrývka, která hned dopoledne roztála. 

Odpoledne bylo +10 °C. Na některých místech v Česku napadalo až 25 cm nového sněhu. Ve 

dnech 7. a 8. dubna byl noční mráz a po celé dny bylo chladno kolem +3 °C. Každé ráno se 

objevila nová sněhová pokrývka, která dlouho nevydržela. Nečekané teplo bylo ráno 12. 

dubna s teplotou +12 °C. Večer zase přišlo prudké ochlazení na +2 °C. To se drželo až do 19. 

března, kdy se střídal déšť a mokrý sníh. Denní teploty dosahovaly jen +4 °C. Po dlouhé době 

vysvitlo slunce až 20. dubna, kdy odpoledne bylo +14 °C. Noční teplota byla +4 °C. 

Dopoledne 21. dubna bylo teplo, slunce a +14 °C. V 13 hodin dorazila do Polanky 1. jarní 

bouřka s blesky a začal dlouhý a silný déšť. K večeru opět vysvitlo slunce a bylo krásných 

+14 °C. V noci 26. dubna bylo -1 °C a v Jizerských horách bylo v noci -12,1 °C. Poslední tři 

dny v tomto měsíci už byly krásně slunečné a teplé. Před den byly teploty kolem +18 °C. 

V Ostravě byla průměrná měsíční teplota +6,7 °C, což je chladněji oproti normálu o 2,3 °C. 

Nejvyšší teplota v kraji byla změřena dne 1. dubna v Ostravě +25,3 °C. Nejnižší teplota -9,2 

°C byla změřena 7. dubna na Lysé hoře. Letošní duben byl podle meteorologů nejchladnější 

za posledních 80 let. Průměrná teplota byla jen +6 °C.  

 

V noci prvního května byla teplota +7 °C a pršelo. Přes den bylo slunečno s teplotou +14 °C. 

Následující den v noci byla bouřka s deštěm. Dopoledne bylo zataženo s teplotou +10 °C a po 

celý den mrholilo a bylo chladno. Až 9. května bylo konečně více teplo. Přes den bylo 

slunečno a teplota vystoupila na +22 °C. V noci spadla teplota na +4 °C. V následující dny 

denní teploty u nás ještě rostly, a to dne 10. května na +24 °C a dne 11. května na +27 °C. 

V Plzni bylo naměřeno +30,2 °C. Dne 12. května (Pankrác - 1. zmrzlý muž) bylo od rána 

teplo a přes poledne teplota dosáhla na +28 °C. Odpoledne se ale obloha zatáhla a po delší 

době trochu zapršelo. I další den se odpoledne zatáhlo a k večeru přišla bouřka. Střídavě 

deštivá a zamračená obloha s nízkými teplotami trvala do 19. března, kdy se zase přes den 

oteplilo na +20 °C. Chladné a deštivé počasí s denními teplotami jen kolem 9 až 13 °C 

vydrželo až do konce května. Dne 31. května bylo na Šumavě -5,5 °C. U nás ráno pršelo, 

dopoledne svítilo slunce, ale bylo chladno. V rodinných domcích spousta občanů stále musela 

topit. V Ostravě byla průměrná měsíční teplota +12,3 °C, což bylo chladněji oproti normálu 

o 2,0 °C. Nejvyšší teplota vzduchu v kraji byla změřena dne 11. května v Karviné +29,8 °C. 

Nejnižší teplota byla zaznamenána na stanici Horní Lomná dne 4. května, a to -6,0 °C. Měsíc 

květen byl hodnocen jako teplotně podnormální. 

 

První den v červnu byl po dlouhé době krásný a slunečný s teplotou +22 °C. Další dny teplota 

ještě stoupala, a to dne 3. června bylo 24 °C a dne 4. června bylo už 26 °C. I 5. června bylo 

ještě dopoledne 24 °C a odpoledne přišel chvilkový déšť a s ním i bouřka. K večeru bylo opět 

velké teplo 26 °C. Takto vysoké teploty vydržely ještě další dny. Ještě dopoledne 10. června 

bylo 26 °C a odpoledne po delší době byl asi ½ hodinový silný déšť a velmi se ochladilo. 

Stejné počasí bylo i 12. června. Vysoké a až tropické teploty nastaly od 16. června, kdy bylo 

27 °C, 17. června bylo 29 °C, 18. června bylo 31 °C a 19. června bylo přes den 32 °C. V noci 
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přišla bouřka s blesky a půl hodinový déšť nestačil ochladit rozpálený povrh země. Tropické 

teploty 30 °C byly i 20. a 21. června, kdy v noci byla teplota na 22 °C. Ráno 22. června v 8 

hodin se obloha zatáhla a přišla bouřka i hodinovým deštěm, který na chvíli ochladil 

rozpálený vzduch. Přes poledne až do večera byla teplota opět 28 °C. Ve čtvrtek 24. června 

bylo po celý den velké teplo a dusno. Teplota vystoupala na 31 °C. Kolem 20. hodiny dorazila 

k nám silná bouřka s blesky a vydatným deštěm. Bouřka trvala až do 23 hodin a v Polance 

nenadělala žádné větší škody. To naopak silné tornádo, které tento den v 19 hodin večer 

řádilo v Lužicích, Moravské Nové Vsi a Hruškách na Hodonínsku a Břeclavsku, se sebou 

neslo vítr, jehož rychlost dosáhla až 219 kilometrů za hodinu. Toto tornádo zanechalo po sobě 

6 mrtvých lidí, 150 zraněných, rozsáhlé škody na majetku, budovách, rodinných domcích, 

železničních tratích a na dálnici. Tyto škody šly do miliard korun. Vysoké teploty se udržely 

až do konce června. Teplo 26 °C a slunečno bylo 27. června a 28. června bylo u nás 29 °C. 

Nový teplotní rekord byl naměřen v kanadském Vancouveru, kde rtuť teploměru vystoupala 

na 47,9 °C. Rekordní teploty byly zaznamenány i na americkém severozápadě. V Portlandu 

bylo odpoledne 46,1 °C. Dne 29. června byly u nás po celý den vysoké teploty a slunečno 

s teplotou 32 °C. Večer panovalo veliké dusno a teplota byla 23 °C. Poslední 30. červen přišla 

o půlnoci do Polanky hodně silná bouřka s blesky a silným větrem. Chvíli padaly i kroupy. To 

vše trvalo asi 1 hodinu a potom ještě dlouho pršelo. V Polance se následky bouřky obešly 

beze škod. Místní hasiči vyjeli pouze k jednomu zásahu na Janovou, kde odstranili spadlý 

strom z komunikace. Tato bouřka se postupně táhla přes celou republiku. Ještě po celý den 

pak svítilo slunce  a teplota ukázala 30 °C. V Ostravě byla průměrná měsíční teplota 19,9 °C, 

což je tepleji oproti normálu o 2,9 °C a tak tento měsíc červen byl v kraji hodnocen jako 

teplotně mimořádně nadnormální. Nejvyšší teplota vzduchu v kraji byla změřena dne 19. 

června v Porubě 33,6 °C. Nejnižší teplota vzduchu 0,5 °C byla změřena dne 1. června 

v Rýmařově.  

 

Prvního července bylo počasí ještě teplé, a to 28 °C. Následující den se už ochladilo na 23 °C 

a k večeru slabě zapršelo. Další den byla jasná obloha, slunce svítilo, ale bylo jen 21 °C. Až 8. 

července vystoupala letní teplota na 32 °C a v noci přišla slabá bouřka. Bouřka s blesky byla i 

9. července kolem 14. hodiny. Odpoledne začalo svítit slunce a teplota byla 25 °C. 

Následující den byl slunečný a teplý 26 °C. Dne 11 července od rána svítilo slunce a po obědě 

slabě zapršelo. Po zbytek odpoledne bylo zataženo s teplotou 21 °C. Dne 14. července v 18 

hodin přišla do Polanky silná bouřka s blesky a silným větrem, který vyvrátil několik stromů. 

Místní hasiči zasahovali u pěti výjezdů, a to na spadlý strom u zastávky pod zámkem, dále na 

nakloněný strom u rodinného domku naproti hřbitova, dva stromy spadly na elektrické vedení 

u oderského mostu a strom spadl i na Zámecké. Od rána 16. července bylo teplo a slunečno 

s teplotou 28 °C. Takové to teploty vydržely do 24. července. V neděli 25. července byl 

v Polance krmáš, ale v 9.30 hodin se ochladilo na 22 °C a začalo pršet. Déšť trval až do 13 

hodin. Odpoledne vysvitlo slunce a teplota byla 27 °C. V noci zase pršelo. Následující den 

ráno bylo ještě polojasno 24 °C, ale odpoledne začalo velké teplo 31 °C. Dne 27. července ve 

2 hodiny v noci byla asi hodinová bouřka s blesky a jeden blesk udeřil do sloupu veřejného 

osvětlení v těsné blízkosti Dělnického domu. Přes den bylo teplo 26 °C a k večeru přišel 

hodinový silnější déšť. Od 28. července až do konce měsíce se teploty držely na 29–30 °C. 

V Ostravě byla průměrná měsíční teplota 21,0 °C, což je tepleji oproti normálu o 1,9 °C. 

Nejvyšší teplota v kraji byla změřena dne 8. července v Karviné 32,9 °C. Nejnižší teplota 

vzduchu +5,8 °C byla změřena dne 21. července v Rýmařově. Měsíc červenec byl v kraji 

hodnocen jako teplotně nadnormální. 

 

První den v srpnu nad ránem začalo pršet. Dopoledne slunce ohřálo vzduch na 25 °C. Celé 

odpoledne bylo zataženo a byl silný déšť. V noci byla teplota 14 °C. I 4. srpna bylo přes den 
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25 °C. Dne 5. srpna od rána až do večera hustě pršelo a teplota byla jen 17 °C. Následující 

den bylo zataženo, ale bez deště 19 °C. Denní teploty 7. srpna ukazovaly 27 °C. Dne 8. srpna 

byla teplota jen 23 °C. Tyto průměrně nízké teploty se opakovaly po celý týden a často se 

objevovaly dešťové přeháňky. O něco více se oteplilo až 20. srpna, a to na 25 °C. Od 24. 

srpna bylo opět chladno. Dopoledne pršelo a teplota nepřekročila 16 °C. Dne 26. srpna od 

rána vytrvale pršelo, a to až do odpoledne. K večeru se vyčasilo, ale ve 20 hodin začalo znovu 

pršet. Příští ráno až do oběda opět pršelo. Deštivé počasí se opakovalo i 29. srpna, kdy od rána 

až do odpoledne s malými přestávkami pršelo. Chladno 16 °C bylo i 30. srpna, kdy opět od 

rána až do odpoledne pršelo. Poslední srpnový den od časných ranních hodin po celý den 

vytrvale prší. Bylo zataženo a chladno jen 15 °C. °C noci bylo 10 °C. V Ostravě byla 

průměrná měsíční teplota vzduchu 17,4 °C, což bylo chladněji oproti normálu o 1,0 °C. 

Nejvyšší teplota vzduchu v kraji byla změřena dne 15. srpna v Karviné 32,4 °C. Nejnižší 

teplota vzduchu byla zaznamenána na stanici Horní Lomná dne 28. srpna, a to 1,1 °C. 

V Moravskoslezském kraji spadlo průměrně 167,3 mm srážek, což je 188 % normálu 

(srážkově silně nadnormální měsíc). V Ostravě bylo v srpnu naměřeno 172,9 mm srážek (202 

% normálu). 

 

Ve středu 1. září začal nový školní rok a od rána bylo zataženo a pršelo. Teplota ukázala jen 

na 15 °C. Odpoledne po dlouhé době vysvitlo slunce a bylo 18 °C.  Už 2. září bylo po celý 

den slunečno a teplota byla 21° C. Na Šumavě ráno naměřili -2 °C. Nezvykle vysoké zářijové 

teploty nastaly v dalších dnech, kdy 5. září bylo 24 °C, 6. a 7. září bylo 25 °C a 10. září 26 °C. 

Jenom v neděli 12. září se na jeden den ochladilo. Přes den bylo zataženo a k večeru byl slabý 

déšť. Od 13. září denní teploty zase vystoupily 24 °C, 14. a 15. září bylo opět 26 °C. Dne 17. 

září bylo od rána zataženo a pršelo. Teplota byla 20 °C. I oba další víkendové dny bylo 

chladno a občas zapršelo. Slunečné a teplé počasí bylo až 21. září, a to 23 °C, večer se obloha 

zatáhla a bylo 15 °C. Každodenní teploty nad 20 °C a bez deště vydržely až do konce září. 

V Ostravě byla průměrná měsíční teplota 14,5 °C, což je tepleji oproti normálu o 0,7 °C. 

Nejvyšší teplota v kraji byla změřena dne 10. září v Opavě 27,4 °C. Nejnižší teplota vzduchu 

+3,2 °C byla změřena dne 22. září na Lysé hoře. Září bylo v kraji hodnoceno jako teplotně 

normální. 

 

Prvního října bylo po celý den slunečno a teplo 22 °C. Stejné počasí bylo i druhý a třetí 

říjnový den. Dne 5. října svítilo slunce a bylo teplo 24 °C, k večeru začal silný vítr. Ve středu 

6. října nastal málokdy vídaný jev, kdy hned ráno bylo 17 °C a s vycházejícím sluncem 

teplota klesala. V poledne bylo jen 12 °C a odpoledne začalo drobně pršet. Následující den 

bylo celé dopoledne zataženo a drobně mrholilo. Přes den tak bylo 15 °C. V noci 10. října se 

u nás ochladilo na +1 °C. První sníh napadal v Krkonoších a na Lysé hoře 12. října. U nás 13. 

října v noci pršelo a odpoledne bylo střídavě oblačno a zataženo s drobným deštěm. Od 17. 

října se oteplilo na 17 °C. Dne 20. října padl teplotní rekord v Českých Budějovicích, kdy 

bylo naměřeno 25,3 °C. U nás bylo krásně teplo a slunečno 21 °C. Od 23. října až do konce 

měsíce se teploty držely mezi 16 až 17 °C. Poslední říjnový den byl hodně teplý a slunečný. 

Nejtepleji v Česku bylo v Karviné, a to 20 °C. U nás bylo 18 °C. V Ostravě byla průměrná 

měsíční teplota 9,7 °C, což je tepleji oproti normálu o 0,5 °C. Nejvyšší teplota vzduchu v kraji 

byla změřena dne 5. října na stanicích v Karviné a v Ostravě 25,4 °C. Tento měsíc byl v kraji 

hodnocen jako teplotně normální.   

 

Počasí se v listopadu střídalo v teplotních výkyvech. Hned 1. listopadu bylo po celý den teplo 

a slunečno 15 °C a již následující den dopoledne bylo zataženo a po dlouhé době zase pršelo. 

Dne 3. listopadu bylo teplo 16 °C. Další den byl opět chladný a občas pršel drobný déšť. 

Teplota ukázala na 11 °C. Od 9. listopadu se alespoň trochu přes den oteplilo na 12 °C. Noční 
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teploty se pohybovaly kolem 2 °C. Dne 15. listopadu bylo přes den zataženo s teplotou 7 °C. 

Od 20. listopadu byly denní teploty kolem 9 °C.  Drobně mrholilo i 22. listopadu, kdy bylo 

chladněji. Dne 23. listopadu klesla noční teplota pod bod mrazu na -1 °C. Přes den vysvitlo 

slunce a bylo +8 °C. Další větší noční mráz byl 25. listopadu. Ještě ráno bylo +7 °C. Ráno 26. 

listopadu drobně pršelo a v 9 hodin začal padat déšť se sněhem. Od 11 hodin až do večera 

padal mokrý sníh a k večeru ho napadalo cca 6 cm. Pod tíhou sněhu spadly v Polance 4 

stromy. Další den bylo v noci -1 °C a dopoledne bylo polojasno +1 °C. Od rána pršelo i 28. 

listopadu a sníh pomalu tál. Poslední den v tomto měsíci bylo přes den +3 °C a k večeru přišel 

silnější vítr, který v Polance nenadělal žádné škody. V Ostravě byla průměrná teplota +5,3 °C, 

což je tepleji oproti normálu o 1,2 °C. Nejvyšší maximální teplota v kraji byla změřena dne 3. 

listopadu na stanici v Karviné 18,7 °C. Nejnižší teplota byla zaznamenána v Rýmařově dne 

23. listopadu, a to -11,6 °C. I měsíc listopad byl v kraji hodnocen jako teplotně normální. 

 

Polojasný po celý den byl i 1. prosinec. Přes den bylo 5 °C, sníh pomalu roztál a v noci bylo 

+2 °C. Další asi 2 centimetrová nadílka začala padat ráno 5. prosince. I další ráno padal 

mokrý sníh, který před den roztál, neboť bylo +2 °C. V noci u nás bylo -2 °C a na Šumavě 

bylo naměřeno -13 °C. Dne 9. prosince od rána padal sníh a sněhová pokrývka dosáhla 

v poledne výšky 6 cm. Odpoledne sněžení přestalo a v noci bylo -1 °C. Další dny sníh 

neroztál, přes den bylo kolem 0 °C a v noci bylo -1 °C. Dne 18. prosince svítilo slunce a jen 

občas se obloha zatáhla. Obdobné počasí bylo i 19. prosince. Zatažená obloha byla od rána 

20. prosince, kdy občas pršelo, občas padal mokrý sníh, který hned tál. K večeru začal zase 

padat mokrý sníh, který vydržel až do rána. V noci bylo -2 °C. Malý sněhový poprašek se po 

následující den držel a přes den byla teplota na nule. V noci 23. prosince bylo -9 °C a přes den 

bylo zamračeno s teplotou -1 °C. Večer ještě začalo trochu sněžit. Na Štědrý den zůstala nad 

ránem slabá sněhová pokrývka a po několika létech byly Vánoce opět bílé. Pokrývka sněhu 

byla jen dvou centimetrová. Přes poledne vysvitlo slunce a sníh pomalu tál. K večeru opět 

mrzlo a v noci bylo -5 °C. Na 1. svátek vánoční přes noc napadal 1 cm poprašek nového 

sněhu a po celý den se teplota držela na -2 °C. Na Štěpána 26. prosince bylo v noci -8 °C a 

objevil se zase malý sněhový poprašek. Odpoledne svítilo slunce a bylo -4 °C. V Jizerských 

horách bylo v noci naměřeno -27 °C. Noční mráz -7 °C byl u nás 28. prosince a přes den bylo 

oblačno -1 °C. Následující den přišla k nám obleva a bylo zataženo. Teplota přes den byla +4 

°C. Oteplení nastalo 30. prosince, kdy v noci bylo +4 °C a přes den občas svítilo slunce a bylo 

+7 °C. Veškerý sníh tak roztál. Poslední den v tomto roce byl po celý den mimořádně teplý. 

Po celý den bylo polojasno a teplota byla +11 °C. O silvestrovské půlnoci teplota v Polance 

ukazovala na +9 °C. V Českých Budějovicích byla denní teplota +15,3 °C.  

Letošní Silvestr byl na naprosté většině meteorologických stanic v ČR nejteplejším Silvestrem 

od roku 1935. V Ostravě byla průměrná měsíční teplota vzduchu +0,5 °C, což je tepleji oproti 

normálu o 0,6 °C. Nejnižší teplota -19,4 °C byla změřena dne 26. prosince na stanici na 

v Jablunkově. Nejvyšší teplota v našem kraji byla změřena dne 31. prosince na stanici 

Osoblaha +14,6 °C. Měsíc prosinec byl v kraji hodnocen jako teplotně normální.   

 

Přestože tento rok patřil ke 13 % nejteplejších roků za posledních 247 let, byl to zároveň 

nejchladnější rok za posledních 8 let. V poslední době chladnější byl naposled rok 2013, 

předtím 2010 a dále roky 2005, 2004 a 2001. Na druhé straně však za víc než 100 let od roku 

1870 do roku 1988 byl zaznamenán pouze jeden rok teplejší než tento rok 2021. 
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21. CHRONOLOGIE NEJZAJÍMAVĚJŠÍCH  UDÁLOSTÍ  ROKU  2021 

 

LEDEN 

Dne 4. ledna se do nových bytů v bývalé budově obecního úřadu v Polance začali stěhovat 

noví nájemníci.  

Dne 6. ledna došlo na železničním přejezdu na ul. 1. května ke střetu nákladního vlaku a muže 

ve věku 58 let, bydlištěm v Ostravě-Porubě. Ten ukončil svůj život skokem pod vlak.  

V pátek 15. ledna měla být odstartovaná nová plesová sezóna v Polance. Celkem se mělo 

v Dělnickém domě uskutečnit 12 plesů. Z důvodu covidových opatření byly ale všechny plesy 

bez náhrady zrušeny.   

Každoroční Tříkrálová sbírka proběhla v lednu a v Polance obcházeli koledníci v šesti 

skupinách s přáním štěstí, zdraví a pokoje.  

Dne 28. ledna byly na území Polanky zřízeno šest stanovišť pro sdílená kola tzv. Bikesharing. 

V době největšího zájmu bylo od června do září v celé Ostravě v provozu asi tisícovka těchto 

kol.  

 

ÚNOR 

Od 1. února začaly platit na dálničních úsecích jen elektronické dálniční známky. Ty staré, 

lepené na skla vozidel po 25 létech skončily. Ceny dálničních známek zůstaly stejné. Roční 

dálniční známka pro osobní vozidla vyšla na 1 500 korun. Známka na 30 dní stála 440 korun a 

desetidenní pak 310 korun. Současně ale vyšla k tomuto ceníku spousta vyjímek.  

Dne 7. února se nad celé Česko, a samozřejmě i nad Polanku, dostal písek ze Sahary a obarvil 

nový sníh žlutě až oranžově.  

Dne 12. února byla v Polance nejmrazivější letošní noc, a to -12 °C. Na Šumavě bylo -30 °C.  

Dne 21. února krásné slunečné počasí pokračovalo a v Polance dosáhla teplota na přímém 

slunci v závětří až 24°C. 

Dne 22. února obleva pokračovala a sníh rychle tál. Polančice se rozvodnila na 3. povodňový 

stupeň a u Klimkovic se vylila ze svého koryta.   

Dne 24. veškerý sníh už roztál, a tak vlivem teplého a slunečného počasí se v zahradách 

objevily první sněženky. Rekordní teplota pro tento den +20,7 °C byla naměřena na 

Jesenicku. 

Dne 27. února vyšla v denním tisku celá stránka o Polance se zajímavými různými články 

s nadpisem „Polanka září novotou“.  

 

BŘEZEN 

Dne 1. března uplynul jeden rok od 1. potvrzeného pozitivně nakaženého covidem-19 v ČR.  

Od tohoto dne byl zprovozněn v Polance první bankomat, který byl umístěn vedle obecního 

úřadu.  

Dne 13. února přiletěli do Polanky první čápi do svého hnízda v zahradě pana Franka. Další 

čápi se pak uhnízdili i na hnízdě na ulici Za Humny, poblíž bývalé vodárenské nádrže. Čapí 

hnízdo na Skotnici a před oderským mostem zůstalo letos opět prázdné.  

Dne 16. března oslavil nestor a osobnost „ostravského“ králikářství pan Václav Andla své 

osmdesáté narozeniny.  

Dne 21. března na 1. jarní den napadal v Polance malý poprašek sněhu. Na Šumavě naměřili 

teplotu -24,6 °C. 

Ve dnech 22. a 24. března byly na tradičních 10 stanovištích v Polance přistaveny 

velkokapacitní kontejnery na objemný odpad z domácností. Podle potřeby měnil podnik OZO 

zaplněné kontejnery za prázdné, a to i o den později. Zájem našich občanů byl opět obrovský. 

Dne 24. března se po krásných a nadprůměrně vysokých teplotách objevily v zahradách 

kvetoucí meruňky. 
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Dne 27. března začalo v celé ČR sčítání lidu. Od tohoto dne do 11. května bylo možno zaslat 

vyplněný elektronický sčítací formulář ONLINE z domácího počítače a od 17. dubna do 11. 

května ho odevzdat v listinné podobě sčítacím komisařům.  

Od 28. března začal platit „letní“ čas. Tento den se tak zkrátil o jednu hodinu. 

Dne 30. března V ČR teplotní rekordy pro tento den. Na Mělnicku bylo 24 °C, v Praze bylo 

22 °C a v Polance byla teplota 18 °C.  

Posledním dnem v březnu byl splatný poplatek za psa. Výše poplatku byla stejná jako loni, a 

to 180,- Kč za psa v rodinném domku a poplatek v bytovém domě byl 1 000,- Kč. 

  

DUBEN 

Dne 1. dubna se začaly na ul. 1. května kopat přípojky domovních kanalizací. Hlavní cesta 

byla úplně uzavřena od hasičské zbrojnice až po bývalý zámek. Trasa autobusů od Svinova 

byla ukončena na točně Hraničky. Uzavírka cesty byla ukončena až 30. května. 

Na Velikonoční pondělí dne 5. dubna byla u nás v noci teplota kolem 0 °C. Dopoledne ještě 

svítilo slunce, ale byla zima jen +6 °C. Odpoledne se obloha zatáhla a bylo +4 °C.  

Dne 21. dubna v 13. hodin dorazila do Polanky první jarní bouřka s blesky a začal dlouhý a 

silný déšť. 

Dne 26. dubna si mohli pamětníci připomenout, že přesně před 35 léty došlo k havárii 

v jaderné elektrárně v Černobylu v bývalém Sovětském svazu.   

Dne 27. dubna nastal „superúplněk“. Na obloze byl vidět největší Měsíc v tomto roce. Jde o 

jev, kdy je Měsíc v úplňku a zároveň je na své dráze kolem Země nejblíže. Je tak zhruba o 

desetinu průměru větší a svítí i více. Úplněk nastal v 05.33 hodin a o 11 hodin později se pak 

na své dráze přiblížil Zemi zhruba na 357 tisíc kilometrů. Tento jev byl vidět i v Polance. 

Dne 30. dubna se vždy tradičně pálily čarodějnice. Letos se kvůli pandemii koronaviru 

nemohly uskutečnit. 

Dne 30. dubna, při příležitosti 76. výročí osvobození Ostravy, položili zástupci obecního 

úřadu v Polance věnec u památníku obětem 2. světové války na místním hřbitově.  

 

KVĚTEN 

Na 1. máje svítilo po celý den slunce a bylo teplo 14 °C.  

Dne 8. května se uskutečnily rybářské závody pro mladé rybáře z Polanky, které proběhly na 

Malém mysliveckém rybníku.  

Dne 11. května bylo u nás velice teplo, a to 26 °C. V Plzni naměřili 30,2 °C.  

I na tři „zmrzlé muže“ dne 12. května bylo v Polance nezvykle teplo. Od rána bylo slunečno a 

teplota dosáhla na 28 °C. Další dva dny bylo už zataženo a po delší době zapršelo  a teploty 

spadly na 14 °C.  

Dne 21. května začalo 84. mistrovství světa v ledním hokeji, které vyhrála Kanada. Naši 

reprezentanti skončili na 7. místě.  

V pátek 28. května proběhla v Polance akce s názvem „Noc kostelů“. Příchozí měli možnost 

si letos prohlédnout opět jen Husův kostel, a to v době jen od 18 do 20 hodin. Získali tak 

základní informace z historie i současnosti Husova kostela.  

Dne 30. května bylo od rána velice chladno a padal déšť. Ve většině rodinných domků se 

muselo topit, neboť venkovní teplota byla přes den jen 12 °C.  

Dne 31. května se po půl roce mohly otevřít hospody a restaurace, které musely být uzavřené 

z důvodu protiepidemických opatření.    

 

ČERVEN 

Dne 1. června uplynul jeden rok od doby, kdy byla v pohostinství Dělnického domu upečena 

první Chacharova pizza v Polance.  
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V sobotu 5. června v 10.20 hodin došlo na křižovatce ulic Za Podjezdem a Jana Nohy 

k většímu úniku plynu z poškozeného potrubí, které poškodila stavební firma při výstavbě 

chodníku. Celá akce se obešla bez dalších komplikací a škod. 

Ve dnech 7.- 9. června byly na tradičních 10 stanovištích v Polance přistaveny velkokapacitní 

kontejnery na objemný odpad z domácností. Podle potřeby měnil podnik OZO zaplněné 

kontejnery za prázdné, a to i o den později. Zájem našich občanů byl obrovský. 

Dne 7. června doplatil životem na svou nepozornost 70letý muž ze Zábřehu, který nesl jízdní 

kolo přes železniční trať u Kovošrotu a srazil ho projíždějící rychlík.   

Hned následující den 8. června dopoledne na železniční trati v Polance mezi rybníky na Dolní 

Polance ukončil svůj život skokem pod rychlík teprve 35letý mladík z Krmelína.   

Dne 10. června v 12.30 hodin se mohli lidé kochat zatměním Slunce, které bylo jediným za 

uplynulých 6 let. Měsíc vstoupil do cesty slunečním paprskům, čímž nastalo tzv. „prstencové 

zatmění Slunce“. Při tomto úkazu Měsíc zakrýval asi 17 procent Slunce. 

Od 12. června do 12. července se konalo poprvé v historii v 11 evropských městech o jeden 

rok odložené mistrovství Evropy ve fotbale, které vyhrálo mužstvo Itálie. Češi zde 

nepředvedli ideální výkony a skončili už v základní skupině.   

Dne 24. června v 19 hodin udeřilo na Břeclavsku a Hodonínsku silné tornádo, po kterém 

zůstalo 6 mrtvých a 150 zraněných osob a dále značné materiální a finanční škody, které 

dosáhly na několik miliard korun. 

Dne 28. června padl nový teplotní rekord, kdy bylo v kanadském Vancouveru naměřeno 

+47,9 °C. 

Dne 30. června ve dvě hodiny ráno odjelo 6 polanských hasičů s technikou na Hodonínsko 

k odklízení následků ničivého tornáda ze dne 24. června.  

S posledním červnem skončil termín splatnosti poplatku za svoz komunálního odpadu, který 

opět činil i v tomto roce 498,- Kč za osobu.  

 

ČERVENEC 

Dne 6. července přistál na cvičišti polanských pejskařů vrtulník záchranné služby. Občan 

Stanislav Bugaj (1958) spadl při sběru ovoce ze stromu a zranil si dolní končetinu.  

Dne 14. července v 18 hodin přišla do Polanky silná bouřka s blesky a silným větrem. Místní 

hasiči zasahovali u pěti událostí, při kterých spadly v Polance stromy. 

Dne 23. července začaly po ročním odložení letní olympijské hry v japonském Tokiu. Konaly 

se sice bez diváků, ale se stálými testy na koronavirus.  

Dne 25. července se konal po loňské absenci znovu tradiční polanský krmáš. Konala se i 

tradiční dvoudenní výstava chovatelů drobného domácího zvířectva. Již brzo dopoledne ale 

začalo pršet a hodně se ochladilo. Déšť ustal až po 13. hodině, kdy vysvitlo slunce a teplota 

ukázala na 27 °C. Z důvodu tohoto špatného počasí bylo letos o hodně méně prodejních 

stánků i lidí.   

Dne 27. července ve dvě hodiny v noci při silné bouřce udeřil blesk do sloupu veřejného 

osvětlení v těsné blízkosti Dělnického domu.  

 

SRPEN 

Dne 8. srpna skončily letní olympijské hry v Tokiu. Naši sportovci získali 4 zlaté, 4 stříbrné a 

3 bronzové medaile. Bylo to nejvíce medailí v historii samostatné České republiky.   

V tento den jsme si mohli připomenout již 13. výročí tragické železniční nehody ve Studénce, 

kdy mezinárodní rychlík narazil do spadlého železničního mostu. Ani po 13 létech nebyl 

nikdo odsouzen. Tehdy zemřelo 8 osob a 95 cestujících bylo vážně zraněno. O viníkovi 

nehody soudy stále nerozhodly.  

V sobotu 14. srpna místní hasiči uspořádali zájezd do Valašské Polanky, aby společně 

uskutečnili již sedmé setkání hasičů z obcí v ČR, které mají ve svém názvu Polanka.  



 54 

Ve dnech 26. až 29. srpna se konal za přísných zdravotních opatření již 27. ročník 

mezinárodního mládežnického turnaje v házené „Polanka Cup 2021“. Tohoto turnaje se 

zúčastnilo 52 družstev z České republiky. Celá akce se uskutečnila ve sportovním areálu 

fotbalového klubu na čtyřech venkovních hřištích a ve sportovní hale. Celkově se odehrálo 

147 zápasů a této akce se zúčastnilo cca 650 účastníků. Do pořadatelské činnosti se zapojilo 

přes 50 pořadatelů a rozhodčích. 

 

ZÁŘÍ 

Dne 1. září začal nový školní rok a všechny školáky od rána doprovázelo chladné a deštivé 

počasí, neboť bylo jen 14 °C. Do školy nastoupilo 26 prvňáčků. Za výbavu prvňáčka rodiče 

letos zaplatili zhruba 2 000,- Kč. To bylo o 200,- Kč více než loni.  

Od 1. září začalo pravidelné autobusové spojení linek městské hromadné dopravy Polanky 

s Klimkovicemi. 

Dne 4. září se konal na janovském dětském hřišti fotbalový turnaj „Janováků“. Za krásného a 

slunečného počasí se turnaje zúčastnilo 5 družstev. Sportovní setkání pak plynule přešlo 

v přátelské sousedské posezení a příjemnou zábavu. 

V sobotu 11. září se konala za krásného a slunečného počasí (25 °C) v areálu Dělnického 

domu akce s názvem „Den obce“. Součásti této akce byla opět výstava ve velkém sále 

Dělnického domu, kde se prezentovaly i naše spolky a organizace. Bohatý kulturní program 

trval do pozdních nočních hodin. Hlavním tahákem této letošní akce byla populární česká 

zpěvačka  Tanja se svoji kapelou a známý silák, zvaný „Železný Zekon“.   

V tento den, ještě dopoledne před Dnem obce, se v Polance konal již 5. ročník Polanského 

charitativního běhu, do kterého se přihlásilo 496 běžců a doprovod tvořilo dalších cca 120 

osob. Oddělení neonatologie Fakultní nemocnice Ostrava a Městská nemocnice Ostrava si 

odnesly výtěžek 100 tisíc Kč. Během běhu panovalo v Polance teplé a slunečné počasí.      

Dne 11. září prováděl na třech místech v Polance MVDr. Roman Zedek za 100,- Kč očkování 

psů proti vzteklině. 

Tento den si celý svět připomněl 20. výročí (2001) sérií koordinovaných teroristických útoků 

ve Spojených státech amerických. Při útocích celkem zemřelo přibližně 3 000 lidí včetně 19 

islamistických únosců ve čtyřech letadlech. 

Až 11. září začala volejbalovým turnajem v Polanecké sportovní hale vesnická olympiáda 

roku 2021, která se z důvodu pandemie nemohla uskutečnit v 1. pololetí tohoto roku. Té se 

mimo Polanku zúčastnilo i dalších 11 okolních obcí v 6 různých disciplinách (volejbal, stolní 

tenis, badminton, vzduchovka, kuželky a sálová kopaná). V konečném pořadí se sportovci 

z Polanky umístili na 5. místě.  

Dne 14. září uspořádali členové Červeného kříže a jejich příznivci autobusový zájezd za 

krásami Vsetínska a Vizovic.  

Dne 15. září schválilo zastupitelstvo „Program pro poskytování dotací na rok 2022“ na 

podporu sportu, kultury, sociální péče, volnočasových a zájmových aktivit pro polanské 

spolky a organizace, a to ve výši 450 tisíc pro sportovní spolky a 350 tisíc pro další 

organizace a spolky.  

V sobotu 18. září se již letos mohl konat další ročník Dne NATO, který byl největší 

bezpečnostní akcí v Evropě. Veškeré dění na letišti v Mošnově tak mohlo sledovat a 

obdivovat vojenskou techniku jen omezené množství diváků v maximálním počtu 33 tisíc 

osob za den. Bojové ukázky byly slyšet i u nás a nad Polankou přeletěly jen dvě vojenské 

stíhačky. V neděli už bylo chladněji a padal drobný déšť, přesto ale po oba dva dny shlédlo 

tuto akci na 60 tisíc lidí.  

Dne 23. září uspořádala DTJ pro své členy a jejich rodinné příslušníky jednodenní turisticko 

poznávací zájezd na jihovýchodní Moravu.  

https://cs.wikipedia.org/wiki/Spojen%C3%A9_st%C3%A1ty_americk%C3%A9
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Dne 25. září proběhl v areálu TJ Sokol sportovní den „Sokol spolu v pohybu“. Dopoledne 

proběhly ukázkové lekce cvičení, odpoledne proběhla ukázka sportu s pejsky a dále si 

příchozí mohli vyzkoušet různé rodinné sporty. 

V obřadní síni v Polance proběhly 25. září dva obřady vítání občánků. Obou slavnostních 

obřadů se zúčastnilo celkem 18 miminek, a to za hojné podpory rodinných příslušníků. 

Obřady měly příjemnou sváteční atmosféru, které svým vystoupením zpestřili žáci ze 

základní umělecké školy a děti z mateřské školky. 

Dne 29. září proběhla v Polance i celé ČR dobrovolná sbírka v rámci celostátního „Českého 

dne boje proti rakovině“, a to formou prodeje žlutého kvítku, letos se zeleně zbarvenou 

stužkou. 

 

ŘÍJEN 

Dne 1. října proběhlo ve Společenském domě na Janové jubilejní 10. ročník „Setkání rodáků a 

starousedlíků“ z Janové a Přemyšova. 

Ve dnech 4.- 6. října byly opět na 10 stanovištích přistaveny velkokapacitní kontejnery na 

objemný odpad z domácností. O tuto bezplatnou službu je mezi našimi občany velký zájem. 

Dne 6. října byla u nás zaznamenána teplotní rarita. S vycházejícím sluncem klesala venkovní 

teplota. Ráno bylo +17 °C a v poledne jen +12 °C.  

Ve dnech 8. a 9. října proběhly v celé republice volby do Parlamentu ČR. V Polance byla 

účast 69,95 %, což bylo 2 823 oprávněných voličů.  

V sobotu 9. října proběhlo v areálu místních chovatelů stolní hodnocení králíků. 

Dne 15. října, po roční covidové pauze, proběhla ve velkém sále Dělnického domu oslava 

jubilantů, kteří v roce 2021 slavili 70, 75 a 80. životní jubileum. Z celkového počtu 157 

pozvaných se zúčastnilo 97 jubilantů. Starosta obce pan Pavel Bochnia jubilantům předal 

dárek v podobě dárkového koše ve španělském stylu a osobně jim pogratuloval. Všichni 

přítomní se při skleničce a malém pohoštění pobavili a zavzpomínali se svými vrstevníky na 

společné zážitky minulých let. Program umocnili Polanští písničkáři lidovými písničkami.  

Dne 15. října po setmění uspořádal Klub rodičů a přátel ZŠ ve spolupráci TJ Sokol a hasičů  

„Stezku odvahy“.  

Tohoto dne uspořádala v sále místního kina Dechová hudba z Polanky pro své příznivce 

hudební koncert s názvem „Tentokrát to vyjde“.  

Dne 19. října byla podepsána smlouva o prodeji „Lázeňského domu“. Novým vlastníkem se 

stal obecní úřad v Polance, který ho koupil za 22 mil. Kč. Po dokončení rekonstrukce celého 

objektu by zde měly být bezbariérové ordinace lékařů, lékárna, startovací byty pro mladé lidi 

a byty pro seniory, ubytovací zařízení a případně další služby pro občany Polanky.  

Dne 30. října uskutečnil v areálu TJ Sokol Klub rodičů a přátel ZŠ ve spolupráci s TJ Sokol 

„Dýňové slavnosti“. 

 

LISTOPAD 

Dne 4. listopadu v dopoledních hodinách se na Dolní Polance po ulici 1. května procházela po 

chodníku dezorientovaná a zcela nahá žena. Vzhledem k nízké venkovní teplotě (+12 °C) a 

vzhledem ke stavu 39leté ženy, trvalým bydlištěm na Slovensku, přivolaný lékař rozhodl o 

převozu na psychiatrické oddělení Městské nemocnice Ostrava. 

Dne 11. listopadu pořádal klub rodičů při základní škole z Polanky „Lampiónový průvod“, 

který začal po setmění u Dělnického domu a dále pokračoval po nové cestě kolem Polančice a 

po ul. Malostránské až k Sokolovně. Aktivně pomáhali členové TJ Sokol a místních hasičů. 

Dne 13. listopadu pokáceli místní hasiči nový vánoční strom u pana Zdenka Hoňka na ulici  

1. května, č.p.  982. Tento strom mu rostl na zahradě cca 65 let a musel být skácen z důvodu 

těsné blízkosti u rodinného domku. Kmen byl ještě upraven a usazen v areálu Dělnického 

domu.   
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Dne 26. listopadu ráno v 9 hodin začal padat první sníh. Do večera napadlo asi 6 cm mokrého 

sněhu. Od tíhou nového sněhu spadly v Polance čtyři stromy.  

Dne 27. listopadu proběhlo v areálu Dělnického domu rozsvícení vánočního stromu, ale letos 

bez veřejnosti, a to z důvodu protiepidemiologických opatření. Stejně tak v celé ČR se 

nesměly konat žádné vánoční trhy a výstavy. 

Na případný nápor sněhu se připravovali i zaměstnanci údržby obecního úřadu, kteří měli na 

starosti chodníky i autobusové zastávky, a rovněž i smluvní místní firma. Zimní údržba 

místních komunikací v Polance se prováděla podle schváleného plánu zimní údržby. Údržbu 

komunikací zabezpečovalo Družstvo vlastníků z Polanky. Celková délka udržovaných 

komunikací v Polance činila 55 km, z toho byla délka udržovaných chodníků 13 km a plocha 

udržovaných parkovišť byla cca 6 600 m2. 

 

PROSINEC 

Od 12. prosince začal platit nový vlakový jízdní řád. Velká část osobních vlaků nadále 

zastavuje na zastávce v Polance „na znamení“. Žádné výrazné změny v posledních létech ve 

vlakových spojích však nenastaly. 

Zastupitelstvo městského obvodu v Polance schválilo dne 15. prosince vyrovnaný rozpočet na 

rok 2022 ve výši 73 936 000 korun.  

Dne 22. prosince kolem 16. hodiny přistál na křižovatce ulic Anny Letenské a K Mlýnku 

záchranářský vrtulník, neboť ze střechy rodinného domku na ul. 1. května, č.p. 509 spadl na 

betonovou dlažbu 39letý muž. Těžce zraněný muž byl odvezen do nemocnice v Ostravě.    

Po několika dlouhých létech byly Vánoce konečně bílé. Po nočním sněžení zůstala ráno asi 

dvou centimetrová sněhová pokrývka. Přes poledne vysvitlo Slunce a sníh pomalu tál. 

K večeru opět mrzlo a v noci bylo -5 °C.  

Poslední den v tomto roce byl mimořádně teplý. Po celý den bylo polojasno a teploty se 

pohybovaly kolem 11 °C. O půlnoci byla u nás teplota +9 °C. V Českých Budějovicích 

dokonce naměřili +15,3 °C. Letošní Silvestr byl nejteplejší od roku 1935. 

 

Rok 2021 se nezapíše do povědomí pouze jako „covidový“, ale i jako rok, kdy domácnosti 

začaly pociťovat finanční tíseň kvůli zvyšující se inflaci.  

 

Uprchlická krize se možná blíží ke svému konci. Poslední statistiky ukazují, že do některých 

zemí Evropy míří z Afriky a Blízkého východu stále méně migrantů a jejich aktuální počet je 

nesrovnatelný s tím, který země zažívaly v minulých létech, v době největších 

přistěhovaleckých vln. Výrazný pokles hlásí například Nizozemí, Ukrajina, Rumunsko nebo 

Maďarsko. Počet uprchlíků, kteří loni požádali o azyl v Nizozemsku, klesl o 46 procent.  

Pokles počtu žádostí o azyl byl podle úřadu do značné míry výsledkem loňské březnové 

dohody mezi EU a Tureckem, která měla za cíl zamezit nelegální migraci do Evropy přes 

turecké území. 

K úbytku migrantů došlo i v některých dalších státech. Tlak polevil například na ukrajinsko-

maďarské a rumunsko-maďarské hranici, kde už nyní nejsou potřeba žádná zvláštní opatření. 

 

Významná výročí a významné dny v Polance v roce 2021: 

 

  30. výročí zřízení Úřadu městského obvodu v Polance nad Odrou       (1.1. 1991) 

  50 let od zbourání starého vodního mlýna u železniční trati - Hurníkův mlýn  (rok 1971)  

  60. výročí založení volejbalového klubu v Polance         (rok 1961) 

  60. výročí vzniku ovocnářského a zahrádkářského svazu       (rok 1961)  

  60 let od vykácení lip pod zámkem, částečné zavážení rybníka      (rok 1961) 

  60 let od začátku stavby nové mateřské školy u zdravotnického střediska     (rok 1961)  
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  70 let od zavedení prvního nočního telefonického spojení s Ostravou      (rok 1951) 

100. výročí založení Církve československé - později husitské      (2.9. 1921) 

110. výročí postavení cihelny v Polance       (rok 1911) 

 

22. KORONAVIROVÁ PANDEMIE pokračování… 

 

Ještě před dvěma léty málokdo v České republice tušil, jak zlomové budou roky 2020 a 2021 

nejen pro naši zemi. Česko má za sebou celé dva roky bojů s koronavirem, který zasáhl do 

všech oblastí našeho života a zdaleka ještě nekončí. Předkládám tak čtenářům kroniky 

přehled, jak pokračoval čas s touto pandemií od 1. ledna 2021 přes vládní chaos až skoro ke 

třemi a půl desítkám tisíce mrtvých. Připomeňte si tak i zásadní milníky koronavirové 

pandemie nejen v Česku, ale i v některých jiných státech během tohoto roku.  

Pandemie koronaviru se i v roce 2021 stala celosvětovým problémem. Ochromeny jím byly 

mnohé země, jak z pohledu zdraví lidí, tak z hlediska ekonomiky. Koronavirus se 

pochopitelně nevyhnul ani České republice, kde si vzal svoji daň na lidských životech a 

krachu mnohých podniků a živnostníků. Virové onemocnění covid-19 ovlivnilo zkrátka 

všechny. 

 

* Dne 1.1. v Česku bylo za pátek zachyceno 3 441 nových případů, což je velmi nízké číslo 

dané tím, že byl státní svátek a počet testů byl velmi malý, jen 6 553. Pozitivní tak byl každý 

druhý otestovaný. 

* Dne 3.1. za neděli přibylo 6 220 nově nakažených. V zemi je celkem už 746 714 

evidovaných případů nákazy, přičemž 12 070 osob zemřelo. Za poslední den stoupl počet 

obětí o 110. Od 23. prosince 2020 denní počet obětí nikdy neklesl pod stovku. 

* Dne 4.1. v České republice se během pondělí prokázala nově nákaza koronavirem u 12 860 

lidí. 

* Dne 5.1. za úterý přibylo v Česku 17 278 nových případů nákazy koronavirem. Jde 

o rekordní číslo. 

* Dne 6.1. ve středu bylo provedeno v České republice 36 966 testů, v úterý jich bylo 43 347. 

I tak je ale počet nových případů rekordní, neboť 47,8 procenta testů vyšlo pozitivních. Vyšší 

podíl pozitivních testů z provedených byl jen 1. ledna, kdy činil 52,29 procenta. 

V České republice přibylo ve středu 17 668 potvrzených případů nákazy koronavirem. Je to 

další rekord, nakažených je o 330 více než úterý. Aktuálně je v zemi 132 725 nakažených, z 

nichž je 7 143 hospitalizovaných, přičemž jich je 1 061 ve vážném stavu. Počet 

hospitalizovaných klesl za den o dvě stovky.  

Celkem se v ČR nákaza prokázala už u 794 740 lidí, z nichž zemřelo 12 621. Za den stoupl 

podle neúplných údajů počet obětí o 83. Od 23. prosince počet obětí za den nikdy nepoklesl 

pod 100, za úterý jich bylo podle upřesněných údajů 152.  

* Dne 15.1. se mohli zaregistrovat na očkování osoby starší 80-ti let. Bohužel pouze 

elektronicky a to spousta seniorů bez pomoci sama nezvládla.  

* Dne 18.1. počet nově nakažených koronavirem za pondělí stoupl o 7 590. Dosud zemřelo 14 

646 lidí, počty obětí za den se pohybují kolem 150. 

* Dne 5.2. stále se nedaří zastavit počty nakažených. V celé republice přibylo za pátek 8 

559 lidí nakažených koronavirem. Covidem si „prošlo“ od počátku epidemie už 

1 030 112 lidí. Od počátku epidemie s covidem zemřelo 17 129 lidí. 

V Česku už zdravotníci očkují dvěma vakcínami. Očkovací látku dostávají především 

zdravotníci, lidé starší 80 let a lidé v domovech pro seniory. Ke čtvrtečnímu večeru bylo 

podle dat ministerstva zdravotnictví podáno zhruba 327 800 dávek a 78 434 lidí dostalo 

i potřebnou druhou dávku. 
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* Dne 16.2. v úterý přibylo v Česku 12 486 potvrzených případů covidu, nejvíc od 8. ledna. Je 

to o zhruba 2 200 víc než před týdnem. Od začátku epidemie se v ČR prokazatelně nakazilo 

1 112 322 lidí, z nichž je 6 171 hospitalizovaných ve vážném stavu. Počet zemřelých 

v souvislosti s koronavirem je v Česku od začátku 18 596 osob. 

* Dne 18.2. za čtvrtek přibylo v Česku celkem 11 553 nakažených. Počet pacientů, kteří jsou 

momentálně s nemocí hospitalizováni je 6 343 z toho 1 258 je v těžkém stavu. Koronavirus si 

v České republice vybral už 18 913 obětí. Celkový počet pozitivních případů je 1 134 957.  

* Dne 22.2. za pondělí přibylo v Česku 11 233 nakažených, zhruba o 2 300 více než před 

týdnem. V nemocnicích je 6 573 nakažených, rekordních 1 329 z nich je ve vážném 

stavu. Kapacita lůžek intenzivní péče v nemocnicích se blíží absolutnímu vyčerpání. 

Důvodem je i nedostatek kvalifikovaného personálu. Z nejpostiženějších okresů na západě a 

severovýchodě Česka, jako je Sokolovsko, Chebsko, Karlovarsko, Tachovsko, Trutnovsko a 

Náchodsko, jsou pacienti převáženi do nemocnic v jiných krajích. V západní polovině země 

přibývá nových případů rychleji než na Moravě, více naplněné jsou tam i nemocnice. Na vině 

je podle odborníků zřejmě převažující britská mutace koronaviru. Zemřelo již 19 537 lidí. 

* Dne 23.2. v Česku mělo v úterý pozitivní test na koronavirus 15 672 lidí, minulý týden v 

úterý to bylo 12 601. Během posledního týdne jsme se tak stali nejhorší zemí světa, která s 

884 nakaženými v přepočtu na milion obyvatel, boj s koronavirem na plné čáře prohrává, 

* Dne 25.2. lidé musí kvůli velmi špatné epidemiologické situaci ode dneška používat mimo 

jiné v MHD, obchodech nebo nemocnicích místo látkových roušek či šátků respirátory FFP2, 

nanoroušky nebo dvě chirurgické roušky přes sebe. Ve čtvrtek bylo provedeno 48 016 

antigenních testů a 36 842 PCR testů, z nichž bylo pozitivních 38,3 procenta. Podáno bylo už 

600 429 dávek vakcín. 

Ve sdělovacích prostředcích se objevil tento průzkum: děti tráví online výukou z domu stále 

více času a rodiče z toho mají často deprese. Minimálně polovina děti se učí online několikrát 

týdně, nejméně na severozápadě Čech a nejvíce na Moravě.  

* Dne 1.3. kvůli zhoršující se epidemiologické situaci přistoupila vláda premiéra Andreje 

Babiše (ANO) k přísnějším opatřením, která začnou platit od pondělí 1. března. Výrazně se 

omezí pohyb, zavřou se školy a školky. Ubylo také výjimek pro obchody a služby. Zpřísnila 

se i pravidla pro nošení roušek. Opatření mají platit tři týdny, tedy do 21. března. Zde jsou 

změny přehledně uvedeny: 

Roušky a respirátory: 

• Od 1. března platí povinnost nosit všude na zastavěném území obce chirurgickou roušku. 

Výjimka platí jen případě, že je člověk sám v přírodě.  

• Ochrana dýchacích cest bude povinná i na pracovišti. Výjimku mají jen lidé, kteří jsou v 

místnosti sami.  

• Na místech, kde se je větší koncentrace lidí, bude povinný respirátor. Platit to bude například 

v prodejnách, provozovnách a dopravě.  

• Respirátory budou povinné od čtvrtka. Podomácku ušité roušky končí. 

 

Školy, školky, dětské skupiny 

• Od pondělí 1. března se zavřou školy, školky i dětské skupiny, a to s výjimkou těch při 

zdravotnických zařízeních. Zavřená budou také zařízení pro menší děti, než jsou ve školkách, 

dříve známých jako jesle  

 

Obchody a služby 

• Výjimky pro obchody a služby budou zredukovány zhruba na polovinu. 

• Otevřené zůstanou prodejny s potravinami, drogerie, lékárny, obchody s krmivem, optiky či 

malé prodejny novin a tabáku.  

https://www.novinky.cz/domaci/clanek/od-pondeli-zavrou-skoly-i-skolky-40352399
https://www.novinky.cz/domaci/clanek/od-pondeli-zavrou-skoly-i-skolky-40352399
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• Dále budou v provozu například taxislužby, myčky bez obsluhy, pohřební služby či pokladny 

jízdenek. Otevřené budou ještě provozovny, kde si mohou lidé vyzvednout předem objednané 

zboží.  

• Lidé se od pondělí naopak nedostanou do papírnictví, prodejen s dětským textilem a obuví 

nebo obchodů se zbraněmi a střelivem.  

• U stravovacích provozů se režim nezmění, nadále budou moci občerstvení prodávat přes 

výdejní okénka. Ta mohou být otevřená do 21. hodiny. 

 

Omezení pohybu v rámci okresu a v Praze: 

• Opustit bydliště za jiným účelem, například na vycházku či si zaběhat, bude možné přes den 

od 5 do 21 hodin, a to pouze po území obce, nikoli okresu.   

• Venčení psů v noci je možné pouze do 500 metrů od bydliště.  

• Při pobytu venku by se neměly stýkat osoby, které spolu nežijí ve společné domácnosti.  

• Návštěvy příbuzných (rodiče, prarodiče), kteří bydlí ve stejném okrese, nejsou možné, pokud 

nejde o zajištění jejich nezbytných potřeb, o zabezpečení jejich nutné péče nebo jejich 

doprovod například k lékaři nebo na úřad. 

• Pro cestu do zaměstnání či k lékaři v rámci okresu není zapotřebí žádný doklad.  

 

Omezení pohybu mezi okresy: 

• Cesty mezi okresy jsou až na výjimky zakázány.  

• Při cestách mimo okres s trvalým bydlištěm do zaměstnání je třeba potvrzení zaměstnavatele, 

které lze vystavit i na určité období. V potvrzení zaměstnavatel uvede místo výkonu 

zaměstnání a místo pobytu zaměstnance. Alternativou je pracovní smlouva nebo 

zaměstnanecký průkaz a podobně, pokud je z nich jasné, že potřebujete cestovat do jiného 

okresu.  

• Při cestách mimo okres například k lékaři či na úřady stačí zaškrtnutý formulář nebo čestné 

prohlášení, kde bude uvedeno místo, čas a cíl cesty. Stále však musí jít o cestu, která skutečně 

spadá do povolených výjimek. Dobré je mít i potvrzení, které dokazuje nezbytnost cesty 

(například žádanku od lékaře na vyšetření, pozvánku na úřad apod.).  

• Nákupy mimo okres bydliště nejsou možné. Nakupovat lze pouze v rámci okresu. Na nákupy 

se může cestovat pouze v nezbytném počtu osob.  

• Je možné pobývat na vlastní chatě, chalupě či jiné rekreační nemovitosti mimo okres trvalého 

pobytu nebo bydliště, pokud tam občan bude v den účinnosti nového omezení. Pak se bude 

považovat za jeho bydliště. Je tedy nutné na této rekreační nemovitosti zůstat nepřetržitě po 

celou dobu platnosti tohoto opatření. Vláda doporučuje takový pobyt dokládat listem 

vlastnictví nebo jiným vhodným způsobem.  

• Pokud lidé pravidelně pobývají na dvou či více místech, musí si vybrat jedno z nich, kde 

chtějí po dobu tří týdnů pobývat. To platí například i pro partnery, kteří žijí na dvou místech a 

jen občas spolu.  

• Pro rozvedené rodiče, kteří mají děti ve střídavé péči a pravidelně si je předávají, platí 

výjimka ze zákazu pohybu pro zajištění péče o děti. Doporučeno je mít s sebou rozhodnutí 

příslušného orgánu o střídavé péči.  

• Návštěvu rodičů za účelem obstarání životních potřeb, (nákupy, lékař apod.) je možné 

prokázat čestným prohlášením.  

• Pokud chce někdo dát děti na hlídání prarodičům, kteří bydlí v jiném okresu, je to možné, ale 

mělo by se jednat o pobyt dětí po celou dobu trvání tohoto opatření. Kontakt dětí a prarodičů 

(riziková skupina) se nedoporučuje.  

• Pobyt v přírodě je možný jen na území vlastní obce. Není tedy možné uskutečnit výlet v rámci 

celého okresu.  

 

https://www.novinky.cz/domaci/clanek/dalsi-omezeni-pro-maloobchod-a-sluzby-vyjimek-podstatne-ubylo-40352400
https://www.novinky.cz/domaci/clanek/dalsi-omezeni-pro-maloobchod-a-sluzby-vyjimek-podstatne-ubylo-40352400
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* Dne 1.3. se ve velkokapacitním centru na Černé louce v Ostravě začalo očkovat. Vyjma 

záchranářů a seniorů nad 80 let byly registrace zpřístupněny i lidem nad 70 let, učitelům i 

nepedagogickým pracovníkům ve školství. První den zde bylo naočkováno kolem 250 lidí, 

nicméně už odpoledne rezervační systém ukazoval asi 2 200 zájemců pro nejbližší dny. 

* Dne 2.3. za úterý přibylo v ČR celkem 16 642 nakažených. Počet pacientů, kteří jsou 

momentálně s nemocí hospitalizováni je 8 162, z toho 1 661 je v těžkém stavu. V úterý bylo 

provedeno 35 081 PCR testů a 55 200 antigenních testů. Koronavirus si v České republice 

vybral už  20 941 obětí, kterým byl diagnostikován covid-19. 

* Dne 6.3. v České republice přibylo během soboty 9 066 potvrzených případů nákazy SARS 

CoV-2, což je třetí nejvyšší víkendové číslo. V sousedním Německu za první víkendový den 

přitom ohlásili 8 103 nově potvrzených případů koronaviru. Počet zemřelých se zvýšil na 

21 717. 

* Dne 16.3. v úterý v ČR přibylo 13 934 potvrzených případů nákazy koronavirem. Ve 

srovnání s úterkem minulého týdne jde o pokles o zhruba 1 400 případů. V nemocnicích bylo 

po víkendu rekordních 9 401 pacientů s covidem, 2 045 v těžkém stavu. To je nejvíc za dobu 

epidemie. Za poslední den stoupl počet obětí o 245. Počet zemřelých v souvislosti 

s koronavirem je v Česku od začátku 23 902 osob. Očkování v úterý podstoupilo 43 670 lidí. 

V ČR bylo od začátku aplikováno 1 168 025 očkovacích dávek.  

* Dne 17.3. od středy nesmějí zaměstnanci větších podniků a úřadů na pracoviště bez 

negativního testu na koronavirus. Výjimka platí pro zaměstnance a úředníky, kteří už jsou 

očkovaní nebo prodělali covid v posledních třech měsících. 

* Dne 22.3. hranice 25 000 úmrtí byla v ČR překonána rok od prvního případu smrti v 

souvislosti s nákazou covid-19. Z dat plyne, že více než polovina všech úmrtí (13 115) 

připadá na letošní rok. Jen za posledních sedm dní přitom statistici evidují přes 1 100 úmrtí. V 

březnu zatím zemřelo přes 4 000 osob, a pokud bude zachován stávající trend, bude překonán 

smutný rekord z listopadu, kdy v souvislosti s covidem-19 zemřelo téměř 5 000 osob. 

* Dne 30.3. v ČR testy během úterý odhalily 8 568 nových případů nemoci covid-19, o 1 634 

více než včera. Je to ale o 2 400 méně než před týdnem. Celkem testy odhalily v ČR 1 523 

668 nakažených, z nichž 26 421 zemřelo. Počet úmrtí v souvislosti s nemocí covid-19 

celosvětově přesáhl 2,8 milionu. Nejvíce obětí evidují podle jejích údajů Spojené státy, 

Brazílie, Mexiko a Indie. Počty obětí koronaviru v Brazílii dále stoupají. V úterý zemřelo 3 

780 nakažených, což je rekord. Také Maďarsko zaznamenalo rekordní denní počet úmrtí 

nakažených koronavirem, když v desetimilionové zemi zemřelo 302 lidí. Odhaleno bylo 6 

700 nových případů nákazy koronavirem.  

Na Slovensku zaznamenali 1 855 nových případů nákazy koronavirem. V nemocnicích je 2 

994 pacientů s potvrzeným covid-19, z toho 278 na JIP a 356 na plicní ventilaci. Celkově bylo 

v zemi dosud pozitivně testovaných 361 185 lidí a od začátku pandemie na Slovensku 

zemřelo 9 719 lidí. Za den stoupl počet obětí o 95.  První dávkou bylo očkováno 698 451 a 

druhou 259 983 osob. 

* Dne 6.4. v ČR přibylo 5 522 nových potvrzených případů nákazy koronavirem. S nákazou 

covid-19 do včerejšího dne v Česku zemřelo 27 169 lidí. V nemocnicích se jich aktuálně léčí 

5 709.  

* Dne 12.4. Nouzový stav, tedy státní krizové opatření, je jedním ze symbolů současné 

pandemie nemoci covid-19. Opakovaně jej vyhlásila vláda, která ho označovala za nutnost 

pro přijímaná opatření v boji proti nákaze. V souvislosti s koronavirem byl poprvé vyhlášen 

12. března 2020. Nouzový stav, který se stal i předmětem politického boje, nyní trvá 

nepřetržitě od 5. října. Poté byl několikrát prodloužen, naposledy 26. března do 11. dubna 

2021. Celkově byl vyhlášen na 254 dní, jeho poslední nepřetržitá délka je 188 dní. 

Nouzový stav sice končí, vláda ale většinu stávajících opatření vyhlásila znovu s platností od 

pondělního rána. Nová opatření se místo krizového zákona opírají o čerstvě schválený 
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pandemický zákon. Z dlouhé řady zákazů zmizely ale jen některé. Největší změnou je návrat 

části dětí do škol. 

Řada omezení ale zůstává. Jaká opatření aktuálně platí? 

Volný pohyb 

Končí zákaz cestování mezi okresy, noční zákaz vycházení a také zákaz návštěv ve věznicích. 

Co se týče setkávání, mělo od pondělí platit pravidlo maximálně 20 lidí pod širým nebem 

nebo 10 lidí uvnitř. Za dodržení tohoto pravidla vláda hodlala povolit spolkové, taneční, 

tradiční a další podobné akce, slavnosti, poutě, přehlídky, ochutnávky a oslavy. 

Nový ministr zdravotnictví však oznámil, že chce zachovat omezení setkávání na 2 osoby. 

O víkendu proto vydal mimořádné opatření, které bez přerušení naváže na konec nouzového 

stavu. Takové opatření musí do 48 hodin schválit vláda, jinak přestane platit. 

Kabinet o tom bude jednat v pondělí, zatím není jasné, zda se přikloní na stranu ministra. Část 

právníků je přesvědčená, že podobné omezování je mimo nouzový stav protiústavní. 

Pro svatby či pohřby bude platit omezení do 15 lidí. 

Shromažďovací právo, o které se opírají například veřejné demonstrace, vláda omezila na 

100 lidí. 

Školy a školky 

V pondělí se do škol a školek mohou vrátit první děti. Podmínkou je provedení neinvazivního 

antigenního testu, a to dvakrát týdně. Testovat se budou i zaměstnanci, a to dvakrát týdně, 

pokud přicházejí do kontaktu s dětmi, ostatní jen jednou. Testovat se nemusejí plně 

naočkované osoby a ti, kdo v předchozích 90 dnech prodělali covid-19. 

Do školek se vrátí děti z posledního ročníku předškolního vzdělávání, děti v přípravných 

třídách a žáci na 1. stupni základních škol.  Školy s nejvýše 75 žáky na 1. stupni, které mají 

pro 1. stupeň samostatnou budovu včetně školní jídelny, budou moci fungovat normálně, 

v ostatních se třídy budou po týdnech střídat, takže do školy půjde vždy jen polovina tříd. 

Žáci 2. stupně, kteří mají problémy s prospěchem, a žáci 9. tříd, kteří se učí na přijímací 

zkoušky, budou smět na skupinové konzultační hodiny. Limit je 6 žáků v jedné skupině. 

Individuálně se může vyučovat na základních uměleckých školách a jazykových školách.  

Vrací se i praktická výuka řízení motorových vozidel, pokud je to součást vzdělávání. 

Maloobchod a služby 

Otevírají se prodejny dětského oblečení a obuvi, papírnictví, prádelny a čistírny, zámečnictví, 

provozovny oprav zařízení pro domácnosti nebo prodej náhradních dílů pro auta a stroje a 

prodej pietního zboží. Mohou otevřít i venkovní stánky a trhy, prodávat ale mohou jen jídlo. 

Vláda umožnila otevřít provozovny služeb pro projektovou činnost, psychologické 

poradenství a diagnostiku. 

Provoz výdejních okének a restaurací pro ubytované hosty se protáhne o jednu hodinu do 

22:00. 

Otevírají se zoologické a botanické zahrady, ale pouze venkovní prostory. Do areálů je možné 

najednou vpustit nanejvýš pětinu maximálního počtu lidí. 

Očkování chronických pacientů 

Poslední kapitolou není výjimka ze zákazu, ale možnost očkování. Od pondělí se podle 

nového ministra zdravotnictví budou moci registrovat zbývající chroničtí pacienti, kteří 

k očkování zatím neměli přístup. Jsou to například pacienti se vzácnými genetickými 

onemocněními či lidé, kteří kvůli různým handicapům nemohou nebo nejsou schopni 

dodržovat některá protiepidemická opatření. 

Od středy 14.4. se budou moci hlásit i lidé starší 65 let. Nyní se mohou k očkování hlásit lidé 

nad 70 let, někteří chroničtí pacienti, zdravotníci, pedagogové, pracovníci sociálních služeb či 

lidé z integrovaného záchranného systému. 
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Pro připomenutí: Roušky a respirátory 

Nadále platí povinnost nosit všude v uzavřených prostorách respirátor (či technicky stejně 

účinný prostředek). Lidé tak budou muset nosit respirátor v prodejnách, provozovnách, ve 

veřejné dopravě, motorových vozidlech (pokud nejste členové jedné domácnosti), 

zdravotnických zařízeních, na mezinárodních letištích a na nástupištích. 

Venku je možné kromě respirátoru nosit i chirurgickou roušku, konkrétně v zastavěných 

místech obce. Mimo zastavěná místa, pokud jsou od sebe dvě osoby vzdálené méně než dva 

metry, je rouška také povinná. Výjimkou jsou členové jedné domácnosti. Sportovat je venku 

možné bez roušky při dodržení dvoumetrových rozestupů. 

Látkové roušky, šály či šátky nejsou nadále považovány za dostatečnou ochranu. 

 

* Dne 15.4. v ČR ve čtvrtek přibylo 3 238 nově nakažených koronavirem. Je to o více než dva 

tisíce méně než minulý čtvrtek, kdy bylo evidováno 5 274 pozitivních testů. Od začátku 

pandemie bylo potvrzena nákaza u 1 597 103 osob. V nemocnici leží v současnosti s covidem 

4 651 lidí. Tento den zemřelo u nás 88 nakažených lidí. Celkem od začátku to je už 28 317 

osob. Dnes bylo v ČR vykázáno 23 882 očkování. Celkem bylo vykázáno 2 353 589 očkování 

(každá osoba se musí ale během 3 týdnů naočkovat 2x). První dávku tak k dnešnímu dni 

dostalo 1 531 506 lidí. To znamená, že plně naočkovaných oběma dávkami je od začátku 

očkování jen 822 083 lidí.    

* Dne 21.4. za středu Česko eviduje 2 942 prokázaných případů nákazy koronavirem. Minulý 

týden ve středu jich bylo 3 714. Pokles představuje 21 procent. Tento den zemřelo 76 

nakažených lidí. 

* Dne 29.4. Česko za čtvrtek hlásí 2 216 nových případů nákazy koronavirem, o 413 méně 

než minulý týden. V nemocnicích je 2 966 infikovaných, z nichž je v těžkém stavu 622 osob. 

V tento den zemřelo v ČR 54 nakažených osob. V Česku bylo ve čtvrtek očkováno nejvíc lidí 

od začátku vakcinace, uvedlo ministerstvo zdravotnictví. Zdravotníci aplikovali 72 843 dávek. 

Plně naočkovaných je v Česku téměř milion osob (991 188). 

Indie zaznamenala další rekord v počtu nově nakažených, když testy odhalily za den 386 452 

případů nákazy. Zemřelo dalších 2 498 infikovaných. Od konce února stoupl počet případů v 

Indii o 7,7 milionu.  Celkem se v zemi potvrdilo 18,7 milionu případů, zemřelo 208 330 

nakažených. 

* Dne 3.5. od pondělí 3. května se v některých krajích České republiky vrátí děti do škol 

a školek. Otevřena budou také kadeřnictví, pedikúry, masáže a kosmetické služby. Od 10. 

května bude otevřen veškerý maloobchod. Zahrádky u restaurací by měly následovat 17. 

května, ale definitivní rozhodnutí ještě nepadlo. 

* Dne 10.5. v pondělí v Česku přibylo 1 532 potvrzených případů nákazy koronavirem, o 685 

méně než před týdnem. V nemocnicích zůstává 1 884 nakažených osob. Během pondělí 

zemřelo v souvislosti s koronavirem 16 infikovaných lidí. Počet aplikovaných dávek vakcíny 

se zvýšil v tento den na 73 998. Plně naočkovaných (dvěma dávkami) je v ČR 1 048 939 lidí. 

V Česku se otevírá registrace na očkování proti koronaviru pro věkovou kategorii nad 45 let. 

V této věkové skupině je více než 839 tisíc lidí. V Česku se očkuje od konce prosince. 

* Dne 13.5. tento den na Slovensku zaznamenali 294 nových případů nákazy koronavirem a 

33 úmrtí. V nemocnicích je 774 pacientů s potvrzeným covidem-19, z toho 97 na JIP a 117 na 

plicní ventilaci. Celkově bylo v zemi dosud pozitivně testovaných 387 162 lidí, z nichž  

12 168 zemřelo. První dávkou bylo očkováno 1 348 537 a druhou 628 489 osob. 

V ČR počty nových případů covidu dál klesají. Ve čtvrtek testy odhalily 1 218 nakažených, 

asi o 350 méně než před týdnem. Proti včerejšku je nárůst nižší o 48 osob. 

V Indii počet potvrzených případů nákazy koronavirem překonal 24 milionů případů poté, co 

za čtvrtek přibylo dalších 343 144 potvrzených případů. Za den zemřely další čtyři tisícovky 
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nakažených. Během tohoto týdne v jihoasijské zemi s 1,3 miliardy obyvatel přibylo 1,4 

miliónů případů infekce a přes 16 000 obětí. Celkem v zemi zemřelo 262 317 nakažených. 

* Dne 22.5. v sobotu přibylo v České republice 334 potvrzených případů nákazy 

koronavirem. Je to nejméně za víkendový den od konce loňského srpna. Koronavirus si v ČR 

vybral už přes 30 tisíc obětí. Aktuálně statistika uvádí 30 020 zemřelých, kterým byl 

diagnostikován covid-19. Počet pacientů, kteří jsou momentálně s nemocí hospitalizováni je 

866, z toho 162 v těžkém stavu.  

* Dne 24.5. od pondělí 24. května se v Česku uvolní další opatření. Týkat se to bude 

především studentů středních škol, kteří se po mnoha měsících vrátí do lavic. Otevřou se také 

ubytovací zařízení pro všechny hosty. 

* Dne 31.5. po více než 5 měsících si Češi znovu užili návštěvy hospod, saun, wellness center 

a bazénů. Vláda je otevřela kvůli rozhodnutí soudu. Návštěvníky směly znovu přivítat 

například také diskotéky a taneční kluby. Tanec ale byl zakázaný a zavírací doba byla určena 

v 22 hodin. Všechna tato i další rozvolnění byla podmíněna přísnými hygienickými 

opatřeními.    

V Česku v pondělí přibylo 514 potvrzených případů onemocnění covid-19. Je to nejnižší 

nárůst za první pracovní den od konce loňského srpna. Celkem bylo v ČR evidováno 

1 661 780 pozitivních lidí. V nemocnicích bylo k tomuto datu 529 osob a tento den zemřelo 

na covid-19 11 osob.. Celkem už v ČR zemřelo 30 119 lidí. V mezitýdenním srovnání klesl 

počet pozitivně otestovaných zhruba o čtvrtinu. Za rok a čtvrt epidemie covidu byl nejhorší 

měsíc březen. Druhou dávkou bylo k poslednímu květnu naočkováno 1 488 267 lidí. 

* Dne 2.6. v Česku padl očkovací rekord, když bylo za den aplikováno 109 861 dávek 

vakcíny proti nemoci covid-19. 

* Dne 17.6.  v České republice za čtvrtek přibylo 163 nově nakažených koronavirem. Nemoci 

covid-19 podlehly na světě od začátku pandemie už více než čtyři miliony lidí. Nejvíce obětí 

je ve Spojených státech, Brazílii a Indii. V ČR podlehlo této nemoci 30 275 osob. Počet 

potvrzených případů je evidováno 1 665 818. Naočkováno bylo u nás oběma dávkami 

2 399 038 lidí. Česko v počtu podaných dávek vakcíny i plně naočkovaných proti koronaviru 

zaostává za průměrem Evropské unie. V počtu podaných dávek v přepočtu na stovku obyvatel 

je ČR na 20. místě. Pokud jde o kompletně vakcinované, patří tuzemsku až 22. příčka ze 

sedmadvaceti členských zemí Evropské unie. 

* Dne 1.7. za čtvrtek v Česku přibylo 164 nově nakažených. Ve středu bylo potvrzeno 137 

případů, minulý čtvrtek 96. V tuzemských nemocnicích je s covidem hospitalizováno 50 

pacientů, přičemž 9 z nich je ve vážném stavu. Ve čtvrtek bylo vykázáno podání 106 120 

očkovacích dávek. Celkem bylo doposud aplikováno 8 350 097 vakcín. Tento den zemřeli 4 

nakažení lidé.   

Vláda ve čtvrtek v reakci na obrat vývoje epidemie koronaviru zpřísnila způsob prokazování 

bezinfekčnosti a ohlásila zavedení povinných testů při návratu do ČR ze zahraničí. Bez testu 

po dovolené v cizině nebudou lidé smět do práce. Změny zaváděné kvůli obavám z delta 

varianty koronaviru budou platit od pátku 9. července. Šíření nákazy podle reprodukčního 

čísla se v ČR začalo zrychlovat, ukazují to i denní přírůstky počtu případů. 

Evropský parlament schválil zavedení takzvaných Covid pasů. Certifikáty držitele opravňují k 

volnému pohybu napříč Evropskou unií. Zájem o ně je velký – jen z Česka chce v létě 

vycestovat za hranice více než milion lidí. Covid pasy jsou dostupné v digitální či papírové 

podobě. Česko připravilo dvě mobilní aplikace, pomocí nichž je možné se certifikáty 

prokazovat a zároveň umožňují kontrolu platnosti covidových pasů.  

* Dne 20.7. v Česku po týdnu opět přibylo více než 300 potvrzených případů koronaviru za 

den. Laboratoře v úterý odhalily 302 nakažených, o 14 méně než před týdnem. V nemocnicích 

bylo v úterý s covidem 36 hospitalizovaných, o sedm méně než v pondělí. Počet pacientů 

v těžkém stavu zůstává na pěti. Od začátku epidemie zemřelo s koronavirem v Česku 
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30 342 lidí. V uplynulých sedmi dnech bylo obětí pět, zatím poslední dva zemřelí připadají na 

pondělí. 

Jedinou účinnou prevencí proti koronaviru je podle odborníků očkování. S vakcinací se 

v Česku začalo v posledním týdnu loňského roku. Od té doby zdravotníci podali téměř 

9,7 milionu dávek. Ukončené očkování má 4 370 979 lidí. V úterý podstoupilo očkování 

83 353 zájemců, přibližně o deset tisíc méně než před týdnem. 

Od loňského začátku epidemie odhalily laboratoře v Česku 1 671 685 případů covidu-

19. Z nákazy se dosud vyléčilo 1 638 393 lidí. 

* Dne 23.7. v pátek odstartovaly odložené letní olympijské hry v Japonsku. V zájmu 

bezpečnosti se hry budou konat bez diváků. Všichni účastníci mají minimální kontakt s 

běžnou japonskou veřejností a musejí dodržovat opatření. 

V Japonsku aktuálně přibývá kolem tří tisíc pozitivně testovaných osob denně. V Tokiu a 

dalších regionech má po celou dobu konání her platit nouzový stav a přísná protiepidemická 

opatření. 

* Dne 6.8. očkování proti covidu se po celém světě postupně stává povinností. Vyžadují ho 

totiž mnozí zaměstnavatelé, provozovatelé či pořadatelé akcí. A jak tlak na očkování stoupá, 

množí se také protesty. A to nejen proti povinným vakcínám, ale i proti tvrdým 

proticovidovým opatřením. 

Ukončené očkování proti koronaviru má v Česku od čtvrtka více než pět milionů lidí. Je to 

téměř 47 procent obyvatel země. Od prosincového začátku vakcinace aplikovali zdravotníci 

dosud 10,6 milionu dávek vakcíny. V poslední době ale tempo očkování klesá. Vyplývá to z 

údajů ministerstva zdravotnictví. 

* Dne 31.8. v Česku přibylo za úterý 287 nově nakažených koronavirem. Minulý týden v 

úterý to bylo 247 případů.  V nemocnicích je s covidem hospitalizováno 51 pacientů, přičemž 

9 z nich je ve vážném stavu. V souvislosti s covidem eviduje ministerstvo zdravotnictví 30 

404 úmrtí. 

V srpnu bylo v ČR téměř o polovinu méně nakažených koronavirem než před rokem. Letošní 

má 5 669 případů, loňský 8 058. Počet obětí klesl z 45 na 26. 

Na Slovensku za uplynulý den zaznamenali 199 nových případů nákazy koronavirem SARS-

CoV-2 a nikdo nezemřel. V nemocnicích je 70 pacientů s potvrzeným covid-19, z toho 13 na 

JIP a 4 na plicní ventilaci. Celkově bylo v zemi dosud pozitivně testovaných 395 122 lidí a od 

začátku pandemie na Slovensku zemřelo 12 548 lidí. 

V Německu přibylo během úterý 13 531 nových případů koronavirové infekce, což je o 

necelé dva tisíce více než před týdnem. 

* Dne 1.9. od tohoto dne začínají platit v ČR nová rozvolnění: U jednoho stolu v restauraci 

může od středy sedět až šest lidí, doteď to podle platného opatření mohli být jen čtyři. Ruší se 

i omezení kapacity v muzeích, galeriích nebo třeba zámcích. Naplnit mohou za určitých 

podmínek pořadatelé bez omezení i kulturní a sportovní akce.  

Žáci a studenti musí dnes podstoupit test na koronavirus. Výjimku mají ti, co jsou očkovaní či 

covid prodělali v posledních 180 dnech. Otestováni budou žáci a studenti i 4. a 9. září. Místo 

testu ve škole lze také donést potvrzení o negativním testu z oficiálního testovacího místa. 

Žákům prvních tříd může být test odložen až na čtvrtek.  

* Dne 6.9. v Česku v pondělí přibylo nejvíce potvrzených případů nákazy koronavirem od 

začátku června. Bylo to 391 nových pacientů s koronavirem. Minulé pondělí to bylo o 151 

méně, tedy 240, v neděli 139. Laboratoře v pondělí provedly přes 84 tisíc testů. Počet úmrtí 

souvisejících s covidem vzrostl podle dat ministerstva zdravotnictví na 30 408. Zdravotníci v 

pondělí aplikovali 15 819 dávek vakcíny proti covidu, zhruba o 12 tisíc méně než o týden 

dříve. Celkem bylo za dobu očkování podáno necelých 11,56 milionu dávek. Plně 

naočkovaných je v zemi téměř 5 794 milionu lidí. 
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* Dne 7.9. v úterý přibylo v Česku celkem 588 nově nakažených, což je nejvyšší číslo od 

konce května. Minulý týden jich bylo 286. 

* Dne 20.9. tento den začala registrace k přeočkování proti covidu-19 třetí dávkou. 

Přeočkování třetí dávkou vakcíny vláda doporučuje lidem nad 60 let a rizikovým skupinám, 

dostupná ale bude všem, kdo o ni projeví zájem. Jedinou podmínkou je mít nejméně osm 

měsíců po dokončené vakcinaci. Za rizikové skupiny se považují senioři, chroničtí pacienti, 

zdravotníci, pracovníci v sociálních službách a klienti v pobytových sociálních zařízeních. 

* Dne 21.9. během úterý bylo provedeno 22 648 PCR testů a 35 095 antigenních testů, které 

nákazu odhalily u 599 lidí (což je nejvíc za jeden den za poslední skoro čtyři měsíce). To je o 

44 nakažených více než minulý týden a zdá se, že pandemie koronaviru opět nabírá na 

obrátkách. Nejvážnější je situace v okrese Opava, kde je v přepočtu na 100 tisíc obyvatel 

83,06 nakažených, a naopak nejlépe je na tom Tachov, Pelhřimov, Trutnov, Jičín a Jablonec 

nad Nisou.  

Počet lidí s nemocí covid-19 v nemocnicích i těch ve vážném stavu se výrazně nezměnil. V 

úterý bylo hospitalizováno 169 nakažených, těžký průběh covidu mělo 26 z nich. Tento den 

zemřeli 4 lidé a celkem od začátku pandemie zemřelo 30 446 nakažených. 

* Dne 27.9. v ČR za pondělí přibylo 672 nakažených. To je výrazný nárůst jak proti neděli, 

kdy bylo zaznamenáno jen 250 pozitivních testů, tak proti minulému pondělí, kdy bylo 478 

nově nakažených. 

* Dne 5.10. v České republice bylo za úterý zaznamenáno 1 108 nových případů koronaviru. 

Takto vysoký počet nově nakažených byl naposledy 18. května. Tento den zemřeli 2 lidé. Za 

pondělí byl nárůst 802 osob.  

Mezi nově nakaženými covidem, u kterých byla infekce prokázána letos v září a říjnu, jsou 

čtyři pětiny neočkovaných. Koronavirus tak se začínajícím podzimem opět nabírá na síle. 

* Dne 18.10. v pondělí přibylo v Česku 2 521 potvrzených případů covidu. O týden dříve to 

bylo 1 341 případů. Minulý týden výrazně poskočil i počet hospitalizovaných: Zatímco podle 

pondělních údajů bylo v nemocnici 317 pacientů s covidem, v neděli to bylo už 463. Kvůli 

covidu zemřelo tento den 16 osob, celkem od začátku pandemie zemřelo u nás již 30 570 lidí. 

Nejzasaženější je aktuálně okres Ostrava-město, kde je přes 264 nakažených na 100 tisíc 

obyvatel za poslední týden. Následují České Budějovice (246) a Přerov (228). Hodnotu přes 

200 vykazují také Prachatice. Těsně pod hranicí 200 je Pelhřimov. 

* Dne 22.10. ve čtvrtek přibylo v Česku 3 638 potvrzených případů covidu. O týden dříve to 

bylo 1 536 případů. Rychle roste i počet hospitalizovaných: v nemocnicích leželo ve čtvrtek 

771 pacientů s covidem, což je nárůst téměř o 50 proti středečním údajům. Od pondělí proto 

začnou platit přísnější opatření a také přísnější pokuty. 

* Dne 23.10. v pátek přibylo v Česku 4 224 potvrzených případů covidu. O týden dříve to 

bylo 1 780 případů. 

* Dne 1.11.  Co se změní: 

Zdravotní pojišťovny již nebudou hradit preventivní testy na koronavirus. Existovat budou 

ale výjimky, mít ji budou například děti do 18 let. Hradit budou pojišťovny dále testy také 

těm, kteří mají příznaky koronaviru a k testu je indikuje lékař nebo je na něj pošle hygiena. 

Zdarma je budou mít i ti, kteří se ze zdravotních důvodů nemohou nechat očkovat a lidé plně 

očkovaní či rozočkovaní. Cena testů je zastropovaná na 814 korun za PCR test a 201 korun za 

antigenní test.  

Testy budou mít současně kratší platnost. PCR testy tři dny místo dosavadního týdne a 

antigenní test jeden den místo dosavadních tří dnů.  

Děti do 12 let nebudou potřebovat doklad bezinfekčnosti. K návštěvě kroužků nebo 

například restaurace či divadla tak nepotřebují test ani doklad o prodělání nemoci. Dosud toto 

pravidlo platilo pro děti do 6 let.  
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Provozovatelé restaurací či barů budou kontrolovat potvrzení o bezinfekčnosti. Mezi to se 

počítá potvrzení o testu, očkování či prodělání koronaviru. Pokud certifikát nebude platný, 

restaurace by neměla službu poskytnout. Hosta není třeba kontrolovat u vchodu, stačí, až když 

se usadí. Bezinfekčnost nebude třeba kontrolovat při odběru jídla s sebou a ani v restauracích 

v obchodních centrech. 

* Dne 2.11. v úterý laboratoře v Česku potvrdily 9 902 nových případů nákazy koronavirem, 

v pondělí jich bylo 7 602, v úterý minulého týdne 6 248. V nemocnicích je s covidem 2 058 

pacientů, z toho 288 na JIP. Tento den zemřelo u nás 33 nakažených osob. Počet úmrtí 

evidovaných v souvislosti s covidem tak vzrostl na 30 840. V úterý lékaři vykázali 39 103 

očkování.   

* Dne 4.11. na Slovensku zaznamenali 6 805 nových případů nákazy koronavirem, což je 

nejvyšší denní nárůst od začátku pandemie. Zemřelo 20 infikovaných. Celkově bylo v zemi 

dosud pozitivně testovaných 506 795 lidí a od začátku pandemie na Slovensku zemřelo 13 

166 lidí. První dávkou bylo doposud očkováno 2 515 241 osob, z nichž dostalo i druhou 

dávku 2 402 607 osob. 

* Dne 8.11. laboratoře v úterý odhalily 14 539 nových případů nákazy koronavirem. Je to 

nejvíc od poloviny března, kdy bylo Česko v nejtvrdším lockdownu. Nemocnice pečují o 

téměř 3 300 pacientů s covidem-19. Před týdnem laboratoře hlásily 9 914 nakažených. 

Z odhalených nákaz je 10 299 bez očkování, 298 lidí mělo aspoň první dávku a 3 942 i 

druhou.  Na jednotce intenzivní péče leží 462 z nich. V úterý přibylo také 56 obětí epidemie a 

celkem u nás zemřelo 31 229 osob. 

Aktuální obsazenost nemocnic tak vypovídá o tom, že očkování funguje. 

* Dne 16.11. v Česku přibylo v úterý 22 479 nakažených. Je to nejvyšší denní nárůst od 

začátku epidemie. Úterní číslo je zhruba o čtvrtinu vyšší než dosavadní rekord z letošního 6. 

ledna. Číslo je téměř dvojnásobné než v pondělí, kdy bylo nakažených 11 553 lidí. Minulé 

úterý bylo nakažených 14 558 lidí. Lidí v nemocnicích je 4 425. V úterý zemřelo 95 lidí 

s covidem, podobně jako za celý červenec, srpen a září dohromady. 

Slovensko prostřednictvím laboratorních testů zaznamenalo za úterý rekordní přírůstek 8 342 

nových případů koronavirové nákazy. 

Také v Rakousku v úterý přibylo 14 416 nově potvrzených případů nákazy koronavirem, což 

je nejvyšší denní přírůstek od začátku pandemie. 

V Německu mělo v úterý pozitivní test na koronavirus 52 826 lidí, nejvíce od začátku 

pandemie. 

* Dne 19.11. v pátek přibylo v ČR nejvíce případů koronaviru za dobu epidemie. Laboratoře 

odhalily 22 936 nakažených. Dosavadní rekord byl zaznamenán v úterý a činil 22 508. 

Laboratoře v ČR tento den provedly přibližně 146 000 testů, asi o 8 000 více než před 

týdnem. 

Počet úmrtí s covidem v ČR přesáhl 32 000, ministerstvo eviduje 32 005 obětí. Ve čtvrtek 

zemřelo s koronavirem poprvé od dubna více než 100 lidí. 

Rekordní čísla se potvrdila i v Rakousku, Německu, Slovensku a v Rusku opět zaznamenali 

rekordní počet úmrtí souvisejících s covidem.  

Skoro ve všech očkovacích centrech se dnes tvoří dlouhé fronty. Lidé ve frontách se vesměs 

shodují, že je k očkování proti covidu přinutily okolnosti, a to hlavně zpřísnění 

protiepidemických opatření, která začínají platit od pondělí 22.11. 

* Dne 20.11. v sobotu přibylo v Česku 14 402 potvrzených případů covidu-19. Je to nejvyšší 

přírůstek ve volném dni za celou dobu epidemie. Proti minulé sobotě je to nárůst o více než 5 

tisíc nakažených. 
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* Dne 23.11. a je tu další rekord… V úterý testy odhalily 25 864 nových případů onemocnění 

covid-19, nejvíc za den od začátku epidemie. 

* Dne 25.11. testy ve čtvrtek v Česku odhalily 27 717 nových případů nákazy koronavirem – 

samozřejmě je to rekord. Podle počtu nakažených koronavirem za sedm dní je nyní v EU 

nejhorší situace stejně jako před týdnem na Slovensku, druhá je ovšem Česká republika, která 

byla před týdnem pátá. 

Koronavirem se v Česku od loňského března prokazatelně nakazily více než dva miliony lidí. 

Zemřelo 32 643 z nich. Denně umírá zhruba stovka lidí. V těžkém stavu je v současné chvíli v 

českých nemocnicích 895 pacientů. Celkem je v nemocnicích 6 024 lidí. 

* Dne 26.11. vláda rozhodla o zpřísnění koronavirových opatření. Dotkly se restaurací, 

hromadných akcí či vánočních trhů.  

Od 26. listopadu 0:00 vláda vyhlásila nouzový stav po dobu 30 dnů. 

Od 26. listopadu 18:00 vláda vyhlásila tato opatření: 

 

Restaurace, bary  

Do restaurací nebudou moci od 22:00 do 4:59 zákazníci. Přes den pak platí nadále nutnost 

potvrzení o bezinfekčnosti, tedy očkování či prodělání covidu.  

  Nebude umožněno konzumovat jídlo a pití v restauracích, které jsou umístěné v nákupních 

  centrech. Budou si ho tam moci pouze lidé koupit a sníst jinde. 

Zakazuje se konzumace alkoholu na veřejných místech.  

 

Vánoční trhy  

Platí i zákaz konání vánočních trhů. 

Výjimkou je prodej stromků a kaprů. 

Celoroční tržiště budou moci zůstat otevřená. Jde například o farmářské trhy. Nebude se tam 

ale moci jíst ani pít. 

 

Kulturní a sportovní akce 

Nově se bude moci hromadných kulturních a sportovních akcí účastnit pouze 1 000 lidí.  

Limit se týká divadel, kin, koncertů nebo počtu diváků na sportovním utkání. 

Společenských akcí, jako jsou večírky či plesy, se bude moci zúčastnit pouze 100 osob. 

 

* Dne 8.12. v ČR přibylo během středy 16 179 potvrzených případů nákazy koronavirem, 

zhruba o 5 000 méně než před týdnem. Je to sedmý pokles v řadě. Tento den zemřelo 

s nákazou 95 lidí a od začátku pandemie zemřelo u nás 34 129 osob. Ve středu podstoupilo 

očkování v ČR 90 649 lidí, přibližně o 17 000 více než před týdnem. Pro třetí dávku si přišlo 

78 266 lidí, což je dosud nejvíce za jeden den. České laboratoře ve středu provedly 124 000 

testů, zhruba stejně jako před týdnem. 

* Dne 24.12. na Štědrý den přibylo v Česku 2 043 potvrzených případů koronaviru. Je to 

nejméně od 24. října, tedy za poslední dva měsíce. Proti minulému pátku, který byl běžným 

všedním dnem, je to pokles o více než 7 500 případů. Také množství hospitalizovaných se 

značně snížilo. S covidem-19 je v nemocnicích 3 489 lidí, z toho 736 v těžkém stavu. Méně 

než 3 500 covidových pacientů bylo v Česku naposledy v první polovině listopadu. 

S koronavirem dosud v Česku zemřelo 35 692 lidí. Denní počty zemřelých v posledních 

dnech klesají. 

* Dne 25.12. nouzový stav v ČR skončil. Od neděle budou moci mít podniky otevřeno déle 

než do 22 hodin, končí také zákaz vánočních trhů a pití alkoholu na veřejnosti. Nadále však 

do restaurací nesmí neočkovaní či jsou omezené kulturní akce. 

* Dne 31.12. podobně jako před rokem i letos se Češi vlivem protipandemických opatření 

budou loučit se starým rokem komorněji, než bývá zvykem. 
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Během celé pandemie od roku 2020 testy v Česku potvrdily víc než 2,25 milionu 

případů koronaviru. Do nemocnice muselo zhruba 111 000 nakažených, zemřelo jich přes 35 

tisíc.   

Ministerstvo zdravotnictví uvedlo, že v roce 2021 bylo nejvíc potvrzených případů v 

listopadu, hospitalizovaných i úmrtí v březnu. Zhruba osm z deseti nakažených byli lidé bez 

očkování proti covidu-19, podobně u hospitalizovaných a zemřelých. Z covidových pacientů, 

kteří skončili na jednotce intenzivní péče, nemělo vakcínu zhruba 87 procent.  

 

Dále ministerstvo uvedlo, že ve srovnání měsíců připadá nejvíc potvrzených nákaz na 

listopad, víc než 400 000. Následuje prosinec se zhruba 303 000 případů. Těsně přes 300 000 

nakažených hygienici odhalili v březnu, víc než 250 000 v lednu a únoru. Naopak nejméně se 

nákaza šířila v letních měsících, méně než 6 000 bylo případů v červnu a srpnu, jen těsně tuto 

hranici překročil červenec. 

Bez očkování se nakazilo víc než 1,43 milionu lidí. Jejich podíl mezi všemi případy klesá ke 

konci roku s tím, jak se zvyšuje počet očkovaných a zřejmě také kvůli šíření koronavirové 

varianty omikron, která podle expertů snadněji překonává vakcinaci. Ještě v lednu tak bylo 

mezi nakaženými skoro 99 procent neočkovaných, v prosinci podíl klesl k 60-ti procentům. 

Data také ukazují, že se nakazilo zhruba 3 500 lidí, kteří k dokončenému očkování dostali 

posilující dávku. 

Ještě vyšší je podíl neočkovaných mezi pacienty, kteří skončili na jednotkách intenzivní péče, 

vakcínu nemělo přibližně 87 procent z nich. Intenzivní péči vyžadovalo za celý rok víc než 22 

300 hospitalizovaných, téměř dvě třetiny z nich byly ve věku od 65 let. 

 

S nemocí covid-19 se lidé za poslední téměř dva roky už naučili žít a protiepidemická 

opatření už většinou vnímají jako běžnou součást života. Všichni si tak přejí, aby příští rok 

byl rokem končící pandemie a návratu k co možná nejnormálnějšímu životu.  

 

Dle předpovědi vědců lze očekávat, že koronavirus nikdy úplně nevymizí. Varianta omikron 

totiž prokázala, že je možné, aby virus alespoň částečně obešel imunitu, kterou člověk získá 

díky očkování.  

V budoucnu se budou i plně naočkovaní lidé potýkat s koronavirem několikrát do roka. Toto 

tvrzení jde proti dosavadním odhadům, že bude koronavirus způsobovat větší či menší vlny, 

podobně jako to dělá chřipka na podzim. 

 

To se ale může v roce 2022 konečně změnit… 

 

 

23. ZÁVĚREČNÉ SLOVO  STAROSTY 

 

Jako vždy dáváme na závěr uplynulého roku 2021 poslední slovo starostovi  

Polanky nad Odrou panu Pavlu Bochniovi. 

 

Je za námi další komplikovaný rok díky nemoci Covid 19, která se stala bohužel již nějakou 

naší součástí a těžce si na ni zvykáme. Stále nové mutace Covidu, nám opakovaně přinesly 

různá omezení. Jen velmi těžce a někdy až na hranici maximální obětavosti, bylo zabezpečeno 

školní vzdělávání. Když před dvěma léty nastupoval pan ředitel Patrik Molitor do této funkce, 

nemohl tušit co ho čeká. Patří mu společně s jeho zaměstnanci poděkování za perfektní 

komunikaci a zvládnutí této náročné situace. Stejně tak zasáhly tyto omezení společenský, 

kulturní a sportovní život. Naše spolky naštěstí hledaly možnosti, jak činnost v rámci opatření 
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provozovat, ale i tak se mnoho akcí nekonalo. Zejména plesová sezona, měla mimo jiné i 

ekonomický dopad na činnost spolků.  

Přestože doba byla složitá a komplikovaná rozvoj obce se nezastavil v podstatě ve všech 

oblastech. Pokračovalo se v opravách komunikací, budování chodníků, probíhala výsadba 

zeleně, rekonstrukcí prošla také kotelna mateřské školky. Mezi významné investice řadím 

vybudování důstojného parkoviště na hřbitově. Stejně tak významnou investicí do budoucna, 

byla koupě „Lázeňského domu“ a to včetně přilehlých pozemků. Je to jeden z majetků, 

kterého se městský obvod v minulosti prodejem zbavil. Můžeme tak do budoucna zabezpečit 

našim občanům bezbariérové ordinace lékařů, lékárnu, bydlení, parkování a příjemný park. 

Je to tak, že naše krásná Polanka udělala za posledních deset let obrovský posun. Bylo zde 

proinvestováno několik stovek milionu korun do rozvoje všech oblastí. Polanka se tak 

zařadila mezi nejmodernější obce a je vyhledávaným místem nejen k bydlení, k podnikání, ale 

i volnočasovým aktivitám (kultura, sport, příroda).  

Proto závěrem vyslovuji velké poděkování zastupitelům, zaměstnancům úřadu, spolkům, 

firmám i občanům, kteří se na tomto výrazném posunu obce podílely. Stejné poděkování, 

patří kronikáři za jeho práci pro Polanku. 

 

 

Pavel Bochnia 

starosta 

 

 

 


